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Uvodnik

A ndrej Bratuž

Upanja in  
pričakovanja

Vsaka m anjšinska sku p n o st je že p o  svoji 
naravi podv ržena d o lo čen im  zak o n ito 
stim . To velja za vsako vrsto  m an jšine , 

kot so n aro d n e , verske, socialne, k u ltu rn e  
itd . V te m  zap isu  b o  govor o n a ro d n i 
m an jš in i, o S lovencih  v Italiji. P o d o b n o  
u so d o  seveda doživljajo bolj ali m an j tu d i 
d ru g e  n a ro d n e  in  jezikovne m a n jš in e  v 
državi, čeprav sta n jih  stanje in  u soda  raz
lični glede n a  zgodovinske razloge (zlasti bi 
to  veljalo za Ju žn e  T iro lce in  francosko go 
vorečo sku p n o st v D olin i Aosta). 
S lovenska m a n jš in a  se seveda v  času  po  
fašističnem  pregan jan ju  in  v n o v ih  razm e
rah  v repub lik i Italiji vsa le ta  b o ri in  zavze
m a za p rizn a n je , ki je k o n č n o  p riš lo  z 
zaščitn im  zakonom  številka 38 iz leta 2001. 
In  prav  n a  tej podlagi lahko  zah tevam o d o 
sledno  spoštovanje in  izvajanje zakona in  
to  n a  vseh  ravneh . M arsikaj se je zgodilo  
pozitivnega, m arsikaj pa še danes šepa. Le
tos se spe t o b e ta  k rčen je  f in a n č n ih  p r i
spevkov za slovensko m an jšino . Lani je bil 
o d loč ilen  nas to p  slovenskega p redsedn ika 
v lade B oruta Pahorja  p ri p red sed n ik u  ita 
lijanske v lade Silviu B erlusconiju . Po le
to šn jem  Pahorjevem  obisku  v R im u je tu 
di kazalo, da bo  tako, a do  tega n i prišlo. 
Kaj sedaj? Na vrsti je sedaj p redvsem  ita 
lijanski pa rlam en t. N edavno  je v tem  sm i
slu v rim skem  senatu  posegla slovenska se
nato rka Tam ara Blažina, stvari pa vsekakor 
n iso  še jasne.
Na deželn i oz. krajevni ravni pa je p rišlo  
d o  n e k a te rih  p o z itiv n ih  signalov. Tu bi 
o m e n ili zlasti sklep tržaškega pokrajinske
ga sveta, ki v novem  sta tu tu  om ogoča u rad 
n o  rab o  slovenskega jezika in  to  k ljub  
o strem u  nasp ro tovan ju  desnice.
V G orici so tu d i do lo čen i pokazatelji vsaj 
n a  k u ltu rn e m  področju . To zlasti kaže d o l
g o le tno  izhajanje k u ltu rn e  revije Iniziativa 
Ison tina , ki je n edavno  izšla v petdeseti šte
vilki. Revija je že o d  začetka b ila  v ed n o  o d 
p r ta  tu d i slovensk im  sodelavcem , kar 
lahko  v p rv i osebi p o trd im  z do lg o le tn im  
sodelovan jem  v njej s pod ročja  slovenske 
k u ltu re , g lasbe in  filozofije . Za vse to  je 
im el veliko  zaslugo  že p o k o jn i fu rlansk i 
k u ltu rn ik  n  p esn ik  Celso M acor. V V idm u 
je b il prav  v tem  času posvet o večjezično
sti, ki ga je organizirala  v idem ska un iverza 
s sodelovan jem  občine. Posvet je opozoril 
n a  p o zitiv n o  k u ltu rn o  vzdušje še zlasti v 
o d n o su  do  n a ro d n ih  m an jšin  v deželi.
Vse to  pa gotovo po trju je  evropsko m isel
nost in  vzdušje, ki se kaže prav  v teh  in  d ru 
g ih  p o b u d a h  v naši deželi, ki se pač m ora 
še nadalje  razvijati v korist vseh  nas. Slo
venci v Italiji želim o, da b i b ili sedanjost in  
p r ih o d n o s t v ed n o  bolj evropsko n arav n a
ni.
Zato pa tu d i od  rim ske v lade p ričaku jem o 
razum evanje za naše up rav ičene zahteve. 
Naši u p i in  p ričakovanja so zato del naše 
m anjšinske stvarnosti.
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Okrogla miza o prihodnosti manjšine

i cvete vse rožice!
programska konferenca leta 2003 je pred
stavljala poskus postavljanja strategij, ob 
katerih naj bi se manjšina v prihodnje 

razvila. Ta strategija pa je žal ostala neuresničena. 
Prav bi bilo, ko bi načrtovanje prihodnosti našega 
narodnega telesa v Italiji temeljilo na procesih od
ločanja in preverjanja".

predsednik paritetnega od
bora je bil nam reč modera
tor srečanja, ki so se ga ude
ležili nekdanji senator in  
predstavnik Slovenskih ko
m unistov Stojan Spetič, 

predstavnik Demokratske stranke Štefan Čok, dežel
ni svetnik Stranke komunistične prenove Igor Ko
cijančič, deželni tajnik SSk Damijan Terpin, pred
sednik Slovenske kulturno gospodarske zveze Rudi 
Pavšič in  predsednik Sveta slovenskih organizacij 
Drago Štoka.
Večer je bil v skladu s pričakovanji: vsak govornik je

še enkrat potrdil svoja stališča, ki jih je sicer nadgra
dil na podlagi sedanjih okoliščin in  polemik ter no 
vih problemov naše narodne skupnosti. Dejanske
ga soočanja z občinstvom, ki je bilo res množično,

Predstavitev
V Trstu s o v  

D ruštvu s lo v en sk ih  
iz o b r a ž e n c e v

fo to m o n o g r a fijo  
A liče Z en o p isa te lju  

A lojzu R ebuli

ni bilo, saj je merjenje stališč m ed gosti trajalo res 
dolgo, predolgo po m nenju nekaterih mlajših ude
ležencev večera.
Kljub temu pa lahko iz povedanega izluščimo poda
tek, da ostajajo med krovnima organizacijama SSO 
in SKGZ prevelike razlike glede načrtovanja prihod
nosti manjšine ter njunega medsebojnega sodelo
vanja, da bi lahko sploh govorili o kakršni koli 
združitvi krovnih organizacij.
Mnenja m ed predsednikoma Štoko in  Pavšičem se 
krešejo zlasti zaradi vprašanja vodstva manjšine. 
"Potem ko je programska konferenca izpred sedmih 
let ostala v bistvu na papirju, smo se odločili za nad

gradnjo sodelovanja s SSO, da bi 
nekoč lahko obe krovni organi
zaciji združili v eno samo. A do 
tega ni prišlo. SKGZ je predlaga
la ustanovitev Zveze Slovencev, 
v kateri bi bili prisotni politični, 
kulturni, družbeni in  ostali 
dejavniki naše manjšine: a tudi 
to se ni obneslo", je dejal Pavšič, 
ki je grenko poudaril, da to, kar 
manjšini danes primanjkuje, je 
"vodstvo, ki bi odločalo o bist
venih vprašanjih naše skupno
sti. Veliko je manjših vodstev, ki 
pa odločajo zgolj na podlagi la
stn ih  interesov". Pavšič je 
mnenja, da je treba čim prej evi
dentirati prioritete, da lahko 
naše narodno telo v Italiji stori 

korak naprej, "drugače bom o nazadovali in se bomo 
folklorizirali". Predsednik Pavšič je obenem  navedel 
podatek, ki izhaja iz raziskave SKGZ in po kateri bi 
lahko na podlagi smotrne racionalizacije -  take, ki 
bi vsakemu subjektu vsekakor omogočila negovanje 
lastnih nazorskih prepričanj -  manjšina zlahka prih
ranila 30 odstotni delež prispevkov.
"SSO je bil vedno tarča napadov, češ da nasprotuje 
enotnosti manjšine. Zaradi tega sem marsikatero 
grenko besedo požrl in izgubil tudi nekatere prija
telje", je izjavil predsednik Štoka, ki je odločno za
vrnil težnjo, po kateri se SSO opredeljuje za stališče, 
ki nasprotuje sodelovanju s SKGZ. Krovna organiza
cija mora v prvi vrsti spoštovati želje lastnih članic 
(SSO jih ima 154), ki želijo znotraj manjšine ohra
niti avtonom en manevrski prostor.
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Igor Gregori

Tako je dejal Bojan Brezigar ob sklepu okrogle m i
ze, ki jo je Slovenski klub priredil v  torek, 27. okto
bra, v Gregorčičevi dvorani v Trstu. Nekdanji odgo
vorni urednik Primorskega dnevnika in  sedanji
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Pevske  s k u p in e  
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Ob 20-letnici padca Berlinskega zidu

Zahvale Bushu, Kohlu 
in Gorbačovu

Ob zadnjih dogajanjih v Italiji

Zgoščajo se politični vozli

V Berlinu so se v soboto, 
31. oktobra, zbrali nek 
danji p red sed n ik  ZDA 

G eorge Bush starejši, zadnji 
sovjetski voditelj M ihail G or
bačov in  nekdanji nem ški kan 
cler H elm ut Kohl, da bi poča
stili sp o m in  n a  padec B erlin
skega zidu. S lovesnosti se je 
ude lež il tu d i sedanji nem šk i 
p redsedn ik  H orst Kohler, ki se 
je zahvalil G orbačovu, Bushu 
in  Kohlu. N ekdanji voditelji, ki

veljajo  za k ljučne  o seb n o sti 
p re lo m n eg a  le ta  1989, so se 
p red  20-le tn ico  padca B erlin
skega zidu zbrali n a  prireditv i z 
naslovom  Padec zidu in  združi
tev -  zm aga svobode, ki jo je v 
gledališču F riedrichstadtpalast 
organiziral sklad Konrada Ade
nauerja, prvega zveznega kan 
clerja Z ahodne Nem čije. Kohl 
se je spom nil zaslug nekdan jih  
partnerjev, Busha in  G orbačo
va, ki sta p ripom ogla k padcu

zidu in  p o n o v n i zd ruž itv i 
N em čije. Izrazil je tu d i zado 
voljstvo, da je zaupanje m ed te
m i trem i državam i v pretek lih  
le tih  naraslo . P rireditve so se 
udelež ili tu d i n em šk a  k a n 
clerka Angela M erkel in  drugi 
po litik i tedanjega časa. 78-let- 
n i Gorbačov, 85-letn i Bush in  
79-letn i Kohl spadajo  m ed 
k ljučne figure le ta  1989, ki je 
9. n o v em b ra  p rin eslo  padec 
Berlinskega zidu, sim bola že
lezne zavese, in  tu d i padec ko
m unizm a.

Urad Vlade RS za Slovence v zamejstvu svetu
Informacija o javnih razpisih 
Urada v letu 2010
Na p o d la g i Z a k o n a  o o d n o s ih  R e p u b lik e  
Slovenije s  Slovenci zunaj njenih m eja (Uradni 
list RS, št. 4 3 -1 8 3 6 /0 6 )  in U redbe o izvajanju 
finančn ih  podpo r za o h ran jan je  in razvijanje 
s lovenske  iden tite te  zunaj Republike Slovenije 
(Uradni list RS, št. 1 3 9 /2 0 0 6 ) ,  je  Urad V lade za 
S lo v e n c e  v z a m e js t v u  in p o  s v e t u  d n e  
2 3 .1 0 .2 0 0 9  objavil Javni razp is  za razp isn o  
p o d ro č je  A v le tu  2 0 1 0 :  f in a n č n a  p o d p o ra  
a v to h to n i  s lo v e n s k i  n a ro d n i  s k u p n o s t i  v 
zam ejstvu  in Javni razp is za razp isno  področje 
B v letu 2 0 1 0 : fin an čn a  podpora  S lovencem  po 
svetu .
Cilj o b e h  ja v n ih  ra z p is o v  j e  s p o d b u ja n je  
dejavnosti, ki m ed slovenskim i rojaki, ki živijo v 
tujini, om ogočajo:
- utrjevanje in oh ran jan je  narodne, jezikovne te r 
ku lturne identitete;
- krepitev znan stv en e  dejavnosti in gospodarske  
dejavnosti te r  čezm ejnega  povezovanja; 
-vk ljučevanje  m ladih in dejavnosti za m lade;
- vzdrževanje s tru k tu r in dejavnosti av toh tone

s lo v e n s k e  n a ro d n e  s k u p n o s t i  v s o s e d n jih  
državah;
- m ed seb o jn o  povezovanje;
- o h ran jan je  vezi z Republiko Slovenijo.
Na javna  razp isa s e  lahko prijavijo tak o  pravne 
k o t f i z i č n e  o s e b e  iz t u j i n e ,  k a k o r  tu d i  
o rg a n iz a c ije  c iv iln e  d ru ž b e , ki v R epub lik i 
Sloveniji delu jejo  na področju povezovanja in 
skrbi za S lovence v zam ejstvu  in po svetu . 
D okum entacija navedenih  javnih razpisov je  na 
razpolago na sp letn i stran i U rada Vlade RS za 
S lovence v zam ejstvu  in po svetu  http: //w w w . 
uszs . gov. s i /  in sp le tn em  portalu  http: //w w w . 
Slovenci, s i / .  D okum entacijo  pa za in teresiran i 
lahko dvignejo tudi v ta jn ištvu  U rada v sak  dan  
m ed  9. in 14. uro in tudi na v seh  d ip lom atsko- 
konzularnih predstavništvih Republike Slovenije 
v ča su  uradnih  ur.
Skrajni rok za oddajo  vlog je  2 7 .1 1 .2 0 0 9 .
Vsa d o d a tn a  pojasnila in inform acije je  m ogoče 
d o b it i  n a  U rad u  V la d e  RS za  S lo v e n c e  v 
zam ejstvu  in po svetu  v sak  d an  m ed  9. in 14. 
uro, tel: 0 1  2 3 0  8 0  0 0 , faks: 0 1 2 3 0  8 0  17 te r 
po elek tronsk i pošti na e lek tronskem  naslovu 
urad. slovenci@ gov. si.

Deželni svet Furlanije Julijske krajine

Zakon za zaščito 
nemških manjšin

Deželni svetn ik  S loven
ske skupnosti Igor Ga
brovec je n a  nedavn i 

seji deželnega sveta kot eden pe
tih  poročevalcev (ostali so bili 
Baritussio, Picco, Colussi in  An- 
tonaz) zagovarjal stališča se- 
dem najstčlanske svetniške sku
p ine DS v razpravi, ki je napo 
sled privedla do soglasnega 
sprejetja deželnega zakona za 
zaščito in  prom ocijo  nem šk ih  
m anjšin  v FJk.
Zakonski predlog je vložila sku
p ina  svetnikov Tondove desno
sredinske večine, v pristojni ko

misiji deželnega sveta pa je priš
lo do aktivne soudeležbe vseh 
p o litičn ih  opcij, tako da je 
zakon naposled  doživel sogla
sno podporo. "V šesti komisiji, 
ki je pristojna tud i za m anjšin
ska vprašanja, je prišlo do kon
struktivne razprave, ki je vse do 
glasovanja zakona om ogočila  
p o m e m b n e  popravke in  iz
boljšanje p rvotnega besedila", 
je povedal deželni svetnik SSk 
Gabrovec. V svojih posegih  je 
Gabrovec s prim erjalnim i pona
zarjanji izpostavil številne n e 
rešene vozle, ki zadevajo iz-

Na dnu...

ALI VAS NE SKRBI, 
KAJ BO S KATOLIČANI 

V POLITIKI?

SE BOLJ ME SKRBI, 
KAJ BO S KATOLIČANI 

V CERKVI !

vajanje deželnega in  državne
ga zakona za zaščito slovenske 
m anjšine . Tako je Gabrovec 
opozoril n a  pom anjkljivo de
lovanje p redv iden ih  jezikov
n ih  okenc v Trstu, Gorici in  
Č edadu (to sp loh  še n i b ilo  
ustanovljeno...), o nerešenem  

vprašan ju  prav ilnega pisanja 
slovenskih im en in  priim kov na 
u rad n ih  dokum entih , o odsot
nosti slovenskega televizijskega 
signala Rai n a  Videm skem in  o 
težavah z uveljavljanjem  pravi
ce do sporazum evanja z vsem i 
javnim i ob lastm i v m an jšin 
skem  jeziku n a  ce lo tnem  o b 
m očju , ki zan im a p riznano  
m anjšino. Navedel je tud i raz
sodbe ustavnega sodišča, ki se 
je izreklo v tem  smislu. Zato je 
Gabrovec izrazil prepričanje, da 
je po trebno  pravico do dosled
ne rabe m anjšinskega jezika v 
p isni in  ustn i obliki priznati tu 
di nem ško govorečim  prebival
cem  v videmski pokrajini, m ed
tem  ko se je desna sredina od 
ločila za sistem  jezikovnih  
okenc.
Sprejeti zakon za zaščito 
nem šk ih  skupnosti v Kanalski 
dolini, kjer je razširjen nem ški 
jezik, ter v o b č in ah  T im au in  
Sauris, ki ju  bogati p riso tnost 
starodavn ih  narečn ih  različic, 
se tako pridružuje zakonom a za 
zaščito slovenske m an jšine  in  
furlanskega jezika. Oba zakona 
sta bila v fazi sprejem anja pred
m et tud i zelo ostrih soočenj, kar 
pa se n i ponovilo  z zakonom  za 
zaščito skupnosti, ki so nem ške
ga izvora". Zakon bo odslej p o 
m em b n a  osnova za zaščito in  
razvoj n em šk ih  m an jšin  in  
p ričakovati je, da ga bo m o  
lahko v naslednjih  letih  m orda 
še izboljšali n a  osnovi njegove
ga izvajanja", je zaključil glaso
valno  izjavo deželn i poslanec 
SSk Igor Gabrovec.

Po krajšem relativnem  za
tišju  je italijansko prizo
rišče razživila vrsta d o 

godkov tako na eni kot na d ru 
gi po litičn i strani. V vladnem  
desnosredinskem polu je še ved
no  v ospredju prem ier Berlusco
n i s svojimi solističnim i nasto
pi, s katerim i hoče dokazati 
tako svojim  zaveznikom  kot 
opozicijskim silam, da povsem 
obvladuje položaj in  da je nje
govo populistično nastopanje še 
vedno učinkovito. Glavni vzgib 
za takšno  sam opotrjevanje je 
znana  razsodba ustavnega so
dišča, s katero je razveljavilo 
zakon, ki ga je ščitil pred sodni
m i procesi. Na razveljavitev 
om enjenega zakona je predsed
nik  vlade Berlusconi zelo ostro 
reagiral in  obtožil tako ustavne 
kot druge sodnike, da razsojajo 
po političn ih  kriterijih. Javno je 
napovedal, da bo njegova vlada 
v najkrajšem  času predlagala 
parlam en tu  tem eljito  reform o 
sodstva. Poklicno združenje 
sodnikov pa je odgovorilo, da se 
bo  z vsem i dovoljenim i sredstvi 
uprlo razvrednotenju sodstva in  
njegovi podred itv i po litičn i 
oblasti.
Predsednik Berlusconi je nato  
brez posvetovanja z drugim i m i
nistri napovedal, da bo  vlada 
odpravila davek IRAP, ki obre
m enju je predvsem  m ala in  
srednja podjetja. To je sprožilo 
veliko negodovanje v sam i vla
di. Najbolj se je čutil p rizadet 
gospodarski m inister Tremonti, 
ki je pristo jen  za oblikovanje 
državnega proračuna in  odloč
no  zagovarja krčenje javnih iz
datkov zaradi prevelike državne 
zadolženosti in  skladno s sm er
n icam i Evropske unije . Prvak 
Severne lige Bossi je takoj nasto
pil v  njegovo obram bo in  p red
lagal njegovo im enovanje za 
podpredsednika vlade. Nato so 
se n u jn o  sestali prvaki vladne 
koalicije in  spor za zdaj rešili 
tako, da bo  poseben  odbor 
strokovnjakov sledil delu m in i
stra T rem ontija. Tega naj bi 
skušal "om ehčati”, da bi pristal 
vsaj na delno sprem em bo pro
računa za h itre jši izhod  iz se
danje gospodarske krize. Pre
m ier Berlusconi se je nam reč 
končno zavedel, da se vsi dose

danji ukrepi njegove vlade za 
prem ostitev gospodarskega za
stoja n iso  izkazali za dovolj 
učinkovite, kar dokazuje n a 
raščanje nezadovoljstva m alih  
in  srednjih podjetij. Problem  je 
sedaj v tem, kje najti potrebna 
finančna sredstva za prem osti
tev donosa davka IRAP.
V novo obdobje pa je stopila 
Dem okratska stranka z izvolit
vijo rednega vsedržavnega ta j
nika in  deželnih tajnikov na n o 
tran jih  p rim arn ih  volitvah m i
nulega 25. oktobra, ki se jih  je 
udeležilo skoraj tri m ilijone čla
nov in  simpatizerjev. Za novega

V državi še vedno m očno odm e
va m učna afera lacijskega pred
sednika Marazza s transeksualci 
in  s tem  povezana izsiljevanja 
orožnikov. O m enjeni politični 
m ož je dosledno sprejel odgo
vornost za svoj spodrsljaj in  od 
stopil z m esta predsednika La
cija. Tudi ta  p rim er zrcali padec 
ravni doslednega etičnega ob 
našan ja javno izpostavljenih  
osebnosti, kar nas sili k skle
panju, da že dolgo nekaj n i v re
du v vodiln ih  plasteh v tej drža
vi.
Na italijanskem  političnem  pri
zorišču opažam o, da se tu d i v

Povejmo na glas

Ne zmanjšujmo prispevkov za kulturo!

K ljub uradnim  zagotovilom , da trenutna  
kriza n e  predstavlja večjega problema, pa 
priprava proračunov za naslednje leto se

veda govori ravno nasprotno. V  živo  je  m ogoče  
spremljati proračunska razmišljanja naše Deže
le, k i se verjetno dosti ne razlikujejo od drugih 
prostorov, saj bo sredstev po vso d  m anj. Pro
blem  je, katerim  družbenim  področjem  zagoto
viti vsaj enaka sredstva - višanje prispevkov pri
de v  poštev  le v  zares izjem nih  prim erih - in  ka
terim je  sredstva nu jno  znižati. In tu sm o  že pri 
kulturi, ki je  kar praviloma pri roki, kadar je  tre
ba ko m u  nam eniti m anj denarja, pri čem er je  
zan im iv  že p o tek  proračunskega dograjevanja. 
Najprej se je  v  časopisju pojavila novica, da bo
do deželna sredstva v  letu 2010 za 15% manjša 
k o t letos, pri čem er bi se “z  najm anj škode" da
lo nekaj prihraniti pri športu, turizm u in ku ltu 
ri, kjer bi se prispevki skrčili vse tja do 30% od
stotkov. Nekaj kasneje je uspelo Deželi pridobi
ti od države del že odtujenih prihodkov, tako da 
naj bi globalni prim anjkljaj znašal le okrog 6%. 
Istočasno pa je bilo napovedano, naj bi Odbor- 
ništvo  za izobraževanje in  kulturo  kljub tem u  
razpolagalo s 30% nižjim  proračunom. Da bo 
vse skupaj docela razvidno, je  im elo  navedeno  
O dborništvo za letošnje leto na svojem  računu 
129 m ilijonov evrov, m ed tem  ko  naj bi jih  im e
lo v  letu 2010 le 90 m ilijonov. Pa to še n i vse, 
primanjkljaja naj bi bile v  največji m eri deležne 
ku ltu rne  dejavnosti ozirom a skrb za vzdrže
vanje ku lturn ih  dobrin, jezikovne identitete ter

volonterstvo, ker je  pač treba šolstvo in  po litiko  
za družino ohraniti na isti ravni. Pustim o ob  
strani dejstvo, da tehta celoten D eželni p ro 
račun več k o t 5 milijard evrov in  da je torej 90 
m ilijo n o v  evrov za im en o va n o  O dborništvo  
srhljivo nizka vsota, raje dvignim o svoj glas in  
jasno povejm o, da se s takšnim  vrednotenjem  
kulture n i m ogoče strinjati. Kultura in  n jene  
dejavnosti za našo narodno skupnost pom en ijo  
ogrom no, kar go tovo  velja tudi za druge sku
p nosti in  celoten naš prostor. Kultura nam reč  
daje družbi nepogrešljivo razsežnost, v  kateri se 
ta družba m iselno  poglablja in  razmišlja npr. o 
srečnejšem  m edsebo jnem  sobivanju. Kultura 
nas rešuje vse večjega pritiska materialistične 
m iselnosti, ki nas le izpraznjuje in  dela nezado
voljne. Kultura nas n e  nazadnje navdušuje s 
svojo lepoto, da se vsaj za nekaj trenutkov odtr
gam o od  vse hitrejšega ritma časa in  njegovih  
stresnih izvotljenosti, v  katere nas potiska  
brezčutna globalizacija. Kljub tem u pa kulture 
očitno n e  cenim o, če jo, zgolj v  besedah in  z  be
sedami m nogo  m anj pa z  dejanji, kar dokazuje 
proračunsko vrednotenje, v  vsakem  prim eru  
osupljivo n izko  in  pravzaprav poniževalno. In 
ker za ku ltu ro  res tako m alo  dam o, vsaj n e  
varčujm opravna njen  račun, n e  jem ljim o  ji še 
tistega, kar ima, saj bom o na ta način pridobili 
le nekaj drobiža, pri tem  pa bi bili izdatno osi
romašeni za prepotrebne duhovne vzgibe, sveži
no  in  novo  zaupanje v  prihodnost.

Janez Povše

tajnika je bil tako izvoljen s 53 
odstotki glasov poslanec Pierlui- 
gi Bersani, ki im a za seboj več- 
desetletne politične izkušnje in  
velja za prepričanega levega 
reform ista. D osedanji začasni 
ta jnik Franceschini, ki je to m e
sto zasedel po odstopu  Veltro- 
nija, je prejel 33 odstotkov gla
sov in  R om ano 14 odstotkov 
glasov. Stranka je sedaj povsem 
usposobljena, da sprejem a od 
ločitve po s ta tu tarn ih  pravilih. 
V naši deželi FJk je 52 odstotkov 
glasov prejela evropska p o 
slanka D ebora Serracchiani iz 
V idm a in  je tako postala dežel
na tajnica DS; m ed drugim  se je 
obvezala, da bo z nak lon jeno 
stjo spremljala m anjšinsko p ro
b lem atiko. DS je po  uspešn ih  
p rim arrn ih  volitvah nedvom no 
utrdila svojo vlogo glavne opo
zicijske stranke, m im o katere ne 
bo m ogla omalovaževalno vlad
na koalicija, kot se je dogajalo 
doslej.

sredinski stranki UDC, ki jo vo
di poslanec Casini, nekaj d o 
gaja. V predvidevanju, da bo  v 
državi prej ali slej prišlo do n o 
ve razporeditve p o litičn ih  sil, 
skuša širiti svoj politični prostor. 
Tako je, recim o, nekdanji rim 
ski župan Rutelli, ki je doslej de
loval v DS, napovedal, da bo  v 
kratkem  prešel h  Casinijevi 
UDC.
Politične stranke pa se že sedaj 
pripravljajo na volitve v večini 
av to n o m n ih  dežel p rih o d n jo  
pom lad. Med ljudstvom  svobo
de in  Severno ligo se 
zaključujejo trda  pogajanja za 
porazdelitev predsedstev dežel. 
Ligaški p rvak Bossi zahteva 
predsedstvo vsaj v dveh deželah 
in  še posebno v sosednjem  Ve
n etu . Če ne bo dosežen ustre
zen  dogovor, vodstvo Severne 
lige grozi z izstopom  iz vlade. 
Politično izsiljevanje Berlusco
nija je več kot očitno.

Alojz Tvl
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"Glede naše stranke sem 
velik optimist!"

Praznik Vseh svetih

Pokojnih so se spomnili 
politiki in škofje

Kako ocenjujete zadnja do
gajanja v  zvezi z Demokratsko 
stranko in dejstvo, da je bil Ber- 
sani izvoljen na primarnih vo
litvah za tajnika stranke? 

Demokratska stranka (DS) je na 
primarnih volitvah za svojega no 
vega vsedržavnega tajnika izbrala 
nekdanjega gospodarskega m in i
stra v  Prodijevi vladi Bersanija in  
za novo deželno tajnico FJK evro
psko  poslanko Deboro Serrac- 
chiani. Tudi SSk je svoje volilce 
pozvala, naj sodelujejo pri teh iz
birah bodisi zato, ker je DS pova
bila na volitve tudi 
tiste, k i niso člani 
te stranke, bodisi 
zato, ker je  tudi 
SSk, npr. na 
zadnjih parlamen
tarnih volitvah, že 
pozvala svoje volil
ce, naj podprejo  
DS, tako da sm o tu
di m i pripomogli k  
izvolitvi slovenske 
senatorke. Ostaja
m o  samostojna  
stranka, naše an
gažiranje na teh 
volitvah pa je bilo 
prim erno in  um e
stno tudi zaradi fe
derativnega dogo
vora, ki ga im am o z  DS, ter v  luči 
sodelovanja v  domala vseh 
krajevnih upravah, razen v  slo
venskih občinah, kar pa je  po  
svoje čuden paradoks. Toliko, da 
še enkrat, in  upam zadnjič, tudi 
odgovorim  na vsa namigovanja 
okrog našega sodelovanja na teh 
volitvah. Kaj se bo sedaj z  DS do
gajalo na vsedržavni ravni, ostaja 
odprto vprašanje. Bersanijeva iz
volitev pom eni p o  m nenju  števil
n ih  zasuk stranke v  levo, kar bi 
lahko to stranko, če bo res tako, še 
dodatno oddaljilo od cilja, da na 
naslednjih volitvah premaga Ber
lusconijev D om  svoboščin in  
prevzame oblast v  državi. Če nam  
je všeč ali ne, italijansko volilno 
telo - kljub že dolga leta trajajoče
m u  bipolarnemu sistemu - je in  
ostaja večinoma sredinsko orien
tirano. Če bo torej Bersani znal se
staviti vodilno ekipo, s katero bo 
prim erno ovrednotil zm ernejše  
sile v  stranki, bo DS lahko tudi

uspešna na tej poti. Zagotovo pa 
bi bila z  zmago Franceschinija, ki 
ga je podprla tudi SSk, ta p o t ne
prim erno lažja. Res pa je tudi, da 
imajo volilci vedno prav in njiho
ve izbire je pač treba spoštovati. 

Kaj to pomeni za stranko Slo
venska skupnost?

Za SSk je zelo pozitivno dejstvo, 
da je  na deželni ravni zmagala 
Debora Serracchiani, glasovi 
naših volilcevpa so bili za njeno  
zmago marsikje celo odločilni, še 
zlasti v  nekaterih okoljih (Gorica 
in  Števerjan, Doberdob, Sovodnje

in  Devin-Nabrežina), kjer sm o  
Slovenci bolj prisotni. Njena 
zmaga je tudi jamstvo, da bodo 
odnosi m ed  SSk in  DS v  
prihodnje, če bo interes obeh  
strank v  tem smislu, lahko bistve
n o  bolj norm alni in  m anj kon- 
fliktualni. S Serracchianijevo sm o  
že pred prim arnim i volitvam i 
načeli nekaj bistvenih vprašanj, 
ki so oteževala odnose m ed  na
m i: dejstvo, da stojim o na na
sprotnih bregovih ravno v  slo
venskih občinah (Sovodnje, Do
berdob, Števerjan in  Zgonik), je, 
politično  gledano, skregano z  
vsako logiko in  pri volilcih obeh  
strank, ne samo pri SSk, vzbuja le 
zm edo in  nezaupanje, ker takšne
ga stanja preprosto ne razumejo 
več. To vprašanje je treba rešiti in  
s to usmeritvijo se strinja tudi Ser- 
racchianijeva. Dialog pa otežuje 
tudi naš edini dnevnik, k i z  n o 
vim  vodstvom našo stranko vsak 
dan bolj diskriminira - zadnjega

mojega pisma uredništvu, potem  
ko je bilo objavljenih šest ali se
dem  pisem  proti m o jim  naved
bam, m i preprosto niso hoteli 
objaviti. Cenzurirajo prispevke ali 
pisma, kjer se oglašajo naši člani 
ali izvoljeni predstavniki, velja pa 
skoraj totalna prepoved  
objavljanja fotografij naših pred
stavnikov. To seveda n i prav, ker 
je to naš edini dnevnik in sm o ga 
skupaj tudi rešili zadnje finančne 
krize pred kakim  desetletjem. Da 
to niso izmišljene navedbe, pa bo 
dokazala dokumentacija, k i jo

pripravljamo in jo  bom o tudi pri
m erno objavili. M oramo pa vsi 
skupaj enkrat nehati s tem, da 
kakor hitro nekdo postavi kritič
no trditev, ga že takoj ožigosamo 
za prenapeteža ali skrajneža, k i si 
je drznil kritizirati nekatere naše - 
očitno - "svete krave". To gre v  
škodo same kvalitete in  učinko
vitosti vsega našega dela. Raje ar
gum entirajm o odgovore na kri
tike, vsebinsko in  n e  z  
zmerjanjem! Kritika n i napad, to 
namreč lahko trdi le tisti, ki vse
binskega odgovora na kritiko n i
ma!

Se vam ne zdi, da je pri nas, v  
našem zamejskem proštom, 
postal politični dialog zelo 
otežen, če ne že nemogoč?

Politični dialog je bil m ed  Sloven
ci v  Italiji do pred mesecem dni 
preprosto blokiran oz. ga v  bistvu 
sploh n i bilo. Velik konflik t smo  
doživljali ob sprejemanju dežel
nega volilnega zakona, ko so nam

nekateri krogi na levici dobesed
no stregli po  življenju, Slovenci 
pa so, edini v  DS, nasprotovali in 
tudi blokirali vsakršen dogovor za 
skupno upravljanje v štirih prej 
navedenih slovenskih občinah. 
Negativne posledice takšne izbire 
in slabe rezultate upravljanja teh 
občin, še zlasti v  Doberdobu in 
Sovodnjah, pa že beležimo vsak 
dan: v  Doberdobu je uprava sko
rajda blokirana, saj ni sposobna 
rešiti niti upravljanja Paludarija, 
k i se tam podira, čeprav je bil 
zgrajen z  javnim  denarjem; v  So
vodnjah pa se dogajajo prave ka
tastrofe: lastniki zemljišč, ki bo
do razlaščena zaradi širitve avto
ceste, so bili prepuščeni sami se
bi in tvegajo, da bodo prejeli le 
m izerne odškodnine. Po drugi 
strani pa se namerava občinska 
uprava celo pritožiti na sklep so
dišča, ki je vrhovskem u jusu priz
nal pravico do zemljišč, k i so bila 
dom ačinom  odvzeta v  času fašiz
ma in so jih, p o  težkih bitkah, 
končno dobili nazaj. Če ne bi SSk 
v  občinskem  svetu iz  opozicije 
pred časom začela odločne bitke 
proti trasi elektrovoda skozi vas 
Sovodnje, bi danes domačini tve
gali hude posledice zaradi sevanja 
in  bi tudi izgubili precejšnjo vred
nost svojih nepremičnin. Skratka, 
sodelovanje SSk v upravah je nuj
no  in, kdor se tem u upira le zara
di gole težnje p o  ekskluzivni obla
sti, zelo škoduje sam im  obča
nom .

Kakšne načrte ima stranka Slo
venska skupnost za prihodno
st?

SSk se namerava temeljito pripra
viti na prihodnje pokrajinske vo
litve v  Trstu in  Gorici, s Serrac
chianijevo pa moramo začeti gra
diti resno alternativo sedanji de
sni sredini za naslednje deželne 
volitve. To pa želim o počenjati 
tako, da sm o ljudem  blizu, da 
rešujemo njihove probleme. Av
tocesta v  Sovodnjah, regulacijski 
načrt za občino Trst, ustrezne 
protivrednosti za vinsko denom i
nacijo Prosecco in podobne zade
ve so naše prioritete. Spremljamo 
pa tudi krizo SSG in prizadevali si 
bomo, da bo Slovenija pritisnila 
na Italijo, da bodo v  finančnem  
zakonu vsaj sredstva iz prejšnjih 
let.
Pri vsem tem sem za našo stranko 
velik optimist, saj sm o na zadnjih 
deželnih volitvah dokazali, da za 
SSk glasuje že polovica slovenske
ga volilnega telesa, im am o pa tu
di organizirano in  dela voljno  
mladinsko ekipo, kar je zame naj
večje zadoščenje.

Juiij Paljk

Predsednik  države D anilo 
Turk, p rem ier B orut 
Pahor in  p redsednik  DZ 

Pavel G antar so n a  D an vseh 
svetih položili venec ob vhodu 
v Barbarin rov v Hudi Jam i pri 
Laškem in  se pok lon ili 
tam kajšnjim  žrtvam. Preiskoval
ci doslej na trup lih  niso odkrili 
s tre ln ih  ran, zato dom nevajo , 
da so ti ljudje um rli zaradi za
strupitve s plinom .
Zgodovinar M itja Ferenc je n o 
vinarjem  pred vhodom  v H udo 
Jam o povedal, da v državnem  
proračunu za leto 2010 in  2011 
n i nam enjen  n iti evro za uredi
tev Barbara rova in  kostnice na 
Teharjih, potrebovali pa bi vsaj 
m ilijon evrov. Prav tako se letos 
zaradi pom anjkanja sredstev ni 
izvajalo niti sondiranje prikritih 
grobišč. Ferenc je tud i postregel 
s podatkom , da so doslej iz Bar
bara rova nesli 726 trupel, m ed 
njim i so tud i ženske, otrok ni, 
zdaj pa čakajo, da država najde 
prostor in  pokoplje njihove po 
sm rtne ostanke. Ta prostor naj 
bi bil v neposredni bližini Hude

Jam e. Na vprašanje, koliko je še 
trupel v Barbara rovu, je Ferenc 
odgovoril, da so na petih  m etrih  
v prvem  jašku, ki je globok ok
rog 48 metrov, doslej odkrili čez 
300 trupel, kar pom eni, da je v 
tem  jašku še okoli 2500 trupel. 
Trupla naj bi bila tud i v drugem  
in  tre tjem  jašku. Predsednik 
Turk je položil tudi venec k spo
m eniku  frankolovskim  žrtvam  
na Frankolovem, kjer je nem ški 
nacistični okupator februarja le
ta  1945 n a  obcestne jablane 
obesil sto Slovencev.
Ljubljanski nadškof Alojz Uran

je n a  Vahti v nagovoru v cerkvi 
Vseh svetih na ljubljanskih Ža
lah spom nil, da "svetništvo ni 
vedno status, ki izvira iz cerkve
nega priznanja", tem več lahko 
svetnika najdem o v vsaki druži
ni. Opozoril je še, da "svetništvo 
n i vedno status, ki izvira iz cerk
venega priznanja. Kadar Cerkev 
koga razglasi za blaženega, jih 
je to  le nekaj v m nožici, ki je 
n ihče ne m ore prešteti". 
Resnična in  najbolj n espo rna  
človeška v rlina  ali lastnost n i 
poklicna ali strokovna sposob
nost, tem več m oralna odlično
st, pa je v nagovoru izpostavil 
m ariborski pom ožni nadškof in  
apostolski adm inistrator celjske 
škofije A nton Stres. M ariborski 
nadškof Franc Kram berger je 
daroval p razn ično  m ašo v žu
pnijski cerkvi n a  Pobrežju v Ma
riboru, v m urskosoboški stolni
ci m urskosoboški škof M arjan 
Turnšek in  v novom eški stolni
ci novom eški škof Andrej Gla
van. Koprski škof M etod Pirih je 
vodil m ašo v župniji Lokovec in  
n a  koprskem  pokopališču. Na

pokopališču v Piranu pa je mašo 
vodil koprski pom ožni škof Jurij 
Bizjak. U pokojeni m ariborski 
pom ožn i škof Jožef Smej je 
m ašo vodil v župnijski cerkvi pri 
Sv. Ani v Slovenskih Goricah in  
n a  tam kajšn jem  pokopališču. 
Ljubljanski pom ožni škof Anton 
Jam nik  je maševal v ljubljanski 
sto ln i cerkvi, ob  spom eniku  
padlih  za Slovenijo n a  Žalah pa 
je vodil m olitve, pri katerih  so 
sodelovali tu d i predstavniki 
Vojaškega vikariata, policijski 
vikar in  kvintet orkestra Sloven
ske vojske.

Foto VValter Bandelj

taka, ki bi prišla 'z vrha' -  poveča
la notranja nesoglasja. Nekdanji 
senator je na Brezigarjev predlog, 
da bi m anjšina potrebovala 
subjekt, ki bi odločal o delitvi 
državnih finančnih sredstev, od
govoril odklonilno, ker "se realne 
potrebe našega tkiva izkažejo na 
terenu".
Predsednik paritetnega odbora j e
tudi predlagal, da bi v manjšini 
preverili učinkovitost, ki ga fi
nančna sredstva imajo pri dejan

skem razvoju manjšine. Ter
pin je bil mnenja, da to nalo
go že itak opravlja deželna 
posvetovalna komisija, ki ji je 
nekoč predsedoval Mario La
vrenčič, nekdanji doberdob- 
ski župan: kvečjemu bi raje 
preverili, katere prim arne 
ustanove pripomorejo h  kre
pitvi narodnega čuta v 
manjšini. Kocijančič pa je do
dal, da je delovanje deželne 
komisije danes ustavljeno. 
"To zato, ker deželni odbor
nik za kulturo Roberto Moli- 
naro zahteva predsedstvo 
om enjenega telesa zase”, je 
pojasnil Štoka, ki pa je pou

daril, da je nadzor nad uporabo 
prispevkov (tako italijanske kot 
tudi slovenske države) prisoten že 
danes, "saj morajo dobitniki ute
m eljiti z ustrezno dokum enta
cijo, kako so denar potrosili".

to, da "nato diferenciramo svojo 
dejavnost. Razumljivo je, da vsak 
brani svoje interese, a ko bo nato 
čutil, da je neka skupna ustanova 
tudi njegova, bo stvar končno 
stekla". Spetič se zaveda, da je fi
nančn ih  sredstev vedno manj, 
prav zato je treba denar izkoristi
ti na najbolj sm otrn  način. 
"M anjšina pa najprej potrebuje 
transparentnost in  sodelovanje", 
se pravi dem okratično ureditev, 
katere garant naj bo civilna druž-

tudi delovala”. Predstavnik DS je 
načel še vprašanje kakovosti slo
venskih ustanov "tudi v odnosu z 
večinskim narodom  in Republiko 
Slovenijo. Manjšina se nikakor ne 
sme zapreti vase, temveč m ora 
čim bolj plodno delovati v širšem 
kontekstu". Damijan Terpin je v 
svojem navajanju navedel razlog, 
zaradi katerega se dandanes še 
ukvarjamo s pojm om  racionali
zacije in  z odpravo dvojnikov; po 
njegovem je ta v politični razprše-

ra m anjšina najprej zediniti na 
političnem  nivoju, šele nato bo 
zmožna združitve civilne družbe 
-  to je krovnih organizacij - ok
rog skupnega imenovalca. Štefan 
Čok se s tem  pogledom ni strinjal 
in  je dejal, da se politika ne bi 
smela vtikati v ku ltu rno  delo
vanje naših društev: "Zavedati se 
m oram o, da je naša m anjšina 
kulturno in  politično pluralna". 
Tudi Spetič težko sprejema dejst
vo -  prav tako kot Pavšič -, da se

S 1. strani

Naj cvete.
stališče je izšlo s 

simpozija, ki smo ga 
_1_ pred časom priredili 

na Mirenskem Gradu. Zlasti m la
di so izrazili prepričanje, da mora 
SSO nadaljevati po poti samostoj
nosti, ker ima svojo zgodovino in 
svojo prihodnost". V besedah 
predsednika Štoke se je tako zrca
lila idejna osnova SSO, ki temelji 
na demokratični in pluralistični 
ureditvi m anjšinske šahovnice, 
"kot se to dogaja pri drugih 
m anjšinah v Evropi". Piramidno 
ureditev Rudija Pavšiča je Štoka 
obrnil in  postavil na glavo: "Vred
no je to, kar prihaja iz baze, ne pa 
z vrha. Nekoč so nam  politično 
razklanost vsilili z vrha in  naša 
skupnost posledice te nesrečne 
poteze še danes plačuje”. Štoka 
resničnih problem ov ni videl v 
pom anjkanju liderjev, temveč v 
dejstvu, da naša manjšina zgublja 
elan na terenu, v predmestjih za
radi asimilacije in  tudi zaradi po
m anjkanja slovenskih duhov
nikov, ki so bili nekoč -  ne glede 
na različna politična in  nazorska 
prepričanja -  dejansko katalizator 
kulturne dejavnosti. "Skupno 
vodstvo ne bi tega problema raz

rešilo. Zavedati se m ora
mo, da sm o kakovostna 
družba in  v prihodnost 
m oram o zreti z optim iz
mom, ne pa tako, da ob 

vsakem koraku vidim o proble
m e”. Štoka je obenem  dejal, da 
gre smernice programske konfe
rence vsekakor spoštovati in  jih 
nadgrajevati. "Ravno tako pa je 
potrebno pustiti, naj cvete vse 
rožice -  kot je nekoč dejal Mao 
TseTung..."
Iztočnica večera je bil pred
log, ki ga je svoj čas dal pred
stavnik SKP Igor Kocijančič, 
po katerem naj bi racionali
zirali manjšinsko delovanje 
npr. z odpravo t. i. dvoj
nikov. "Takrat sem predla
gal, da bi število prim arnih 
ustanov m anjšine od se
danjih 20 enot znižali na
10. Dodati moram, da je na 
deželi že drugih deset n o 
vih prošenj ustanov, ki bi 
želele postati prim arnega 
pom ena", je dejal deželni 
svetnik, ki pa je bridko ugo
tovil, da je njegovemu pred
logu sledil molk, kar neo
porečno kaže na dejstvo, "da v 
m anjšini ni želje po korenitih 
sprem em bah". Na vprašanje fi
nanciranja slovenske manjšine se 
je Stojan Spetič odzval z mislijo, 
da je dvojnike treba odpraviti ža

ba. Štefan Čok je kot predstavnik 
mlajše generacije poudaril potre
bo po dolgoročnem načrtovanju, 
"saj bo današnja m ladina v 
prihodnosti koristila usluge 
manjšinskih organizacij in  v njih

nosti zamejskih Slovencev. "Te
melj združevanja bom o lahko po
stavili šele takrat, ko bom o pre
mostili in metabolizirali razloge 
naše politične razklanosti". 
Terpin je tako poudaril, da se m o

predsednik Štoka zavzema za ob
stoj dveh ločenih krovnih orga
nizacij, Terpin pa za enotno poli
tično zastopništvo: predstavnik 
SIK pa je s predsednikom SSO so
glašal, da bi vsiljena enotnost -
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K predlogu Družinskega zakonika
w  V V * - *  I  V *Zaščitimo družino ■ 
zaščitimo o troka!

Ali predlog Družinskega zakonika 
ščiti družino in otroka?
V času socialnih, ekonomskih in 
demografskih problemov smo se 
v Sloveniji lotili spremembe Dru
žinskega zakonika -  male Ustave. 
Vemo, kako se spreminja Ustava - 
s političnim konsenzom in večin
sko podporo naroda, predlagatelj 
(vlada) pa želi to  storiti kar s 
preglasovanjem v parlamentu 
in grožnjo za preprečitev refe
renduma.
Namesto da bi se sredi kriznih 
časov zavzeli za ohranitev na
ravne zakonske zveze in druži
ne in naredili na tem  področju 
več reda, jo skušajo narediti še 
bolj kaotično, jo korenito rede- 
finirati in omogočiti posvojitve 
istospolnim zvezam, otrokove 
koristi, ki naj bi bile glavno vo
dilo, pa izpostaviti nepred
vidljivim in nepopravljivim  
posledicam.
Nizozemska, Belgija, Španija in 
Norveška so razširile institut 
zakonske zveze tudi na isto
spolne partnerje. V teh državah 
lahko istospolni partnerji tudi po
svojijo otroke. Na Danskem lahko 
istospolni partner posvoji b io
loškega otroka svojega partnerja, 
na Finskem imata istospolna part
nerja pravico do skupnega skrb
ništva, ne pa tudi do skupne po
svojitve, na Islandiji pa velja ize
načitev glede posvojitve. Na Šved- 
sekem istospolna partnerja lahko 
skupaj posvojita otroka oz. part
ner lahko posvoji otroka svojega 
partnerja. Švedska ima trenutno 
najbolj liberalno zakonodajo v 
Evropi in istospolnim partnerjem 
dovoljuje tudi posvojitev otrok iz 
tujine (Nizozemska zaenkrat še 
ne dopušča m ednarodne po 
svojitve).
V Sloveniji pa tako redefinirana 
družina sploh ni potrebna zaradi 
nekaterih maloštevilnih tujih pri
merov. Vsekakor pa je potreba po 
večji zaščiti in promociji družine, 
utem eljene na zakonski zvezi 
med možem in ženo, nujno po
trebni za celostni razvoj otroka in

posledično naroda.
Zakonska zveza enega moškega in 
ene ženske je naravna danost, ki 
mora biti ustrezno zaščitena, oh
ranjena in  promovirana. M edna
rodne študije Slovenijo po številu 
sklenjenih zakonskih zvez uvršča
jo na zadnje mesto med državami 
EU, čeprav je v Sloveniji družina

in družinsko življenje m ed m la
dimi na vrhu vrednostne lestvice. 
Odsotnost vzgoje za zakon, star
ševstvo in  partnerstvo v našem  
izobraževalnem sistemu, pravna 
izenačitev zakonske in  zunaj
zakonske skupnosti, večje eko
nom ske in  socialne ugodnosti 
dom nevno enostarševskih d ru
žin, ki to v resnici niso (nižji pris
pevki za varstvo in  prednost za 
sprejem v vrtec, višji otroški do
datki, štipendije in  ostali socialni 
prejemki, prednost pri dodelitvi 
socialnih stanovanj...) ter prom o
viranje drugih oblik skupnega 
življenja povzročajo, da se mladi 
težje odločajo za sklenitev zakon
ske zveze. Zato je razumljivo, da 
mladi v Sloveniji nimajo spodbud 
za trajno in  pravno urejeno za
konsko življenje in  starševstvo. 
Torej, če pristanemo na to novo, 
redefinirano družino, ki ni več 
utemeljena na svojem temeljnem 
poslanstvu in  vlogi, zakaj pa ne bi 
ločeno tudi pristali na m no

goženstvu, m nogom oštvu, 
zakaj torej ne bi bila mogoča 
tudi zakonska zveza več oseb 

h  različnega ali istega spola? 
Kako predlagatelj strokovno 
utemeljuje posvojitve otrok 
v  istospolnih zvezah? 
Predlagatelji zakona se pogo
sto sklicujejo na zago
tavljanje največje otrokove 

koristi, a tako redefinirana druži
na in  posvojitev otroka istospol
ne partnerske skupnosti to zago
tovo ni! Otrok im a pravico do 
očeta in  matere, ni pa njihova 
pravica!
Za spočetje otroka sta potrebna 
oče in  mati, moški in  ženska, za 
vzgojo pa bi zadostovala le dva

moška ali dve ženski. Ali ni to v 
nasprotju z naravo človeka? In 
država hoče dati istospolnim  
partnerjem  to, kar jim  zaradi 
njihove drugačnosti ne more dat 
"mati narava".
Vsi vemo, kako pom em bna je 
otrokova samopodoba za njegov 
celotni razvoj. Imamo raziskave iz 
Norveške in  Švedske, držav z naj
daljšo zakonsko ureditvijo na po
dročju istospolne zakonske sku
pnosti in  posvojitev otrok. Te štu
dije po 15 letih kažejo, da so te 
zveze manj stabilne kot hetero
seksualne. Skupnost dveh m o
ških je za 50% manj stabilna kot 
heteroseksualna zveza, skupnost 
dveh žensk pa kar 100%. Zaradi 
razširjenosti virusa HIV v istospol
n ih  skupnostih je po njihovih re
zultatih tudi pogostejša umrljivo
st enega od skrbnikov, ti otroci pa 
so tudi bolj izpostavljeni spolno 
nalezljivim boleznim (HIV). Tudi 
na našem IVZ so lani zabeležili 34 
novo obolelih moških za virusom

HIV, od tega jih je imelo 32 ho
moseksualne spolne odnose. Ti 
otroci v teh istospolnih skupno
stih so tudi bolj diskriminirani v 
svojem okolju. Tako okolje zago
tovo ni bolj prim erno kot hetero
seksualna družina moškega in 
ženske.
Vsaka novost v družbi, ki jo izvaja 
manjša skupina, še ne pomeni, da 
gre za novo družbeno realnost 
(kot utemeljuje predlagatelj), ki jo 
je potrebno pravno zaščititi. Lah
ko gre za resen, nevaren, škodljiv 
odklon, ki ogroža nadaljnji obstoj 
družine in  družbe. Nič se ne na
učimo iz zgodovine! Velike civili
zacije so se izrodile, ker so kršile 
osnovne človeške in  naravne 
zakonitosti.
Z utemeljitvijo -  uskladitev druž
bene realnosti v življenju družin 
in pravnega reda, se bodo lahko 
nato lotili še kazenskega zakonika 
(družbena realnost je tudi porast 
gospodarskega kriminala, droge, 
alkohola in drugih odvisnosti, 
prom etnih nesreč..), zato bo vse 
to potrebno legalizirati in  pravno 
zaščititi!
Pod »zaščito otrok« želi predlaga
telj le upravičiti redefiniranje 
družine in  nove oblike posvojit
ve otrok. To pa se ne opira na no
bene resne znanstvene študije in 
statistike. Nasprotno pa številne 
študije dokazujejo, da je urejena 
zakonska zveza med moškim in 
žensko najbolj trdna oblika sku
pnega bivanja, v kateri so zakon
ci in  otroci izpostavljeni najnižji 
stopnji tveganja, čustvenih in 
psiholoških pretresov, spolno pre
nosljivih bolezni... Pa tudi z de
mografskega vidika je najbolj od
prta za posedovanje življenja in 
najprimernejšega okolja za celo
vit razvoj otroka (lastnega ali po
svojenega). Strokovna literatura 
in statistika na področju otrok po
trjuje, kako pom em bna je vloga 
matere in  očeta za celovit, harm o
ničen razvoj otroka, njegovo sa
m opodobo, spolno identiteto, 
uspešnost v življenju in tako po
sledično razvoj naroda.
Namen novega družinskega zako
nika torej ni več v zasnovanju 
družine kot v dosedanjem Zako
nu o družinski zvezi in  družinskih 
razmerjih, v posebnem  družbe
nem  varstvu naravnega otrokove
ga spočetja, rojstva in  življenja, 
ampak v zadovoljevanju osebnih 
želja odraslih. Otrok ni več cilj, 
ampak postaja vse bolj sredstvo,

pravica!
Kaj pa pravna utemeljitev redefl- 
niranja družine in posvojitve 
otrok istospolnih zvez?
Razlogi za take globalne spre
membe Družinskega zakonika ni
so niti pravno utemeljeni, zlasti 
pa ne podprti z raziskavami v ko
rist otroka. Zato je smiselno ohra
niti obstoječo ureditev zakonske 
zveze kot skupnosti moža in  žene 
in na njej zasnovano družino, saj 
je rojstvo otroka, brez katere ni 
družine, možno samo m ed m o
škim in žensko.
Neenakosti ali kršitve pravic star
šev in otrok in  drugih oseb, ki ži
vijo zunajzakonske skupnosti, pa 
naj se rešujejo z dopolnitvami po
dročnih zakonov, ki urejajo alter
nativne oblike partnerskih zvez 
odraslih oseb in  ne v Družinskem 
zakoniku.
Ohranitev inštituta zakonske zve
ze kot skupnosti moža in  žene je 
skladno tudi s standardi človeko
vih pravic doma in v svetu. Pravi
ca do zakonske zveze, varovanje 
družine, materinstva, očetovstva, 
otrok in  m ladine je v Ustavi RS 
(53. člen) primerljivo urejena kot 
v Konvenciji sveta Evrope o varst
vu človekovih pravic in temeljnih 
svoboščin. Prav tako pa je naš par
lam ent leta 1993 sprejel Resolu
cijo o temeljih oblikovanja dru
žinske politike, ki družino in  otro

ka posebej ščiti.
Evropsko sodišče je poudarilo, da 
Konvencija sveta Evrope ščiti tra
dicionalno obliko zakonske zve
ze kot skupnost moškega in  žen
ske in  se ta pravica ne razteza na 
druge oblike življenjske skupno
sti odraslih.
M ednarodni dokumenti izrecno 
določajo, da pravica skleniti za
konsko zvezo pripada moškemu 
in ženski. Uzakonjeno pa je tudi 
nam, geografsko, kulturno in eti
čno najbližjih državah srednje Ev
rope (Avstrija, Nemčija, Italija). 
Ustavno sodišče RS se je pri odlo
čanju ustavnosti o Registraciji is
tospolne partnerske skupnosti 
omejilo le na ustavnost pravice 
do dedovanja oseb v registrirani 
istospolni partnerski skupnosti in 
kljub svoji pristojnosti v Zakonu o 
ustavnem sodišču ni poseglo na 
področje ustavno zagotovljene 
pravice do zakonske zveze, druži
ne in  posvojitev.
Referendum bo torej realen odziv 
na sprejeti Družinski zakonik brez 
širokega družbenega in  politične
ga soglasja o spornem  redefini- 
ranju družine in  posvojitvah isto
spolnih zvez!

Za Upravni odbor 
Svetovnega Slovenskega 

Kongresa
prim. Majda Kregelj Zbačnik, 

dr. med.

Slovenska Komisija pravičnost in mir
Predsednik Komisije pravičnost in mir pri Slovenski škofovski konfe
renci mariborski nadškof Anton Stres je predsedniku hrvaške komisije 
lustitia e t Pax v soboto poslal pismo, v katerem je  izrazil obžalovanje 
ob objavi sobotne izjave om enjene komisije v zvezi z arbitražnim spo
razumom glede določanja meje med Slovenijo in Hrvaško. Predsed
nik slovenske Komisije pravičnost in mir je  poudaril veljavo načela pra
vičnosti, ki je  nad "črko zakona" in navedel govor papeža Benedikta 
XVI. v ZN 18. aprila lani, kjer je  papež jasno  opozoril na spornost "pre
vlade legalnosti nad pravičnostjo." Izpostavil je  še  m nenje Komisije 
Pravičnost in mir, da ni v njeni pristojnosti, da se  neposredno vključi v 
reševanje slovensko-hrvaškega spora glede meje in zavzema konkret
na stališča do tega, kje in na kakšen način naj bo določena meja med 
državama. Msgr. S tres je  še  izrazil pričakovanje in zahtevo, naj bo 
meddržavna meja pravična in naj v prihodnosti ne bo več povod za 
m edsebojne spore, temveč osnova za nadaljnjo krepitev prijateljske
ga sožitja, sodelovanja in sosedstva. Komisija lustitia et Pax Hrvaške 
škofovske konference je v sobotni izjavi za javnost izrazila nasprotova
nje podpisu arbitražnega sporazum a s Slovenijo in hrvaško vlado po
zvala, naj od njega odstopi tudi za ceno blokade ali pa za ceno, da ne 
bi vstopila v EU. Izpostavila je, da gre pri zahtevi Slovenije po stiku z 
mednarodnimi vodami za ozemeljske zahteve, na katere Hrvaška ne 
sm e pristati niti za ceno nečlanstva v EU. Izrazila je tudi zaskrbljenost 
za mir in duh dobrososedstva med slovenskim in hrvaškim narodom 
in zaradi možne perspektive kršenja m ednarodnega prava, ki bi ga 
lahko izzval arbitražni sporazum.

PAVEL IN NJEGOVA SVOBODA
“Bog Oče nas je ustvaril, Bog Sin nas je rešil-osvo- 
bodil, Sveti Duh nas posvečuje! " Opredelitev le
po  razodeva, kolikšno težo ima v  Božjem svetu 
beseda rešitev-svoboda. Ko so Sina Božjega v  Na
zaretu vprašali po  njegovem izvoru in poslanstvu, 
si jeza odgovor izbral navedek iz preroka Izaija, ki 
govori o rešitvi in osvoboditvi: "Poslal m e je, da 
oznanim  jetnikom  prostost, da pustim  zatirane 
na prostost" (Lk4,18). Ko je apostola Petra razgla
sil za skalo, na kateri bo sezidal svojo Cerkev, m u  
je dal tudi obljubo:"In peklenska vrata je ne bo
do premagala " (Mt 16,18). Peklenska vrata so vra
ta ječe in suženjstva, vrata Cerkve pa so vrata svo
bode in prostosti. Naloga Cerkve je, da osvobaja 
in  pušča na prostost.
Gosposka družbena ureditev 
Tudi apostol Pavel veliko piše o gospostvu in  
suženjstvu, o sužnjih in  gospodarjih. Oba izraza 
označujeta dvoje različnih področij: družbeni stan 
in  stanje duha. Najprej družbeni stan: Vsem je 
znano, da je celotna družba v  Pavlovem času bila 
sestavljena iz  sužnjev in svobodnih, kar je takrat 
pom enilo približno isto kakor danes iz podrejenih 
in  nadrejenih. Sužnjelastniški 'bav-bav' ustvarja
m o  sproti in skrbno gojimo zato, da z  njim  slepi
m o  današnje sužnje in se tolažimo z  dozdevnim  
napredkom, ki ga v  resnici n i ali pa se slej ko prej 
izkaže ko t utvara, ki ne more preživeti.
Apostol Pavel večkrat popolnom a prostodušno  
omenja suženjski stan: “V enem  Duhu sm o nam 
reč bili m i vsi krščeni v e n o  telo, naj bom o Judje 
ali Grki, sužnji ali svobodni, in vsi smo bili napoje
n i z  enim  D uhom " (1 Kor 12,13).
"Ni več Juda, tudi ne Grka; ni več sužnja, tudi ne 
svobodnega; ni več moškega in ženske; kajti vsi vi 
ste eno v  Kristusu Jezusu" (Gal 3,28).
"Tukaj n i večne Grka ne Juda, ni obrezanega ne  
neobrezanega, ni tujca ne Scita, n i sužnja ne svo
bodnega, ampak je  vse in  v  vseh Kristus" (Kol

3,11).
V  pism u Gal obravnava tudi dva Abrahamova si
nova, od katerih je eden od sužnje Hagare, drugi 
pa od svobodne Sare (Gal 4,22-23.30-31). 
Efežanom piše: “Sužnji, ubogajte svoje zemeljske 
gospodarje kakor Kristusa, v  strahu in trepetu, v  
preprostosti svojega srca, kakor Kristusa; ne zara
di videza, kakor da bi hote
li ugajati ljudem, ampak 
k o t Kristusovi sužnji, ki iz 
srca izpolnjujejo Božjo 
voljo. Služite z  dobro voljo 
kakor Gospodu in ne kakor 
ljudem, ker veste, da bo 
vsak, naj bo suženj ali svo
boden, dobil od Gospoda 
povračilo za to, kar bo do
brega storil" (Ef 6,5-9).
V  1 Kor pa sužnje celo 
spodbuja, naj ne silijo ven, 
saj je notri še lažje biti do
ber kristjan: “Vsak naj osta
ne v  tistem stanu, v  kate
rem je bil poklican. Si bil 
poklican ko t suženj? Nič ne 
maraj za to. Če bi pa tudi 
m ogel postati svoboden, 
bodi še rajši! Kajti suženj,
k i je v  Gospodu poklican, je svoboden v  Gospodu. 
Enako je tisti, ki je svoboden poklican, suženj Kri
stusov. Odkupljeni ste za drago ceno, ne bodite 
sužnji ljudem! V  čemer je bil kdo poklican, bratje, 
v  tem naj vsak ostane pri Bogu" (1 Kor 7,20-24). 
Gospodarja Filemona prosi za sužnja Onezima in 
piše: “Morda je bil zato za kratek čas ločen od te
be, da bi ga spet pridobil za zmeraj, in sicer ne več 
k o t sužnja, ampak več ko t sužnja, ko t brata, nadv
se ljubega najprej meni, še koliko bolj pa tebi, tako 
v  m esu k o t v  Gospodu" (Flm 16).
Osvoboditev od greha
Pavel torej brez pomisleka sprejema suženjski

družbeni red in  ne čuti nobene potrebe po  upo
rih in prevratih. Popolnoma drugačen pa je nje
gov odziv, ko  gre za suženjstvo duha in reševanje 
v  svobodo duha.
Rimljanom razlaga m o č  krsta in pravi: “Vemo 
namreč, da je bil naš stari človek z  njim  vred 
križan, da bi se telo greha razdejalo in bi m i greh u 

večne služili. Kdor je nam 
reč umrl, je bil greha 
oproščen" (Rim 6,6-7).
In nadaljuje: “Hvala Bogu, 
da ste sicer bili sužnji greha, 
pa ste postali iz srca posluš
n i onem u pouku, v  katere
ga ste bili uvedeni, in da ste 
po  osvoboditvi od greha 
postali služabniki pravično
sti. Po človeško govorim za
radi slabosti vašega mesa: 
Kakor ste bili nam reč dali 
svoje ude, da so služili 
pohotnosti in razbrzdano
sti za hudobijo, tako dajte 
svoje ude, da bodo služili 
pravici za posvečenje" (Rim 
6,17-19).
"Ko ste bili nam reč sužnji 
greha, ste bili nasproti pra

vičnosti p rosti... Zdaj pa, ko ste oproščeni greha 
in ste postali služabniki Božji, imate ko t svoj sad 
posvečenje, ko t konec pa večno življenje" (Rim 
6,20.22) .
V istem pism u opisuje svoj notranji boj in pravi: 
"Jaz, nadložen človek, kdo m e bo rešil telesa te 
smrti? Tako torej jaz sam z  duhom  služim posta
vi Boga, z  m esom  pa postavi greha" (Rim 7,24- 
25).
“Zatorej n i zdaj nobene obsodbe za tiste, ki so v  
Kristusu Jezusu: Kajti postava Duha, ki oživlja v  
Kristusu Jezusu, m e je oprostila postave greha in 
smrti" (Rim 8,2).

Tudi vse stvarstvo je podvrženo ničevosti v  
upanju, “da se bo tudi stvarstvo samo iz suženjst
va pokvarjenosti rešilo v  svobodo poveličanih  
Božjih otrok" (Rim 8,21).
Vpismu Gal je apostol še bolj oprijemljiv: "Za svo
bodo nas je oprostil Kristus. Stojte torej trdno in 
se ne dajte znova vpreči v  jarem suženjstva! "(Gal 
5,1).
Natančno svarilo: "Vi ste namreč poklicani k  svo
bodi, bratje, samo da vam svoboda ne bo pretve
za za mesenost, marveč drug drugemu služite z  
ljubeznijo" (Gal 5,13).
“Pravim pa: Po duhu živite in  ne strezite pože
lenju mesa. Zakaj meso poželi zoper duha, duh pa 
zoper meso; ta dva sta si namreč m ed seboj na
sprotna, da ne delate tega, kar bi hoteli. Če pa se 
daste voditi duhu, niste pod  postavo.
Očitna pa so dela mesa in taka so: pohotnost, raz
puščenost, razuzdanost, malikovanje, čaranje, so
vraštvo, maščevanje, sumničenje, jeza, prepirlji
vost, razprtije, ločine, zavist, uboji, pijančevanje, 
požrešnost in kar je temu podobnega. O tem vam  
napovedujem, kakor sem vam napovedal: tisti, ki 
take reči počenjajo, ne bodo podedovali Božjega 
kraljestva.
Sad duha pa je: ljubezen, veselje, mir, potrpežlji
vost, blagost, dobrotljivost, zvestoba, krotkost, 
zdržnost. Zoper take n i postave. Tipa, ki so Kristu
sovi, so meso s strastmi in poželenjem vred križa
li" (Gal 5,16-24).
Zasvojenosti je treba iskati v  vseh peterih čutih in 
v  vseh sedmerih ali osmerih ali deveterih grešnih 
nagnjenjih.
Peteri čuti: okus (modrost), sluh (razumnost), vid 
(svet), tip (moč), vonj (spoznanje); slutnja (srce)! 
Devetera nagnjenja: napuh, lakomnost, čutnost, 
zavist, požrešnost, jeza, lenoba, naveličanost, h i
navščina!
Značaji: astenik, športnik, piknik; sangvinik, ko
lerik, melanholik, flegmatik! Dvanajst značajev 
po nebesnih znamenjih!
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Uvodno predavanje družinam goriške dekanije

Zakaj prihaja do samomora 
zahodne družbe?

Kratki

Prejšnjo soboto, 24.10.2009, 
so se v Fogarjevi dvorani za
čela predavanja, ki jih je 

pripravila škofija za starše vseh 
goriških župnij. Prvi predavatelj je 
bil Giampiero Guidetti, župnik v 
Milanu, psihoterapevt in asistent 
na univerzi1' Bocconi' 1. Predstavil 
ga je duhovni vodja Adelchi Cabas 
in povedal, da so hoteli nadalje
vati lanska predavanja s temo "- 
Družina: lepota, ki jo moram o os
vo jiti'1. V središču pozornosti je 
naša družba, ki po vsej sili vidi 
družino kot nekaj prehodnega in 
ki ji noče dati tiste vloge, ki ji po 
naravni poti pritiče.
Že v žačetku je predavatelj povedal

prisotnim  družinam , naj se ne 
smejo bati, kajti družina je vedno 
bila in  vedno bo ostala podlaga 
družbi. Znani znastvenik in  
antropolog Levi-Strauss, ki je leta 
in leta preučeval vseh vrst družb, 
je napisal, da je in  vedno bo druži
na v vsaki družbi osnovna celica. 
V zgodovini je bilo nekaj revoluci
ji in  nekatere so hotele odpraviti 
družino kot na primer obdobje v 
prvih desetletjih komunistišnega 
režima v Sovjetski zvezi, a so 
morali takoj ukiniti tako politiko, 
ker so se zavedali, da brez družine 
ne gre. Negativne posledice (krim
inal, alkoholizem itd.) so se 
kopičile in bi v nekaj letih prinesle 
do uničenja same sovjetske 
družbe. Zato -  je povedal preda
vatelj- dandanes ni strahu, da se 
bo družina uničila, strah pa je v 
tem, da se bo sama družba uniči
la zaradi drugih vzrokov. To velja

Slovenska zamejska skavtska 
organizacija si je zamislila 
za vse voditelje, priprav

nike in  roverje, ki že pom agajo 
pri vodenju enot, dan voditelja. 
Jeseni so se navadno  voditelji 
zbirali pri občnem  zboru, ker pa 
letos ni bilo te potrebe in  bodo 
imeli sam o januarski občni 
zbor, si je deželno vodstvo 
zamislilo, da bi jeseni eno 
nedeljo  posvetili sam im  
voditeljem  in  n jihovem u 
izobraževanju.
T renutna situacija m ed vo
ditelji nam reč n i najbolj 
rožnata. Sam ih voditeljev 
je zelo m alo, zato po tre
bujejo dodatne spodbude 
in  motivacijo za svoje delo. 
Veliko m ero navdušenja so 
lahko prejeli ravno na dne
vu voditelja, ki je potekal v 
nedeljo, 25. oktobra, na 
Opčinah.
Po kosilu in  sv. m aši so 
pričeli z delavnico o kom u
nikaciji, ki je bila glavna tem a 
dneva. Medse so povabili skavta 
iz okolice Turina in  profesorja 
kom unikologije na turinski u n i
verzi, Roberta Buffo. Najprej se 
je predstavil, nato so sledile pred
stavitve posam eznih voditeljev,

še najbolj za našo zahodno kul
turo, ki je tista, ki ima največji živl
jenjski standard. Uničevalne 
smernice pa so naslednje: 
vsak od nas živi v neki skupnosti, 
ki je okrog nas in  v kateri se čuti
m o priznani. To je lahko delovno 
mesto, vaška, župnijska skupnost, 
šolska skupnost itd. in  v kateri 
vsak dobi svojo identiteto. Ena 
glavnih potreb človeka je, da ga 
priznamo, da se čuti priznan. Za
to naša identiteta raste skupaj s 
priznanjem  naše okolice, skup
nosti, v kateri živimo. Pirandello v 
svojem delu "II fu Mattia Pascal'' 
zelo lepo predstavi zgodbo nekega 
človeka, ki si hoče spremeniti

identiteto. Zato zapusti družino, 
izbriže vsako sled za sabo in  si 
hoče zgraditi novo življenje. A ne 
more, ker se zave, da m u nekaj 
manjka. In to je prav, da ga nekdo 
lahko prepoznava, priznava. 
Temu našemu vsakdanjemu svetu 
stoji nasproti ' 'globalni svetovni 
sistem ", to je tisti, ki ga mi "ču ti
mo, dojamemo preko časopisov, 
televizije, interneta in ki ima tudi 
vpliv na nas. Dandanes se razlika 
med tema dvema svetovoma ved
no bolj širi in  mi opazimo vedno 
bolj, da nim am o več nobenih in 
strumentov, da bi vsaj nekoliko 
vplivali na ta "globalni svet. " 
Opazujemo, da se nam  vedno bolj 
oddaljuje in  beži izpod kontrole. 
Globalni svet je sestavljen pred
vsem iz ekonomskih in kulturnih 
težiščnic. V našem  vsakdanjem 
svetu mi navadno živimo paralel
no in čutimo, da nas globalizacija

a na zelo neobičajen način. Vsak 
je m oral povedati svoje ime, tako 
da je s tonom  in barvo glasu po 
nazoril, kako se počuti v svojem 
im enu. Vsak je m oral nato  do
dati, katere barve se počuti, kate
ra žival in  kateri del njegovega 
telesa največ kom unicira. Vz

dušje je bilo sproščeno že takoj 
na začetku. Za to  je poskrbel tu 
di Roberto, ki je zbrane naučil 
nov  bans (pesm ico s 
sprem ljajočim i gibi). Na zelo 
sim patičen način  je predstavil 
ključne težave pri komunikaciji

dobesedno spodbija, vedno bolj 
smo nem očni, sami, nerazum l
jeni.
Naša družba s hitrim i koraki v 
zadnjih desetletjih gre naproti ve
likim spremembam. Dandanes je 
svet bolj kompleksen kot nekoč. 
Poglejmo samo vpis v višjo šolo, 
na univerzo. Nekoč je bila izbira 
precej lahka, dandanes pa je ve
liko vprašanje, katero fakulteto 
izbrati. Isto velja za druge izbire. 
Nekoč je bilo mogoče prem alo 
izbir, nismo imeli veliko možnos
ti. Dandanes se dogaja obratno. 
Imamo neskončno izbir. In zato 
tudi, kdor izbira, izbere večkrat 
nedokončano izbiro ali pa se ne 

zadovolji s prvo izbiro in m en
ja večkrat izbire. Predavatelj je 
temu dal ime ' 'logika pokušan- 
ja" . Ta logika se potem  izraža 
tudi v drugih izbirah, na 
primer v restavraciji ali tudi pri 
poroki. Večkrat, kdor izbere 
partnerja, ne misli na trajno 
zvezo.'' Poskusimo, potem bo
m o videli'', je navadno glavna 
misel.
Tretja velika sprememba je pre
hod iz kolektivne v individual
no družbo. Živimo v svetu, kjer 
je postal socialni subjekt indi
viduum. Še pred tridesetimi leti 
je bil sociani subjekt kolek

tivnost, skupnost. Dandanes 
nobeden ne daje več važnosti 
kolektivnosti. Družina je zato za
postavljena. Ni več zanimivo se 
ukvarjati z dmžino. Bolj važno je 
govoriti o ženski, o mladostniku,
0 otroku, o hamosesualcu, torej o 
nekem  posamezniku. In zapos
tavljenost skupnosti prinaša tudi 
težave v odnosih med ljudmi. 
Vedno bolj odklanjamo stabilne 
vezi. V družbi zato igrajo glavno 
vlogo površne vezi, ki prinašajo 
nezmožnost reševanja konfliktov, 
neuspešne osebne interakcije, 
provizoričnost v delu, v odnosih. 
Zato že mladina postavlja vse pod 
vprašaj. Tudi delo je postalo provi
zorično. Nič ni stabilnega, vse je 
gibljivo, nedoločeno. Poljski soci
olog Sigsmund Bauman govori o
1 'tekoči d ružb i'1 kot o neki real
nosti brez oblike, spolski, ki se 
stalno izmika. Posledica vseh teh

m ed voditelji ter m ed voditelji in 
starši. Njegovo razmišljanje se je 
seveda pričelo pri tem, da je ko
m unikacija vrednota. Poudaril 
je, da je treba ločiti subjekt od 
objekta, in  sicer delo, ki ga nek
do opravi, ne m orem o enačiti z 
njim  samim. Če bi vsi to znali, bi 
se lahko izognili m arsikaterem u 
konfliktu. Nato je povedal, da je 
p o m em b en  tud i način  kom u
nikacije. Ko nam  delo nekoga ni 
bilo všeč, m u  m oram o to pove

dati, a m oram o tud i istočasno 
zelo jasno dati vedeti, da 
ocenjujem o njegovo delo in  ne 
njega samega. Ni pozabil om e
niti tudi, kako pom em bno je gle
dati na stvar iz različnih zornih 
kotov. Velik problem  pri komu-

sprememb je, da si človek ne 
postavlja več vprašanja o smislu. 
Živi v svetu, a se ne ozira več na 
namen. Padle so ideologije, vere 
nim ajo več pomena, edina real
nost, ki ima nek smisel, je 
tehnologija. Vendar v tehnologiji 
ne dobim o smisla življenja. 
Tehnologija je samo orodje.
In v vseh teh spremembah, kje 
dobi družina svoj smisel življen
ja? Kot zaključek je postavil preda
vatelj nekaj podatkov o družini v 
Italiji:
- v zadnjih tridesetih letih je bil 
globok padec rojstev (Italija je še 
dandanes ena izmed držav z na
jnižjim nivojem rojstev). Ta padec 
se je začel prav v letih, ko so 
odobrili zakon o razporoki in za
kon o splavu;
- povečala se je nestanovitnost 
poroke in  povečalo se je število 
civilnih porok (v 60. letih je bilo v 
Italiji le 1% civilnih porok, dan
danes je od 35% do 50 %, odvisno 
od dežel);
- padec članov v družini;
- družine z enim  članom (singel) 
so se povečale od 12,9% do 
24,9%;
- povečale so se neporočene os
ebe, ki živijo same.
Še neko zanimivost je povedal 
predavatelj, in  sicer, da se novo- 
poročenci zelo odmikajo 
otrokom, toda to se ne godi zara
di ekonom skih težav. Glavni 
vzrok je verjetno nova kulturna 
vizija: življenje brez iskanja nekega 
smisla. Zato mladi zakonski pari 
se raje odpravijo v diskoteko, kot 
da bi pestvovali doma otroka. Po
raja se mnenje: ' 'Važno je to, kar 
delamo sedaj, kar bo jutri nas ne 
zanim a". Manjka v mladih celo 
neko zanimanje za prihodnost 
družine, primanjkuje instinkt, ki 
zagotavlja preživetje človeškega 
rodu.
Naslednja predavanja v Fogarjevi 
dvorani ob 16.00 uri, vedno v ital
ijanskem jeziku, bodo sledila:
28.11.2009 na temo "Svoboda in 
zvestoba v zakonu''.
30.01.2009 na temo 11 V obzorju 
večje ljubezni''
13.03.2009 na temo "Pogovor o 
poroki med Jezusom in učenci''
24.04.2009 na tem o "D obro 
družine"
Zadnje in  zaključno predavanje 
bo v župnijski dvorani v Ogleju
06.06.2009 na tem o "Naloga 
krščanske skupnosti". Sledila bo 
sv. maša za vse družine in  prijatel
je v baziliki s prisotnostjo škofa Di- 
na De Antonija.

Karlo Nanut

nikaciji so tudi govorice. Tej teža
vi se najbolje izognem o tako, da 
grem o direktno do osebe, ki je 
zainteresirana, in  se z njo pogo
vorimo. Govorice so nam reč kot 
otroška igra telefon, začetna 
inform acija je m orda resnična, a 
nazadnje postane zelo popače
na. Dal je tud i nasvet, kako ko
m unicirati, če im am o težave in 
pred samo osebo ne uspem o od
preti ust: v takem  prim eru lahko 
tudi napišem o pism o in povem o 

svoje m nenje v 
pismu.
Da bi lahko sku
pnosti vodi
teljev čim  bolje 
komunicirale, 
m orajo biti čla
n i prijateljski, a 
ne preveč. Če se 
ne m arajo, b o 
do težko sodelo
vali, saj bodo že 
apriori izključe
vali ideje d rug 
drugega. Če jih 
veže preveč te 
sno prijateljstvo 
pa lahko pride 
do naspro tne 

težave. Bojijo se izreči kritiko, ker 
bi lahko tako ranili prijateljeva 
čustva. Spet je prišlo n a  dan, 
kako p o m em b n o  je ločiti 
subjekt od objekta.
V drugem  delu delavnice so se 
voditelji razdelili v tri skupine in

se pogovarjali o tem , zakaj 
molčijo oz. ne kom unicirajo in 
ne povejo svojega m nenja v  po 
sam eznih skupnostih voditeljev. 
Na dan so prišli različni razlogi. 
N ajpom em bnejši so bili strah 
pred tem, da bi sogovornika uža
lili, neujem anje z ostalim i vodi
telji, neupoštevanje različnih 
m nenj. Težave so nekateri videli 
tudi v tem, da se m ed sabo pre
m alo poznajo.
Na dan so prišle tud i težave pri 
komunikaciji s starši, predvsem 
tistim i starši, ki so bili nekoč sa
m i skavtski voditelji. Roberto je 
dal napotke, kako speljati pogo
vor z njim i, da bi lahko vzposta
vili lep stik.
Zadnji del srečanja je bil p o 
svečen pripovedi. Pripoved je po
m em ben m etodološki elem ent 
pri vzgoji volčičev in  volkuljic, a 
se jo lahko zelo uspešno upora

blja tudi pri starejših članih. Pri
sotne je naravnost očaral s svojo 
živo pripovedjo prvega dela Knji
ge o džungli, zgodbe Mavglijevi 
bratje. Voditelji so se skoraj pre
levili v volčiče in  ga poslušali z 
odp rtim i usti. Nazadnje je par 
besed posvetil tem u, kako pripo
vedujemo. Ni treba, da poznam o 
zgodbo na pam et, p om em bno  
je, da se vanjo vživimo. Lahko tu 
di sam i dodam o kakšen detajl, 
da bolje ponazorim o prostor in  
čas. Da bi bolje prikazali zgodbo, 
lahko uporab ljam o vsa čutila. 
Nazadnje je prikazal posnetek  
volčičev, ki jih  sam  vodi, m ed 
poslušanjem  pripovedi. Rado
vedni otroški obrazi so marsiko
ga zelo nagovorili.
Srečanje se je zaključilo v večer
n ih  urah, ob  prijetnem  klepetu 
in  lepih občutkih.

SR

Slovenska zamejska skavtska organizacija

Dan voditeljev

Glavni rabin Jona Metzaer in nadškof Franc Kramberger

N adškof K ram berger vrnil obisk 
aškenaškem u rabinu Izraela
M ariborsk i n a d šk o f  F ranc  K ra m b e rg e r je  bil v Iz rae lu , k jer 
s e j e  s re č a l z g lavnim  a šk e n a š k im  rab in o m  Iz rae la  Jo n o m  
M ecg erjem . K ra m b e rg e r je  ta k o  vrnil o b isk  M ecgerju , ki s e  
je  v S loveniji m udil fe b ru a r ja  lani, g re  pa  za  prvi u rad n i 
o b isk  k a k e g a  s lo v e n sk e g a  šk o fa  pri ju d o v sk e m  rab in u  v

I z r a e l u .  K r a m b e r g e r  s e  j e  z M e c g e r j e m  s e š e l  v v 
B e tle h e m u , n a  s r e č a n ju  pa  je  bil n av zo č  tu d i s lo v e n sk i 
v e le p o s la n ik  v Izraelu  B oris Sovič s  sk u p in o  3 0  s lo v en sk ih  
rom arjev . A šk en ašk i rab in  s e  je  n a  s re č a n ju  sp o m n il na 
svoj lan sk i o b isk  v M ariboru , Sovič p a  je  o b e m a  v e rsk im a  
vod ite ljem a, rab inu  in n ad šk o fu , izrazil zahva lo  in p riznan je , 
d a  s t a  ta k o  v M ariboru  ko t v B e tle h e m u  u s tv a rila  iz jem no  
d o b ro  razp o lo žen je . N ad šk o f K ra m b e rg e r je  v B e tleh em u  z 
ro m a r j i  o b i s k a l  tu d i  t a m k a j š n j o  k a r i t a s o v o  o tr o š k o  
b o ln išn ico , ki le tn o  zdravi 3 2 .0 0 0  o tro k  in z a p o s lu je  2 1 5  
č la n o v  m e d ic in s k e g a  o s e b ja .  D irek to rju  b o ln iš n ic e  je  v 
im en u  n a d šk o f ijsk e  k a r i ta s  M aribor izročil v re d n o s tn i č ek . 
S k u p in a  je  o b is k a la  š e  p a le s tin sk o  k rš č a n sk o  šo lo .

Na Nemškem mladi slepo verjam ejo spletu
M ladi v N emčiji novicam  na  sp le tu  v e rjam e jo  veliko bolj kot 
s t a r e j š i  d rž a v l ja n i ,  k a ž e  r a z is k a v a ,  ki jo  je  in š t i tu t  za  
raz isk av o  trg a  TNS Em nid p red s tav il v B ie lefe ldu . S kora j 
dve  tre tjin i s ta re jš ih  od 5 0  le t b is tv en o  bolj z a u p a  k lasičn im  
m ed ijem  kot p o n u d b i n a  sp le tu . V s ta ro s tn i  sk u p in i od 3 0  
do  4 9  le t je  ta k š n ih  le š e  po lov ica.
M ed t is t im i,  ki s o  s t a r i  od  1 4  d o  2 9  le t ,  j e  d o  s p l e ta  
sk e p tič n ih  le š e  tre tj in a . In š titu t S k u p in e  Taylor N elson , 
TNS Em nid je  raz isk av o  opravil n a  vzorcu n ek a j m an j kot

1 0 0 0  v p ra š a n ih , s ta re jš ih  od 1 4  le t, ki so  vsi p rik ljučen i na 
in te rn e t, p o ro ča  S lo v e n sk a  tisk o v n a  a g e n c ija . Kar s e  tič e  
a k tu a ln ih  nov ic , k la s ič n a  m e d ija , te le v iz ija  in č a s o p i s ,  
o s ta ja ta  v v rhu . M ed tis tim i, ki im ajo  in te rn e tn o  povezavo  
v N e m č iji, s e  jih  9 1  o d s to tk o v  o a k tu a ln ih  d o g o d k ih  
s e z n a n ja  p rek  te lev iz ije .
Z a tr i  č e t r t i n e  j e  d n e v n o  č a s o p i s j e  n a jb o l j š i  v ir z a  
s e z n a n ja n je  s  svetovn im i dogodk i. R adio  in s p le t  s ta  ko t vir 
inform acij p recej zad a j, v e n d a r  ju  kot vir š e  v ed n o  upo rab lja  
več kot polovica v p ra ša n ih . V skup in i "p rik ljučen ih”, m lajših  
od 3 0  let, im ajo  dnevn ik i in in te rn e t ko t in fo rm acijsk i m edij 
p rib ližno  e n a k  p o m en .
G led e  in te rn e tn ih  časn ik o v  in televizij p a  so  s tv a ri ta k e : 7 0  
od sto tk o v  v p ra ša n ih  jih  je  kot glavni kriterij pri iskan ju  novic 
p rek  in te rn e ta  nav ed lo  r e s n o s t  m ed ija , ki si ga  je  ta  pridobil 
v tisk a n i obliki. To s e  izd a ja te ljem  lah k o  k aže  tu d i d ru g a č e : 
s la b a  po lov ica v p ra š a n ih  (4 9  o d sto tk o v ) je  p rip rav ljen ih  za 
vir in fo rm acij, ki m u v e rjam e jo  in g a  želijo u p o rab iti , tu d i 
p lača ti.
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Kratke
Gostovanje MePZ Lojze Bratuž v Gornjem 
Tarbiju v Beneški Sloveniji
V nedeljo, 25. oktobra, je  m ešani pevski zbor Lojze Bratuž iz Gorice 
nastopil na Burnjaku, tradicionalnem  prazniku kostanja v Gornjem 
Tarbiju v Beneški Sloveniji. Pevci sm o ob sprem stvu  dirigenta 
Bogdana Kralja in predsednika Marka Terčiča v popoldanskih urah 
sončne nedelje odpotovali z avtobusom iz Gorice in zapeli v cerkvi 
sv. Janeza Krstnika. Koncert je, kljub visoki legi cerkve, privabil 
mnoge poslušalce, ki jih glasba zanim a, prišli pa so tudi naključni 
obiskovalci in ljubitelji kostanja. Več kot enourni koncertni program

je  bil zelo pester, tako da je  publiko izbor pesmi zelo prevzel. Zbor 
je  nam reč na koncertu prepletel slovenske, furlanske in beneške 
ljudske m elodije, da je  m arsikaterem u poslušalcu  ob našem  
koncertu iz srca zapel materin jezik. Ob zaključni pesmi Pa se  sliš’ 
je  publika glasno zaploskala. Po uspešnem  nastopu s e je  zbortudi 
sam  udeležil je senskega  praznovanja ob pečenem  kostanju in 
m oštu. Pevci zbora Bratuž sm o š e  en k ra t g lasno  zapeli med 
lupljenjem kostanja in se  tako lepo poslovili od gostov in beneške 
vasi. Ob mraku sm o se  odpravili sp e t na Goriško. V prihodnje nas 
čaka še  veliko koncertov in tekmovanj. /  IPA

Predstavnika Prihodnost in Mladih SSk 
na kongresu SDM v Ljubljani
Tajnik skupine Prihodnost Sim on Koren in deželni predsednik  
Mladih SSk Aljoša Jarc sta  bila v soboto, 30. oktobra, gosta na 12. 
kongresu Slovenske dem okratske mladine (SDM) v Ljubljani. Jarc 
je  pozdrav il p r iso tn e  te r  po u d aril do b ro  so d e lo v a n je  m ed 
skupinam a. Na kongresu so  prisotni izvolili nov izvršni odbor ter 
novega predsednika, Klementa Perka. V imenu skupine Prihodnost 
Koren toplo čestita  novoizvoljenemu predsedniku in upa, da se  
bodo dobri odnosi med organizacijama še  utrdili. “Novo vodstvo bo 
gotovo podpiralo n a še  poslanstvo  in sodelovanje  bo obrodilo 
željene sadove”.

Presenečenje na OS Alojz Gradnik 
v Steverjanu
V petek , 30 . oktobra, so  učenci osnovne šo le  Alojz Gradnik v 
Števerjanu doživeli lepo presenečenje. Dan pred svetovnim dnevom 
varčevanja so  na šoli imeli v gosteh predstavnika vaške banke, 
B anca di M anzano, S ašo  K lanjščka, in p redstavn ico  s ta ršev  
Marinko Černič. Z denarnim  prispevkom banke in staršev  je  šola 
dobila v dar videoprojektor, s  katerim bodo učiteljice popestrile 
učne ure m ed šolskim letom. Klanjšček je  učencem  obrazložil 
pom em bnost varčevanja z denarjem  in nakazal delovanje banke. 
Vsak učenec je  dobil v dar hranilnik; vsi so  obljubili, da bodo pridno 
varčevali in sk rbno  pazili, kako ga bodo potrošili. V m esecu  
novembru bodo učenci obiskali vaško banko in od blizu spoznali 
njeno delovanje.
Vsi učenci in učiteljice se  staršem  in banki di Manzano iskreno 
zahvaljujemo.

Razpis 32. natečaja za študijske nagrade 
iz sklada Mihael Flajban
Slovensko dobrodelno društvo v Trstu razpisuje 23. natečaj za 
š tu d i js k e  n a g ra d e  iz s k la d a  M ihael F la jb a n , n a m e n je n e  
univerzitetnim študentkam  in študentom  slovenske narodnosti iz 
naše  dežele. Glavna nagrada znaša 1 .500  evrov in je  nam enjena 
kandidatom, ki se  vpišejo v prvi letnik univerze. Ta nagrada se  
obnavlja za vse letnike rednega študija, če dobitnik zadosti pogojem 
pravilnika. Poleg glavne nagrade  so  predvidene tudi enk ra tne  
nagrade za naslednje letnike. Prošnje za nagrade, naslovljene na 
Slovensko dobrodelno društvo, je  treb a  skupno  s  predvideno 
dokum entacijo prinesti ali poslati po navadni pošti na sedež SDD 
do 20. decem bra 2 0 0 9 . Podrobnejša pojasnila so  na voljo na 
sedežu Slovenskega dobrodelnega društva v Trstu, (ul. Mazzini 46, 
prvo nadstropje, 34 1 2 2  Trst, tel. 040-631203) ob četrtkih od 16. 
do 18. ure, lahko pa jih interesenti prejmejo tudi po elektronski 
pošti, če  se  na SDD obrnejo na naslov dobrodelno@libero. it.

JAVNI R A Z P IS

PRIZNANJE KAZIMIR HUMAR
1) Zveza slovenske katoliške posvete, Kulturni cen te r Lojze 
Bratuž in Združenje cerkvenih pevskih zborov podelujejo priz
nan je  društvom  in organizacijam  ali posam eznikom  na osnovi 
utem eljitve predlagateljev in po presoji organizacij, ki priznanje 
podeljujejo.

2) Predloge za priznanje zbira Zveza slovenske katoliške pro
svete  na podlagi javnega razpisa.

3) Priznanje s e  praviloma podeli v m esecu  februarju za ust
varjalne dosežke, za pom em ben prispevek k razvoju ljubitelj
skih kulturnih dejavnosti, za publicistično delo in za izjem ne 
dosežke pri organizacijskem  delu na kulturnem  področju.

4) Priznanje lahko prejmejo tisti, ki delujejo v goriškem prostoru.

5) Predloge za priznanje je  treba  oddati do 31. decem bra  2 0 0 9  
na naslov: Zveza slovenske katoliške prosvete -  3 4 1 7 0  Gorica- 
Gorizia, Drevored 20 . sep tem b ra , 85 , s  pripisom na ovojnico: 
“Predlog za priznanje”

Jazz pianist Glauco Venier gost Slovenskega centra za glasbeno vzgojo Emil Komel

Pronicljive misli in žuborenje 
zvočnih jazzovskih nians

Slovenski center za glasbe
no  vzgojo Emil Komel je 
m inu li teden  priredil de

lavnico jazza, ki jo je vodil kita
rist Sid Jacobs, docent na Colle- 
ge G. I. T. v Los Angelesu. Med to 
delavnico je en večer oblikoval 
priznani jazz pianist Glauco Ve
nier, ki je predaval o zgodovini 
klavirja v jazz glasbi od zgodnje
ga 20. stoletja do današnjih dni.
Glauco Venier je po diplom i iz 
orgel leta 1985 na Videmskem 
konservatoriju Tom adini študij 
preusm eril v jazz. Po začetnih  
p rivatn ih  lekcijah pri Francu 
D'Andrei v M ilanu je krenil na 
študij na prestižni Berkley Col- 
lege of Musič v Boston (ZDA).
Nase je opozoril na m ednarod
n ih  jazz tekm ovanjih , kot so 
Martial Šolal v Parizu in Thelo- 
n ious M onk v W ashingtonu, 
kjer so njegov ta len t občudovali 
številni priznani glasbeniki. Iz
dal je več album ov (s svojim 
triom  je izdal Faces in  LTnsium, 
v sodelovanju s trobentačem  
Kennyjem VVheelerjem, N orm o 
VVinstone in  saksofonistom  
Klausem Gesingom pa album a 
Cham ber Musič in  Distances, ki 
je leta 2008 prejel nagrado 
grammy). Poučuje jazz klavir na 
konservatoriju  v Trstu ter jazz 
kompozicijo in  interpretacijo na 
Glasbenem inštitu tu  v Gorici.
Glauco Venier je tako strnil zgo
dovino klavirja v jazz glasbi v

rajinskega av tobusnega 
podjetja G inafrancom  Zampie- 
rijem. Na začetku je sicer kaza
lo, da bo ta  av to b u sn a  proga 
začela delovati že nekaj d n i 
prej, a je p rišlo  do n ek a te rih  
m anjših  zam ud, ki so povzroči
le nekajdnevni zamik.
Do prejšnjega šolskega leta je za 
šolski prevoz otrok skrbel M la
d insk i dom , ven d ar je zaradi 
vse višjih stroškov usluga posta
la nevzdržljiva. Po drugi strani 
je tu d i res, da so dolžne krajev
n e  javne ustanove  zagotoviti 
prevoz šoloobveznim  otrokom . 
Avtobus odhaja  iz Ceglega ob 
7.15, ob  7.18 se ustavi na Pleši- 
vem  in  nato  nadaljuje p o t v Kr- 
m in  in  G orico. V po v ra tn i 
vožnji je p rihod  na Plešivo ob 
14.33, ob  14.36 pa na Ceglo.

Ob prazniku Vseh svetih

Poklon zaslužnim 
pokojnim

Ko t vsako le to  so se na 
praznik  Vseh svetih tud i 
po  goriških vaseh in  na 

goriškem  pokopališču  zvrstili 
razne svečanosti ob spom e
n ik ih  padlim  za svobodo, pa 
tud i pokloni ob grobovih za
služnih  kulturnikov, ki so s 
svojim  delom  zapustili neiz
brisno sled m ed nam i. Še po 
sebno  obču tene so bile slo
vesnosti v  slovensk ih  obči
nah .
Po že zakoren in jen i navadi 
so na na praznik Vseh svetih 
na goriškem  pokopališču čla
n i društev, včlan jen ih  v Zve
zo slovenske katoliške p ro 
svete, obiskali grobove neka
te rih  zaslužn ih  slovenskih  
o sebnosti (Em ila Komela, 
Lojzeta Bratuža, V iktorja 
Prašnika, Frana Erjavca, Kar
la Lavriča, M ilana Bekarja...). 
Na grobu Lojzeta Bratuža in

Ljubke Šorli je n ju n  spom in  
počastila delegacija SSO in  SSk 
za Goriško. P riložnostne bese
de je izrekel p redsedn ik  SSO

W alter Bandelj, p riso ten  pa je 
bil tud i Julijan Čavdek.
Tudi letos so se p redstavn ik i 
Zveze slovenske katoliške p ro 
svete poklonili vojnim  žrtvam ; 
m ed d ru g im  so v  soboto , 31. 
ok tobra, po lož ili venec pred  
spom en ik  žrtvam  taborišča v 
Gonarsu.
Kot d ruga vaška d ruštva  se je 
tud i PD Štandrež 1. novem bra 
spom nilo  žrtev vojnega nasilja.

Pred spom insko  obeležje na 
pročelju župnijske dvorane An
to n  Gregorčič so položili venec, 
župnik  Karel Bolčina je zm olil 
za pokojne, M ajda Zavadlav pa 
je prebrala priložnostno pesem. 
Č lani d ruštva so obiskali tu d i 
dom ače pokopališče in  tu d i 
tam  položili venec v hvaležen 
spom in. Istega dne so im eli ko
m em oracijo  tu d i p red  spom e
n ik o m  na o sredn jem  trgu  v 

Štandrežu.
Slovenski konzulat v Tr
stu je v  soboto in  nedeljo 
položil vence pred  razne 
spom enike pad lim  v slo
venskih  krajih  in  n a  go
riškem  pokopališču, kjer 
je spom in  na vojne žrtve 
počastil tud i podpredsed
n ik  državnega zbora re
publike Slovenije France 
C ukjati, ki so ga 
sprem ljale delegacije 
SSO, SSk, SKGZ, VZPI- 
ANPI in  vrsta d ru g ih  
ug ledn ih  osebnosti, m ed 
drug im i sta b ili p riso tn i 
p refek tin ja  M aria Augu- 
sta M arrosu in  generalna 
konzulka RS v  Trstu Vla
sta Valenčič Pelikan.

Redna avtobusna proga APT

Končno je urejen prevoz 
šolarjev s Plešivega

V ponedeljek , 26. o k to 
bra, se je končno  skleni
la dolga p o t prizadevanj 

za zagotovitev rednega šolske
ga prevoza dijakom  s Plešivega, 
iz Ceglega in  K rm ina, ki o b i
skujejo srednjo  šolo Ivan 

Trinko in  višje 
srednje šole v  Gorici. 
O d tega dne je n am 
reč začela delovati 
redna avtobusna p ro 
ga, ki jo upravlja 
podjetje APT.
Veliko dela in  p riza
devanj je v to  vložil 
VValter Bandelj, p red 
sedn ik  SSO za G o
riško, ki je bil že od  
poletja dalje v stiku s 
k rm insk im  županom  
Pata tom  in  z d irek 
torjem  goriškega pok-
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dveurno predavanje. Sim
patičen jazzist je prerez 
zgodovine začel v 30. letih 
m inulega stoletja v času 
razširitve improvizacije. 
Vsekakor pa je najprej na
redil korak za pol stoletja 
nazaj na konec 19. stoletja 
in  večer odprl z akordi 
zim zelene skladbe Enter- 
ta iner Scotta Joplina, ki jo 
igrajo v n ižjih  g lasbenih 
šolah. Od tukaj pa je nare
dil preskok v trideseta le
ta, ko je na temelju im pro
vizacije začel nastajati so
dobni jazz, ki se je razvejal 
v številne sloge in podzvr
sti in  kjer je pom em bno  
vlogo imel klavir. Tako so 
zazveneli izpod prstov in  v izvr
stni in terpretaciji Venier ja po 
kronološkem  zaporedju jazzov
ski slogi boogie woogie, ragtime, 
stride, bepop. V 40. le tih  
prejšnjega stoletja je v bepop slo
gu ustvarjal legendarni Charlie 
Parker. Po Venierjevih besedah 
se zgodovina jazza pojmuje kot 
'štetje pred  Parkerjem in po 
Parkerju'. O n naj bi vnesel v j azz 
nova pojmovanja, nov slog s h i
trim  tem pom , in strum en ta lno  
v irtuoznost, im provizacijo na 
podlagi kombinacije harm onije 
in  strukture melodije, nov duh, 
novo zvočnost. Glasba, ki jo je 
ustvarjal, je bila sonorno  zani
miva, artikulirana, poliritm ična

z izjem no kom pliciranim i ritmi.
V tem  slogu so ustvarjali tud i 
drugi velikani jazza, kot so Len- 
nie Tristano, Clifford Brown, Mi- 
les Davis in  drugi. Iz tega je na
stala m oderna pop glasba in m o
deren jazz. Še en  izjem en jazz 
pianist je bil Bill Evans, ki se je 
m očno zgledoval pri klasični 
glasbi in skladateljih, kot so Rah
m aninov, Prokofjev, Debussy in 
Ravel. Njegov jazz sodi v sodob
nost, im a bogate harm onije, 
poln, m elodičen zvok.
V drugem  delu večera pa se je 
Venier posvetil predvsem glasbi 
in  improvizaciji ter vključil po 
slušalce k sodelovanju. Naloga 
poslušalcev je bila odkriti pe-

Foto DPD

sem, ki jo je toliko zabrisal v 
pajčevino glasbenega tkiva, da je 
bila razpoznavna le ob natanč
nem  poslušanju. Postavil je m o
tivacijo in  nekateri so izziv 
sprejeli, drugi smo se prepustili 
lepoti jazzovske klavirske glasbe, 
ki se je v njegovi interpretaciji 
pretakala kot žuborenje, šele
stenje zvočnih nians, bogatih , 
blagozvočnih in  tud i jedkih in 
pronicljivih glasbenih zamisli. 
Zagotovo pa smo tisti večer ruši
li predsodke in  brusili stališča o 
jazz glasbi, ki se je še zmeraj drži 
negativna konotacija, da ni do
volj resna ozirom a da je rezervi
rana le za glasbene sladokusce.

Metka Sulič
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Walter Bandelj je vložil 
prijavo zaradi azbesta

Prob lem  azbestn ih  k ritin  
p rih a ja  v ed n o  bo lj v 
ospredje, še p o seb n o  na 

tis tih  pod ročjih , kjer so ali so 
b ili to v a rn išk i ob jek ti. S tem  
p ro b le m o m  se že nekaj časa 
soočajo  tu d i v P odgori, k jer 
im ajo  v n ep o sred n i b liž in i in 
dustrijsko cono , v kateri je kar 
nekaj zapuščen ih  objektov, ki 
im ajo  strešno  k ritin o  iz azbe
sta in  predstav lja jo  resno  n e 

varn o st za zdravje. To je to liko  
bolj k ritičn o , ker je pov ršin a  
strešne k ritin e  zares velika. 
W alter B andelj, p re d se d n ik  
ra jonskega sveta P odgora  in  
č lan  ta jn iš tv a  SSk, je o tem  
p ro b lem u  že večkrat obvestil 
p risto jne  občinske in  zdravst
v en e  o rg an e . Leta 2006  je 
občina  G orica odredila, naj la
stn ik i objektov n em u d o m a  sa
n ira jo  stan je n a  lastn in i, v e n 

dar p ri tem  n i b ilo  nob en eg a  
učinka. Bandelj je le ta 2008 o 
h u d em  stanju  obvestil tu d i go- 
riško p re fek tu ro . P red  kakš
n im  te d n o m , n a  p o v ab ilo  
Bandlja in  rajonskega sveta, si 
je kraj o g leda la  tu d i deže lna  
kom isija za azbest, ki bo  sedaj 
sestavila zap isn ik  o tem . Pred 
kak šn im  m esecem  je n a  ta  
p ro b lem  opozoril tu d i deželn i 
sve tn ik  SSk Igor G abrovec in  
vložil p isn o  in terpelacijo  m ed

zased an jem  d eže ln eg a  sveta 
FJk. Poleg azbesta pa so n a  teh  
o b jek tih  še d ru g e  n ev a rn o sti 
zarad i za sta re lo sti ce lo tn e  
struk ture in  zato, ker prepoved 
za vstop n i p rim e rn o  u rejena. 
Žal so š tev iln i p isn i in  u s tn i 
posegi Bandlja do  sedaj n ale te
li n a  g lu h a  ušesa, zato se je o d 
ločil, da vse to  prijavi sodstvu, 
ki m o ra  ugo tov iti, ali so b ile  
p o m an jk ljiv o s ti v c e lo tn e m  
p o s to p k u , te r  d o lo č iti o d g o 
v o rn o sti javn ih  organov. O d
ločitev za sodno  prijavo je si
cer p recej d ra s tiče n  poseg, 
v en d a r je o d g o v o rn o s t za 
zdravje in  varnost občanov  p r
va na loga  javn ih  upraviteljev, 
za katero  m o ra jo  p r im e rn o  
skrbeti.

Obvestila
V četrtek, 5. novembra, bo ob 18. uri
v galeriji Kulturnega doma v Gorici 
odprtje fotografske dokumentarne 
razstave o bratih Rusjan -1 0 0  let 
brnenja na goriškem nebu. 
Prosvetno društvo Štandrež vabi v 
soboto, 7. novembra, ob 20. uri, na 
tradicionalno martinovanje, ki bo v 
spodnjih prostorih župnijskega doma v 
Štandrežu.
Društvo slovenskih upokojencev za
Goriško prireja trad ic ionalno  
martinovanje v nedeljo, 8. novembra, 
v vinski kleti Dobrovo v Brdih, kjer bo na 
program u družabno  s rečan je  z 
Martinovo večerjo in glasbo v živo. 
Odhod iz Doberdoba ob 16 .30  s 
postanki na Poljanah, Vrhu, v 
Sovodnjah in Š tandrežu . Odhod 
drugega avtobusa tudi ob 16.30 s trga 
Medaglie d'oro, nato s  postanki pri vagi 
ob pevmskem mostu, v Podgori pri 
športni palači in v Štandrežu. Prijave 
čim prej na tel. št. 0481  390688  
(Saverij), 0481 882024 (Ivo), 0481 
21361 (Ema B.) in 048178061  (Ana 
K.). Na račun 25 evrov.
Tosijev dvorec v  Škrljah -  Nekdanji 
sijaj in današnji sledovi je  naslov 
fotomonografije Rema Devetaka, ki jo 
bodo predstavili v pe tek , 13. 
novembra, ob 20.30, v Kulturnem 
domu v Sovodnjah. Vabi KD Sovodnje. 
Kmetija Aleš Komjanc iz Števerjana 
prodaja gozdna drva. Št. tel. 0481 
390238.
Slov. I. K. organizira 30-urni tečaj 
poslovne komunikacije v slovenskem 
jeziku, ki je namenjen univerzitetnim 
študentom in mlajšim kadrom (do 30. 
leta starosti). Tečaj bo potekal na 
sedežu Slov. I. K. -a v Gorici (Korzo Verdi 
51) ob sredah od 18.30 do 20.00. Prvo 
predavanje bo v 4. novembra 2009, 
zadnje pa 24. februarja 2010. Vpisnina 
znaša 15 evrov, šolnina pa 100 evrov 
(v ceno ni vključen DDV). Tečaj vodi

doc. dr. Matejka Grgič ob strokovni 
pomoči asistentke Monike Velikanje.

Darovi
Ob smrti drage mame Marice Juren 
darujejo za društvo in zbor Hrast 
družina Ferletič Jordan in Marta ter 
Černič Ivan 600 evrov, družina Peteani 
Jožko 25 evrov, družina Ferfoglia 
Gabriel in Milena 50 evrov, družina 
Gergolet Max 15 evrov, družina Valič 
100 evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 06 .11 .2009d ol2 .11 .2009)
Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za Furlanijo 
103.7,103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 
95.7,99.5 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4,91,103.6 
Mhz; na in te rne tu  www. 
radiospaziol03. it. Slovenske oddaje 
so na sporedu vsak dan, razen ob 
nedeljah, od 18 .30 do 19.30, na 
soboto ob 15. uri. Spored:
Petek, 6. novembra (v studiu Andrej 
Baucon): Domače viže in popevke - 
Zborovski kotiček - Iz krščanskega 
sveta - Zanimivosti v naši okolici - 
Humor in obvestila.
Sobota, 7 . novem bra (vodi Ezio 
Gosgnach): Okno v Benečijo: oddaja v 
beneškem in rezijanskem narečju. 
Ponedeljek, 9. novembra (v studiu Andrej 
Baucon): Lahka glasba - Za znoret' in 
vroči šport - Zanimivosti in obvestila. 
Torek, 10. novembra (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem.
Sreda, 11. novembra (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Jesenske 
barve v naravi in literaturi - Izbor 
melodij.
Četrtek, 12. novembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z 
naših kulturnih prireditev - Glasba iz 
studia 2.

M O Š K I  PEVSKI Z B O R  M IR K O  FILEJ G O R I C A  

p r i r e j a

KONCERT PRIJATELJSKIH ZBOROV
sobota, 7. novembra 2009 , ob 20. uri 

velika dvorana K C  Lojze Bratuž -  Gorica,

S o d e l u j e t a  M e P Z  D e l a v s k e g a  p r o s v e t n e g a  d ru š tv a  S v o b o d a  
iz  M a r i b o r a  t e r  M e P Z  iz K ro p e

Top lo  vab l jen i !

POD P O K R O V IT E L J S T V O M  Z V E Z E  S L O V E N S K E  K A T O L IŠ K E  P R O S V E T E

SKRD J A D R O  iz R onk in SKRŠD Tržič 

s po k ro v i te l j s tv o m  r o n s k e  o b č in e

v a b i t a  n a  p r e d s t a v i t e v  t re t je  z b i r k e  z a k o n o v  in r a z s o d b

PRAVICA DO UPORABE SLOVENŠČINE PRED 
SODNO OBLASTJO IN JAVNO UPRAVO

če trtek , 12. n o v em b ra  2 0 0 9 , o b  2 0 . uri, 
občinska se jna  d v o ra n a  v Ronkah

S o d e l o v a l a  b o s t a  p ro f .  S a m o  P a h o r  in od v .  R e n z o  F ran d o l ič

&ezPROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

Abonma ljubiteljskih 
gledaliških skupin

G leda liško  d ru š tv o  KONTRADA- K anal 

Peppino de Filippo

NI RES, PA LE VERJAMEM
komedija 

režija: S ta n e  LEBAN

nedelja , 8 . novem bra 2 0 0 9 , ob 17. uri 
župn ijska d v o ra n a  A nton G regorčič, Š tan d rež

P r o d a j a  v s to p n i c  in  r e z e r v a c i j a  s e d e ž a :  na blagajni uro pred predstavo 
I n f o r m a c i j e :  Božidar Tabaj 0481 20678 
vstopnica 6,50 evrov, znižana 4,50 evrov*
*šludenti, osebe starejše od  7 0  let, društvene in družinske skupine

P O D  P O K R O V IT E L J S T V O M  Z V E Z E  S L O V E N S K E  K A T O L IŠ K E  P R O S V E T E

Nova vrsta abonmaja 5 zvezdic:
dva programa s 5 vrhunskimi dogodki

COMUNE DT Č & S
G O RTZTA

GLEDALIŠKA SEZONA 2009/2010

TEATRO VERDI GORTZTA
GLEDALIŠČE VERDI GORICA

V TOREK, 10. IN V SREDO, 11. NOVEMBRA
Otvoritvena predstava

Novost

M1
%T

r  'Ji

umetniški vodja in režiser Luke Cresswell in Steve McNicholas
Najbolj revolucionarni in navdušujoči 
spektakel zadnjih let

V lepi sezoni vedno več idej ZO 1/OS
Abonma PROZA 
Abonma GLASBA in BALET
Abonma VELIKI DOGODKI 
Abonma ZVESTOBA 2 in 3

Predprodaja vstop n ic  in informacije:
B lagajna O bčinskega g leda lišča  G iuseppe  Verdi 
G o rica -u lica  Garibaldi 2 /a
od ponedeljka  do  s o b o te  9 .3 0 -1 2 .3 0  /1 6 .0 0 - 1 9 .3 0

O bčinsko g led a lišče  G iuseppe  Verdi v Gorici 
Tel. š t. 0 4 8 1  3 8  3 3  27  
w w w .co m u n e .g o riz ia .it/tea tro g v

Abonma
zvezdic

PROGRAMA

11.11. STOMP
27.11. Metti in salvo il tesoretto  iz Plautusove Aulularie; nastopa Gianrico Tedeschi
10.12. Un ispettore in casa Birling Johna Boytona Priestleyja; nastopata Paolo Ferrari in Andrea Giordana
16.02. L'oro di Napoli iz pripovedi Giuseppeja Marotte; nastopata Gianfelice Imparato in Luisa Ranieri
30.03. PaGAGnini dirigent Ara Malikian, režiser in umetniški vodja Yllana

PROGRAM B

11.11. STOMP
14.01. V/oglio e s s e r e  libero režiser Walter Mramor, izvirna glasba: Valter Sivilotti
06.02. B u d a p est G ypsy Sym p h on y O rchestra
05.03. La b isb etica  d om ata  Williama Shakespearja; nastopata Natalino Balasso in Stefania Felicioli
13.04. Ivo P ogorelič  in god a ln i k vartet Q u artetto  di Cremona
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Slikar Š te fa n  Turk v  G aleriji Ars v  G orici

Žlahtna Zlata vrata
D o 28. novem bra 

bo v Galeriji Ars na 
Travniku v Gorici 

na ogled razstava likovnih 
del Stefana Turka z naslo
vom  Portae aureae. 35-let- 
n i tržaški ustvarjalec, član 
društva za um etnost KONS 
in ilustrator, ki skoraj deset 
le t sodeluje p ri štev iln ih  
skupinskih in  sam ostojnih 
razstavah, je tokrat p o n u 
dil iskalcem lepega 22 zla
tih  vrat, del - kot je na od 
p rtju  v četrtek, 29. ok to 
bra, povedal Jurij Paljk -, 
prek  katerih  išče idejo, 
arhetip  vrat vseh vrat. 
Dogodek, ki se ga je ud e
ležilo lepo število ljudi, je 
bil prazn ičen , saj, je povedal 
Paljk, "smo v naši sredi posebno 
veseli m lad ih  um etn ikov". O 
Turku, ki je v Gorici že raz

stavljal in  je za lanski koledar 
Goriške M ohorjeve družbe pri
speval platnico, je povedal, da 
je rojen v Barkovljah in  je zato

"že od m ajhnega pil M editeran 
in  njegove strastne barve". V 
svojem iskanju se je že preizku
sil v raz ličn ih  teh n ik ah . To je

"vesten delavec", iz jem no n a 
tančen, skoraj m aniakalen, kot 
znajo povedati njegovi m ladi 
kolegi. V zadnjih letih se je zave
zal vratom , v katerih je zaznati 

tako kraške in  vipavske por
tale kot tud i orientalske in  
zlasti bizantinske elem ente. 
Tehnika je m ešana in  zahtev
na, saj avtor najprej nanese 
n a  les različne barve, nato  jih 
odstranjuje, dokler "s p ra
skanjem" ne doseže zaželene
ga učinka. Na neki nač in  je 
Turk " in tim n o  zaljubljen v 
otroški svet, tako kot velikan 
Paul Klee". Vrata so lahko od
p rta  ali zaprta ali stilizirana, 
sim bol p rehoda, saj "skozi 
vrata pridem o ali pa grem o". 
Kam bo Turka pripeljalo  to  
raziskovanje, bom o še videli, 
je povedal Paljk. "Gotovo nas 
bo tud i prihodnjič presenetil 
s kakšnim  svojim novim  sve- 

D tom ". Že sedaj pa Portae au 
reae govorijo o liričnem  p o 
doživljanju vidnega in  prikazo
vanju poetičnega osebnega vi
denja. / DD

Kratki

Galerija Artes v  N ovi Gorici

Raznolik umetniški 
opus Metke Erzar

življenje. Vedno so prisotni v no 
vih variacijah in  doživljajo spre
minjanje, presnavljanje samih se
be. Likovno polje je kombinacija 
figuralnih motivov in  abstraktne 
poteze, ki pa vselej daje občutek, 
da izvira nekje iz narave. Osnovo 
slikarskega p latna razgiba z do
dajanjem  p la tnen ih  kosov, pa
pirja in drugih materialov, takš
no  podlago zaznam ujejo bele 
krožne linije. Te spominjajo na 
krošnje in  gnezda, oblike iz
m išljenih ter obenem  resničnih 
pokrajin. Drevesa so s svojimi ko
reninam i zasidrana v zemlji, po
m enijo stalnost, umirjenost, člo
vekovo odraščanje. Krošnje so 
obenem  lahko tud i vrtinci, ne
n eh n o  gibanje. Naseljujejo jih 
stilizirane ptice, vm esna bitja, 
povezava m ed nebom  in zemljo.

statičnega življenja 
in  opisujejo nem ir
no človeško dušo, 
slikarkino nepri- 
zemljeno naravo. V 
Galeriji Artes je 
predstavila novo 
skupino platen 
večjega formata, se
stavljenih v triptih. 
Na n jih  se poleg 
klasičnih m otivov 
pojavijo stare gra
fike gradov in  utrje
n ih  m esta na 
gričih. Na vsaki 
sliki je ključ. Z njim 

lahko vstopimo v nov svet, v gra
dove, palače, kjer se rojevajo še 
neznane zgodbe.
Številni elem enti sestavljajo bo
gato kompozicijo, svetloba se 
poigrava po razgibani, reliefni 
površini. Na slikah največkrat 
prevladuje ena barva z nežnim i 
tonskim i variacijami, od črno- 
bele, modre, zemeljskih do zelo 
priljubljene rdeče.
Izrazito obravnavanje detajlov 
ustvarja mikrokozmos, skrivno
stni zapis slikarkinih zgodb. Njen 
pristop do dela vsebuje alkemič- 
ne elem ente in  nekakšno čarob
no ritualnost, zazrtost v duhovni 
svet. Posamezni deli so sestavlje
ni v ritm ično celoto, zazna
mujejo prostor in  sliko z nežno
stjo in  močjo.

Katarina Brešan

N ovost pri za ložb i Družina

Papež Benedikt XVI. - 
Spisi o cerkveni glasbi

u  ogoslužna glasba 
l - ^ m o r a  biti ponižna: 

njen cilj ni ploskanje, 
am pak spodbuda"; "Glasba, ki 
služi češčenju v duhu in  resnici, 
ne m ore biti ritm ično za
maknjenje, ne čutna sugestija ali 
omama, niti ne površna zabava"; 
"Kjer bogoslužje propada, propa
da tudi cerkvena glasba"; "Bogo
služje je občestveno dejanje; iz te
ga izhajata razumljivost in  iz
vedljivost kot njuni zakonitosti". 
Tako piše papež Benedikt XVI. v 
svojih spisih o glasbi oz. v tekstih 
različnega izvora, ki jih je Edo 
Škulj izbral in  uredil v zbirki teo
loško zasnovanih razmišljanj o 
cerkveni glasbi, ki je izšla pred 
kratkim pri založbi Družina. Se
danji papež je znan po širini teo
loške izobrazbe, manj pa po gla
sbeni formaciji ali ljubezni do gla
sbe Bacha, M ozarta ali Bruck- 
nerja. Nova publikacija združuje 
obe razsežnosti v šestih razpravah 
na temo, ki jih je Joseph Ratzinger 
napisal od leta 1974 do leta 1994 
in  predstavljajo povezavo med

osebnim zanimanjem in znanst
veno obravnavo vloge glasbe v 
prenovljeni, pokoncilski cerkvi.
V poglavju o teološki utemeljitvi 
cerkvene glasbe se avtor zaustavi 
pri nujni podrejenosti umetnosti 
v razmerju do bogoslužja in  o 
iskanju srednje 
poti m ed elitno 
um etnostjo  in 
banalnostjo iz
razov, v katerih 
naj bi beseda 
imela glavno 
vlogo. Drugo 
poglavje anali
zira odnos med 
bogoslužjem in 
cerkveno gla
sbo v luči 
vprašanja o 
smislu bogo
služja in  pove
zovalne vloge, 
ki jo glasba ima 
pri občestvu.
V tretjem poglavju je govor o zgo
dovini bogoslužja sredi nasprotja 
m ed izročilom in prenovo,

Svobodna bitja, ki ne poznajo 
predkoncilsko in  pokoncilsko st
varnostjo. Čeprav je zbrana sku
pnost postala nositeljica bogo
služja, se ta prednost v cerkveni 
glasbi izraža tudi z možnostjo na
domeščanja, in  sicer s tih im  so
glasjem skupine vernikov, ki se 
istovetijo s petjem zbora. Sledijo 
teološka vprašanja o cerkveni gla
sbi med puritanskim funkciona
lizmom, ki podpira ljudsko petje, 
in funkcionalnostjo prilagajanja, 
ki v im enu zahtev um etnosti in  
sodobnosti pretrga vezi z zgodovi
no. Vredni obravnave kot sestav

ni del celote so tudi 
svetopisemski te
melji cerkvene gla
sbe; papež odgo
varja na vprašanje 
o postopni odtujit
vi med vero in  kul
turo  po dobi raz
svetljenstva na 
osnovi fragmentov 
iz Stare zaveze ter 
pojasnjuje, kako se 
um etniško ust
varjanje v bogo
služnem smislu bi
stveno razlikuje od 
m oderne ustvarjal
nosti. Avtor ne na

zadnje piše o poklicu cerkvenega 
glasbenika kot o liturgičnem  
služenju, ki je način apostolata in 
služi graditvi občestva. Prav zara

di pom em bne funkcije morajo 
zborovodje cerkvenih zborov 
imeti za seboj solidno kakovost
no pripravo, da bodo lahko pri
peljali svoje pevce do najboljših 
rezultatov.
Razpravam sledijo kot dodatek 
krajši teksti; apostolska pisma in 
nagovori o um etnosti, ki do
polnjujejo sliko z razmišljanjem o 
oblikah maševanja v luči spre
memb zadnjih desetletij in  predv
sem proste uporabe starega in no
vega Rimskega misala, kar seveda 
pogojuje tudi cerkveno glasbo, ki 
je sestavni del bogoslužnega obre
da. V raznih poglavjih razprav pri
de na dan povezanost papeža z 
rodnim  krajem in izkušnjami, ki 
so vezane na nemško okolje. Pre
vode tekstov so poskrbeli Anton 
Štrukelj, Matjaž Barbo, Janez Zu
pet in  sam Škulj.
Vprašanje o kvaliteti in  obliki 
cerkvene glasbe, ne nazadnje o iz
biri ali sobivanju ljudskih in 
um etniških izrazov, s katerimi se 
vsi cerkveni pevci in  duhovniki 
morajo nujno soočati, dobi v tej 
knjigi več teološko utem eljenih 
odgovorov. Ratzinger se kot teo
log in  poznavalec cerkvene gla
sbene stvarnosti opredeljuje v 
glavnem za racionalno izbiro kva
litete, ki edina lahko daje vsebi
nam  bogoslužja primeren sijaj.

PAL

Marko Kravos s svojo poezijo v Italiji in svetu
Preboji slovenske književnosti v n ašo  so sešč in o  in širši sve t niso 
več redki. Izkazujejo veljavo naših  ustvarjalcev, m ed katerim i 
gotovo izstopajo im ena proznih piscev, kot so  Boris Pahor in 
D rago  J a n č a r  ali o tro š k a  a v to r ic a  Lila P rap . Izv irn o st in 
izzivalnost svojskega, slovenskega pogleda na sed an jo st, kot ga 
u b e s e d u j e jo  n a š i  p e s n ik i ,  p a  tu d i  d o ž iv l ja  p o z o r n o s t  
m ed n aro d n eg a  kulturne javnosti in š iršega  b ralnega občinstva. 
Tržaški pesn ik  M arko Kravos je  v zadn jem  letu dni dočakal štiri 
knjižne izdaje: v M ariboru je  izšla zbirka Med repom  in glavo, v 
Empoliju v Toskani dvojezična, slovensko  - italijanska Za grižljaj 
zem lje -  Terra da  m astica re , v Zagrebu slovensko  - h rvaška 
P jesm e -  Pesm i. K tem  izdajam  pesn ik  uprav ičeno  prišteva š e  
G risancicevo Domov g red e  -  Su la s tra d a  d e  c a sa , ki je  izšla v 
Trstu m aja  le tos v njegovem  prevodu in z njegovim e se jem  te r 
v izvirniku, ki je  v italijanskem  tržašk em  narečju . Te dni ima 
Kravos pred sa b o  kar nekaj nastopov. V če trtek , 2 9 . oktobra, 
s e j e  na literarni prireditvi Interporti udeležil srečan ja  književnih 
revij v N arodnem  dom u v Trstu: sa m  so d e lu je  v uredniških  
odborih dveh od teh , ki so  bile tam  prisotne: Tržaške revije II 
R am o d 'oro in ljubljanske revije za pesn ištvo  Poetikon. V petek , 
3 0 . t. m., je  imel s  S teliom  S p ad aro m  v m es tecu  Servigliano v 
M arkah  dva ju tra n ja  n a s to p a  n a  šo la h , p o p o ld n e  pa  š e  v 
o b č in sk em  g ledališču  za š irše  občinstvo . T em atski o k v ir je  
O bm ejna književnost -  s  posebn im  poudarkom  na  soočan ju  in 
m ed seb o jn em  oplajanju  kultur v n a šem  prostoru.
Dne 12 . novem bra bo trojica slovenskih pesnikov, Iztok Osojnik, 
Miha Obit in M arko Kravos, sodelovala  pri pobudi, kiji nudita 
p o k ro v ite l js tv o  S k u p n o s t  
Alpe Adrija in D ežela Veneto.
V P a d o v i, n a  r a z s ta v iš č u  
S e d m e g a  s e j m a
z n a n s tv e n e g a  in šo lsk e g a  
založništva Learning Village 
2 0 0 9 ,  s e  b o d o  s k u p a j  z 
drugim i književniki A lpskega 
lo k a  s r e č a l i  s  
s red n je šo lsk im i literarn im i 
krožki, brali svoja b esed ila  in 
s o d e lo v a l i  p ri p ro m o c ij i  
p o b u d e  Posvoji pesn ik a , ki 
želi p o speševa ti tra jn e jše  in 
b o lj p o g lo b l je n e  o b l ik e  
sodelovan ja  m ed  besedn im i 
ustvarjalci in šolam i iz dežele
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kravo s
V e n e to .  O b te m  n a j bi 
pesniki m ed sa b o  izmenjali 
p o g led e  š e  g le d e  n a č in a  
delovanja v delovni skupini 
Flussidiversi, ki s i je  za zdaj 
i z b r a la  d o m ic i l  v 
la g u n s k e m  tu r i s t ič n e m  
m e s tu  C aorle. V njem  že 
kako leto po teka  ob izteku 
p o le tja  u s p e š e n  lite ra rn i 
f e s t iv a l  s  p o d e l i tv i jo  
m e d n a r o d n e  n a g r a d e  
F lu s s id iv e r s i .  K o n e c  
n o v e m b r a  č a k a  M a rk a  
K ra v o s a  š e  p o t  v 

Kolumbijo. Povabljen je  bil na  Festival poezije v C artageni, ki bo 
v p rvem  te d n u  v d e c e m b ru  v te m  m ilijonskem  m e s tu  ob  
Karibskem  morju. Branja bo veliko, veliko tudi druženja in javnih 
s re č a n j te r  d e b a tn ih  večerov . U deležbo  je  na jav ilo  veliko 
najug lednejših  pesn išk ih  im en iz latinskoam erišk ih  držav pa 
tudi Japonske , Francije, N orveške. Italijo, pravzaprav slovensko 
poezijo, bo tam  zastopal M arko Kravos. Pri tem  mu bo prav 
prišla zbirka njegovih verzov v šp an sk em  prevodu, za ka te rega  
je  poskrbel argen tinsk i pesnik  Juan  Octavio Prenz. Za zdaj je  še  
v rokopisu: g lede  n jene  izdaje po tekajo  pogovori z več založniki 
bodisi v Španiji kot v Latinski Ameriki.

Boris Pahor na Škrabčevi domačiji o svojih 
izkušnjah z materinščino
Tržaški pisatelj Boris P a h o r je  na  slavnostn i podelitvi štipendij 
U stanove p a tra  S tan islava  Š k rab ca  predstavil svoje izkušnje in 
o d n o s  do m a te rn eg a  jezika. “Jezik sm o  dihali, pili kot te r a n ”, je  
pisatelj dejal na  prireditvi, ki je  v č e tr te k  zvečer p o tek a la  v 
skedn ju  Š k rabčeve dom ačije  v Hrovači pri Ribnici.
O p isa l j e  sv o jo  m la d o s tn o  iz k u šn jo  fa š iz m a , ž iv ljen je  v 
taborišč ih  in izvir svo jega p isa te ljskega  navdiha. Fašizem  je  
defin iral kot za sram o v an je  s lo v en sk eg a  jez ika , sa j je  bil ta  
pojm ovan kot um azan i jezik , S lovence  pa  je  italijanski tisk  
prim erjal s  sten icam i brez kulture in jezika, ki so  s e  zalegle  v 
italijansko s tanovan je . Sakraln i o d n o s  do jezika, ki s ta  ga ob 
n jem  im ela š e  Kosovel in R ebula, je  izraz u p o ra  proti tem  
d an o stim . 0  svojem  bistvu so  lahko pisali le preko svojega 
jezika, je  dejal Pahor, ki ga  je  na  prireditvi p redstav ila  prof. 
T atjana Rojc. Izpostavil je  tudi glavne vzgibe, ki so  ga oblikovali. 
Poudaril je  kulturni in zgodovinski p o m en  jez ik a  za m lado  
g eneracijo , za se d a n je  š tu d e n te . Kot je  zatrdil, je  po trebno  
poznati te  u so d e , ki so  oblikovale tudi njegovo življenjsko držo, 
d a  bi lahko v pravi meri dihali s  slovensko  šolo. Zanj je  ravno 
slovenistika tis ta  veda , ki m ora povedati zgodbo o jeziku. 
U stanova p a tra  S tan islava  Š k rab ca  je  le tos š tipend ije  podelila 
š tu d e n to m  s lo v e n is tik e , s la v is t ik e , k la s ič n e  filo log ije  te r  
s p lo š n e g a  in p r im e r ja ln e g a  je z ik o s lo v ja ,  D an je li V iher, 
A leksandi Koleczek, Borisu Kernu, Mateji Kosi, Andreju Perdihu, 
Kristini Tomc in Juditi Tomšič.
S lo v e s n o s ti  s o  s e  u d e le ž ili tu d i m in is te r  z a  S lo v e n c e  v 
zam ejstvu  in po svetu  B oštjan Ž ekš in drugi visoki gostje.
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Metka Erzar je v Galeriji 
Artes v Novi Gorici pri
pravila pregledno raz
stavo svojega dela od leta 1993 

do danes. V istem prostoru se je 
predstavila leta 2000, s prvo sa
m ostojno razstavo dom a, ki je 
nosila naslov Drevo življenja. Po 
devetih letih se vrača in  ponuja, 
kot je sam a zapisala, sadove 
prehojene vijugaste poti, zbrane 
v mali knjigi, katalog, ki je na raz
polago v galeriji. V njej je sestavi
la 12 mozaikov, 
besedil, misli, fo
tografij projek
tov, slik, po rtre
tov, življenja.
Ljubezen, ki jo je 
izlila v dela, po 
vezuje z zlato 
nitjo v eno.
V središču p ro
stora je m iza ... 
sim bol daritve, 
dajanja in  preje
m anja ... duhov
ne hrane ... žive 
Vode. M etka Er
zar je na daritve
no mizo postavi

la kolaž svojih idej, razmišljanj, 
iskanja resnice in  smisla 
življenja, smisla um etnosti. Nje
no iskanje poteka skozi različne 
tehnike, od slikarstva, kiparstva, 
grafike do instalacije in  asem- 
blaža različnih materialov. Avto
ričin opus je izjem no raznolik, 
vendar ga povezuje njena vedno 
razpoznavna, poetična poteza. 
Ustvarila je svoj jezik, simboliko 
in  motive, ki opisujejo njeno na
ravo, notranji svet, pogled na
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Kratke
Na spletu pisma s fronte nemških vojakov v 2. 
svetovni vojni
S edem deset let po začetku 2. svetovne vojne, 1. septem bra 1939, 
so pisma, ki sojih s  fronte tedaj pisali nemški vojaki, poslej dostopna 
prek spleta. V raziskovalne nam ene je  Muzej za komunikacije v 
Berlinu s  1. septem brom  najprej dal na razpolago 1200  pisem iz let

1 9 3 9 -1 9 4 5 . Muzej po lastn ih  
n av ed b ah  razp o lag a  z najbolj 
obsežno urejeno zbirko nemških 
pisem z bojišč v 1. in 2. svetovni 
vojni. Med drugo vojno je nem ška 
vojna pošta po nekaterih ocenah 
razposlala od 3 0  do 40  milijard 
p o š tn ih  p o šiljk . “Za v e č in o  
N emcev so  ta  pism a pom enila 
navadno dolgo pričakovani znak, 
da so  še  živi, te r enega najbolj 
pom em bnih  sred s tev  za stik  z 
d o m a č im i, n e k a k š n o
n ad o m e s tilo  za podoživ ljan je  
d ru ž in s k e g a  v s a k d a n a ”, so  
zapisali v muzeju. “Znanstveniki 

d an es  ta  pisma z bojišč berejo kot vire, s  pomočjo katerih je  moč 
rekonstruirati ted an ja  občuten ja  in razm išljanja”. Med najbolj 
skrbnimi zbiratelji pisem s  fronte in raziskovalec na tem  področju je 
bil pisatelj VValter Kempovvski (1929-2007), ki je  zbrano gradivo 
obdelal v m onum entalnem  “kolektivnem dnevniku” pod naslovom 
“Echolot".

Festival o festivalih
Vprašanje, kakšni so  vloga, pomen in odmevnost literarnih festivalov 
in prireditev, je  bila osrednja tem a srečanja festivalov v Gmundu na 
avstrijskem Koroškem. Na njem je imela pom em bno m esto tudi 
slovenska beseda. Večina festivalov s e je  nam reč predstavila tudi 
z avtorji in s  krajšim programom. Letošnje srečanje, ki je  potekalo 
23. in 24. oktobra, je  povezovalo več literarnih festivalov iz Avstrije 
(sloviti Rauriser Literaturtage, s  40-letno tradicijo, na katerem so 
nastopila taka imena, kot so  Bernhard, Handke, H. M. Enzensberger, 
W. Herzog), Češke (festival Stranou, ki se  ga redno udeležujejo tudi 
slovenski avtorji, npr. Meta K ušar in Marko Kravos), Slovenije 
(Herbersteinsko srečanje iz Velenja), hrvaško-slovensko-italijanski 
Forum Tomizza, iz goriške in tržaške pokrajine pa s ta  se  predstavili 
dve prireditvi, in sicer Absolute Poetry iz Tržiča te r festival Iperporti, 
ki bo prihodnji teden  potekal v Trstu (tridnevno prireditev prireja 
tržaška Hiša literature/C asa della letteratura, ki združuje štirinajst 
m estn ih  d ru š tev , m ed  katerim i je  tud i S lovensk i klub). Kot 
zanimivost - lani je  dobila časovno največ prostora in nehote tudi 
osrednjo težo sodobna slovenska poezija iz Slovenije in Rezije (ob 
avstrijski, furlanski in italijanski poeziji). Letos pa s e je  najštevilčneje 
predstavila revija Lirikon21, za katero so nastopili štirje avtorji. Tako 
je  bilo slišati tudi slovensko pesniško besedo Cvetke Bevc, Slavice 
Šavli, Željka Peroviča in Iva Stropnika, urednika revije.
Skupno vsem  literarnim  prireditvam , ne le naštetim , je , kako 
pridobiti š e  večji odm ev v javnosti, predvsem  pa zelo skromni

\Valter Kempowski 
Das Echolot 
Abgesang ’45 
Ein kollektives 
Tagebuch

»Dleses Buch ersetzt eint* Ranze 
Bibliothck zum  Tlicnui kriogscnde.«
I r a n k  S c h ir rm a c h e r

finančni viri, saj so javna sredstva vsako leto nižja. Vsekakor tovrstna 
srečanja opravljajo pom em bno vlogo, saj promovirajo literaturo in 
avtorje, omogočajo vpogled v najaktualnejšo, živo literarno sceno, 
in ne nazadnje, plod večine literarnih srečanj so zborniki, knjige, 
revijalne objave, m edsebojno povezovanje festivalov ter različne 
skupne prireditve ipd. Poudariti velja še, da m esto Gmund z zelo 
lepim srednjeveškim trgom daje izreden pomen kulturi in jo tudi 
ustrezno financira, tako glasbene kot likovne in literarne dejavnosti. 
Torej tabla ob vhodu v mesto, ki razglaša, da je  Gmund -  mesto 
kulture, ni le prazna reklama. /  Peter Kuhar

Razstava fotografij Marka Vogriča
Goriški fotograf Marko Vogrič se  bo s  svojo nevsakdanjo fotografsko 
razstavo z naslo
vom  M iška po 
Gorici pred-stavil v 
Ronkah, in sicer v 
C a f fe ’ T rie s te .
O dprtje razstave 
in p o g o v o r s 
fo tografom  bo v 
nedeljo, 8. t. m., 
ob 11. uri. Lorella 
Klun je  razstav i 
na  p o t tu d i 
zap isa la  “V nizu 
p o s n e tk o v  z 
lu k n jič a rk o  -  
cam ero obscuro, 
ki jih  tu  p r e d 
stavlja, avtor nam reč radikalno zniža navpično raven, ki jo spusti na 
višino pokrovov cestnih odtokov”, kar pomeni, da nam Marko Vogrič 
ponuja na ogled fotografije z dobesedno mišje perspektive.

ne. Ker jih  želijo deliti z d rug i
m i in  hočejo, da bi jih  peli tud i 
d rug i sestavi, so sk upno  z 
Združenjem  cerkvenih pevskih 
zborov iz Gorice odločili, da iz
dajo  zbirko o sm ih  skladb. 
N jihovi avtorji so krajevni skla
datelji, kot npr. Patrick Quag- 
g iato, S tanko Jericijo, Flavio 
Q uali, pa tu d i nekdan ji in  se
danji člani skupine; ena skladba 
je celo sad "kolektivnega" dela. 
Izbira treh  različnih koncertn ih  
prizorišč n i naključna, je še p o 
vedal David Bandelj. Peli bodo  
v  središču Nove Gorice, nato  v 
glavni goriški cerkvi, nazadnje 
pa še v K ulturnem  centru , ki že
li povezovati slovenske in  ita 
lijanske ljud i n a  našem  
ozem lju. M usicum  je torej pev
ska skupina, ki im a širok odp rt 
pog led  n a  svetovno g lasbeno  
dogajan je včeraj in  danes, ob  
tem  tke vezi s - slovenskim i in  
italijanskim i - krajevnim i skla
datelji, pri srcu pa m u  je, da bi 
n a  naši zem lji s svojim  u m e t
n išk im  poslanstvom  še naprej 
povezoval in  združeval. Tudi za-

Faganel, Bernard Hrovatin, Rok 
B ernetič in  Aljaž Srebrnič. Kot 
je n a  tiskovni konferenci v  p o 
nedeljek, 2. novem bra, povedal 
Bogdan, želijo ta  p rv i okrogli 
jubilej obeležiti z "m in i sezo
n o" in  n o tn o  zbirko skladb, ki 
so jih  v  vseh teh  letih  različn sk
ladatelji napisali zanje in  so jih 
o n i prvi izvedli.
Repertoar skupine obsega dela 
od  renesanse pa vse do  sodob
nosti, torej tako klasične kot p ri
redbe ljudskih pesm i in  pop  sk
ladbe. Doslej je posnela  dve 
zgoščenki, sodelovala pa je pri 
sn em an ju  še d ru g ih  dveh, 
sp loh pa je "krstila" celo vrsto 
novitet. Trije koncerti z različ
n im  program om , ki so si jih  za
m islili ob  tej p riložnosti, so 
nekakšna predstavitev njihove
ga um etniškega čreda in  poust-

Trije koncerti in zb irk a

Prvi okrogli jubilej Pevske 
skupine Musicum

Pevska skupina M usicum  z 
Goriškega se letos spo
m in ja  desete ob le tn ice  

svojega prvega nastopa in  p lod 
nega delovanja. V tem  sestavu, 
ki je s svojo izvirnostjo zazna
m oval naš prostor, danes poje 
šest fantov, to  so: D avid B an
delj, Bogdan Podveršič, M atija

varjalnega poslanstva, je pove
dal David.
V nedeljo, 8. novembra, bo ob
17. u ri v sejni sobi m estne obči
ne Nova Gorica na koncertu  z 
naslovom  O h išnem  skladatelju 
zaživela glasba za m oške glaso
ve in  tro b ila  p lodovitega go- 
riškega skladatelja mlajšega ro-

očitno  značaj sakralne glasbe. 
Prvo izvedbo bo  doživel orato
rij II cantico dei cantici za soli
ste, zbor in  orkester, ki ga je za 
to  priložnost napisal goriški sk
ladatelj in  organist M arco Co- 
lella, s katerim  član i skupine 
M usicum  sodelujejo že več let. 
Ob n jih  bosta nastopila še m ez

zosopran istka  Erika Re- 
guljova in  bariton ist Euge- 
n io  Leggiadri Gallani. 
Tretji, slavnostn i koncert 
bo  potekal v veliki dvorani 
K ulturnega cen tra  Lojze 
Bratuž, in  sicer v  nedeljo, 
13. decembra, ob 17. uri. 
Na sam ostojnem  večeru z 
naslovom  Vse najlepše... 
bo d o  fantje zapeli izbor

du  in
njihovega 
zvestega 
prijatelja 
Patricka 
Ouaggia- 
ta. Poleg 
M usicu- 
m a bo n a
stopil tud i 
trob iln i 
ansam bel, 
ki ga sestavljajo g lasbenik i iz 
Furlanije Julijske krajine. Pred
stavili bodo  starejša in  novejša 
dela iz Q uaggiatovega opusa, 
m ed njim i prvo njegovo sklad
bo, nap isano  za skupino, in  tu 
di zadnjo.
Drugi koncert, ki bo  v  soboto, 
28. novem bra, ob  20. u ri p o 
tekal v  goriški sto ln i cerkvi, n o 
si naslov Visoka pesem  in  im a

skladb iz različnih obdobij gla
sbene zgodovine in  obenem  iz 
različnih obdobij svojega p o u 
stvarjanja. Šlo bo  torej za svoje
vrsten prerez skoz n jihov reper
toar.
Ko so p riprav lja li svoj tro jn i 
praznik, so ugotovili, da je bilo 
zanje n ap isan ih  ničkoliko sk
ladb, ki so jih  o n i prvi izvedli, 
doslej pa še niso bile objavlje-

to  fantje, ki so se izrecno hoteli 
zahvaliti pokroviteljem  treh  do 
godkov (ZCPZ-ju, K ulturnem u 
cen tru  Lojze Bratuž, ArsAtelie- 
ru , M estni občin i Nova Gorica 
in  župniji goriške stolnice), za
služijo in  pričakujejo  kar čim  
večjo udeležbo n a  svojih praz
n ik ih . Kdor jih  pozna , ve, da 
bodo  znali tud i tokrat presene
titi s svojo kakovostjo. /  DD

Miroslav Košuta

N ov rom an pri ZTT: Spomini A n gela  Katice

Izrez iz nekdanjega 
vaškega življenja

gradnji novega kriškega Ljud
skega dom a.
Angel Košuta je po form aciji in  
izobrazbi tesar, njegovi zapiski 
pa skušajo b iti čim  bolj ustrez
n i slovenskem u kn jižnem u je
ziku. Avtor knjige n am re č  n i 
želel preveč posegati v  očetov 
zapis, zato ta  vsebuje veliko n a 
re č n ih  besed, ki besed ilu  
dajejo  izrazito  barv ito st. Za 
bralca, ki n e  obvlada p o seb n o 

sti kraške govori
ce, je n a  koncu  
knjige ob jav lje
n ih  kar šest strani 
razlage n a re č n ih  
besed . Zapis A n
gela Košute seve
da n i in  tu d i ne 
m ore  b iti črno - 
bel. Leta svojega 
o troštva , ko je v 

n aš ih  k ra jih  v ladala  velika 
revščina, v seeno  op isu je s 
kančkom  hum orja , isto velja za 
o b d o b je  kon finac ije  v  južn i 
Italiji, n a  s traneh  katerega b o 
m o izvedeli m arsikatero  zan i
m ivo in  tu d i h u d o m u šn o

anekdo to  iz tistega časa. Tudi 
obdobje narodnoosvobod ilne
ga bo ja je o p isa n o  zelo rea li
stično, brez n ep o tre b n ih  pove
ličevanj ali epopeizac ije  te 
dan jega zgodovinskega d o 
gajanja.
Knjigo dopo ln ju je  bogat izbor 
fotografij, ki so p o  več in i iz 
družinskega arhiva, saj so bili 
pri Košutovih dom a tu d i strast
n i am aterski fotografi in  zbira

telji fotografskih podob . Na 
slikah je prikazano  predvoj
no , m e d v o jn o  in  p ovo jno  
vaško živ ljenje s k rašk im i 
h išam i in  ljudm i. Zanim iva 
je p redvsem  fotografija, ki 
prikazu je p r ih o d  n em šk ih  
vojakov n a  d o m ače  dvo
rišče, veliko  fotografske 
d o k u m e n tac ije  pa zadeva 
tu d i povo jna  le ta  in  težko 
obnovo  te r preseganje n o 
tranje razklanosti.
S pom in i A ngela Katice so 
torej kn jiga za la h k o tn o  
branje, ki bo  šla b ralcu  zelo 
h itro  od oči. Kot sm o zapi
sali v  uvodu, je p o m e m b n a  
predvsem  zato, ker gre za iz
sek iz vsakdanjega življenja 

n aš ih  ljud i v  p re tek lem  sto 
le tju . M ed v rsticam i o b eh  
Košut, torej očeta in  sina, b o 
m o  tako začutili p risten  vaški 
u trip , up e  in  želje, žalost in  p o 
trtost, pa tu d i sm eh  in  ironijo  
n aš ih  ljudi. Še p o m em b n ejša  
pa  je d ru ž b e n o p o litič n a  d e 
d iščina, ki n a m  jo je zapustil 
lik Angela Košute. Človek, ki je 
b il že od  m la d ih  n o g  po  p re
pričanju  in  m išljenju levičar, je 
ve likok ra t sodeloval p ri ver
skih in  cerkvenih  prireditvah, 
saj jih  je im el za nepogrešljiv  
u trip  svoje ožje in  širše skupno
sti.

Primož Sturman

Foto DPD

I zpod  peresa tržaškega u s t
varja lca M iroslava Košute 
je letos p ozno  spom ladi pri 

Založništvu tržaškega tiska izš
la p rozna publikacija Spom ini 
Angela Katice, ki nosi p o d n a 
slov "skoraj d ružinsk i rom an". 
Kriški p isec se je nam reč  v naši 
k u ltu rn i sren ji od  vsega 
začetka uveljavil p redvsem  kot 
pesn ik  ter avtor otroške in  m la
dinske književnosti, v  zadnjem  
dese tle tju  p a  se je že tre tjič  
preizkusil tu d i v p isanju  proze. 
Spom ini Angela Katice so sicer 
neko liko  d rugače zastav ljen i 
od  navadnega rom ana. V k n ji
gi je n am re č  av to r p rep le te l 
p ričevanje svojega pokojnega 
očeta, ki ga je dopo ln il z lastn i
m i sp o m in i in  ugotovitvam i. 
Kot sam  pravi v uvodu , je na 
očetove zapiske n a le te l čisto  
slučajno , saj za n jih o v  obstoj 
prej sp loh  n i vedel. Angel 
Košuta je nam reč  preživel o b 
dob je  m ed  le to m a 1905 in  
1994, v  svojih  zvezkih  pa je 
precej dobro  opisal p redvsem  
svoja odrasla leta vse do  p e tde
setih.
Življenjska zgodba A ngela 
Košute je hk rati p o m em b en  iz
sek iz ted an jeg a  vaškega 
življenja. R ibiška vas n a  
tržaškem  Krasu je bila že v le tih  
p red  prvo  sve tovno  vo jno  
m o č n o  k u ltu rn o  ak tivna, ve
likega družbenega razcveta pa 
n i m o g la  skaliti n iti  b ližn ja  
soška fronta, ko se je m ed  le to 
m a 1915 in  1917 večkrat bliska

lo od  izvira reke Soče, pa tud i 
ne  fašistični režim , ki je skušal 
na vse nač ine  p o tlačiti sočno  
dom ačo  slovensko govorico. Z 
zgodovinskega zornega kota je 
najbolj zanim ivo obdobje m ed 
drugo  svetovno vojno, ko m o 
ra Angel K ošuta zapustiti svojo 
ro d n o  vas, saj ga tedan ja  faši
stična ob last k onfin ira  v južno 
Italijo, točneje kraj Pisticci, d a
nes v pokrajin i M atera. Po ka
pitu laciji Italije se p ro tagon ist 
vključi v  NOB in  se tako leta 
1945 v rn e  v svojo ro d n o  vas 
Križ. N ajhujša le ta kraška vas 
in  n jen i prebivalci preživljajo 
v drugi polovici štiridesetih, ko 
se m ed  tam k ajšn je  ljud i kot 
strela z jasnega zareže reso lu 
cija In form biroja. A ngel Košu

ta  se kot nekdan ji jugoslovan
ski partizan  in  borec od loči za 
Titovo stran, ki pa ostane v va
si m anjšinska. O četovo p rip o 
vedovanje v zadnjem  delu knji
ge vse bolj d o p o ln ju je  M iro 
slav, ki p iše m ed  d ru g im  o
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Kratke
Poklon pokojnim na mestnem pokopališču pri 
Sv. Ani v Trstu
Pred prazniki Vseh svetih, na zadnjo oktobrsko nedeljo, se  tržaški 
verniki že tradicionalno zberejo na osrednjem m estnem pokopališču 
pri Sv. Ani, da s  sv. mašo in molitvijo počastijo spomin na pokojne. V 
organizaciji Slovenskega pastoralnega središča v Trstu, je  v nedeljo 25. 
oktobra 2009, sv. mašo daroval g. Bogdan Vidmar, župnik iz Podrage 
na Vipavskem. Bogoslužju je  prisostvoval tudi škofov vikar msgr. Franc 
Vončina. S petjem je sodeloval Združeni cerkveni pevski zborZCPZ iz 
Trsta pod vodstvom Edija Raceta in ob orgelski spremljavi Iztoka 
Cergola tertako doprinesel delež k občutenemu doživetju. Po končanih 
molitvah za pokojne so  se  verniki razkropili po m estnem  pokopališču, 
da bi z obiskom grobov izrazili spoštovanje do pokojnih. /  JB

Slovensko dobrodelno društvo: nag rade  iz 
Sklada Mihaela Flajbana in ostale oblike pomoči
Upravni odbor Slovenskega dobrodelnega društva iz Trsta je v spomin 
na javnega delavca in m ecena Mihaela Flajbana tudi letos razpisal 
natečaj za nagrade za univerzitetne študente in študentke slovenske 
narodnosti iz Furlanije Julijske krajine. Maturantki ali maturantu, kise 
je  letos vpisal v prvi letnik univerze, bo društvo podelilo nagrado v višini
1.500 evrov, ki se  bo obnavljala vsa leta študija, če bo dobitnik redno 
opravljal izpite in izpolnjeval zahteve iz pravilnika. Poleg glavne nagrade 
bo SDD v mejah svojih možnosti podelilo enkratno nagrado tudi 
drugim prosilcem vseh letnikov, pri čem er bo upoštevalo njihove 
zasluge in potrebe.
0  natečaju podrobneje poročamo na drugem m estu. Tu pa velja 
spomniti, da je to že 23. razpis za nagrade Mihaela Flajbana. Takih 
nagrad je bilo doslej deležnih kakih 100 mladih. Med njimi so  se  
številni lepo uveljavili v poklicnem in družbenem življenju.
To pa ni edina oblika pomoči, ki jo v skladu s  svojimi pravili podeljuje 
društvo, kije lani obhajalo 60-letnico neprekinjenega dela, saj je  bilo 
ustanovljeno 14. aprila 1948.
V lanskem letuje SDD porazdelilo skupno 20.800 evrov. Za Flajbanove 
nagrade za visokošolce je šlo 6 .500  evrov, družinam v stiski je  SDD 
namenilo 2.700 evrov. Ostalo pa je  šlo za šolarje in dijake: 2 .300 evrov 
prispevkov za višješolce, ki bi si drugače težko privoščili udeležbo na 
šolskih izletih, in 9 .300  evrov za šoloobvezne učence in dijake ter 
njihove potrebe v zvezi s  šolanjem, prevozi, dopolnilnimi dejavnostmi. 
Glede denarne pomoči potrebnim družinam, ki imajo šoloobvezne 
otroke, so se  predstavnice SDD pogovorile z ravnateljstvi ali tajništvi 
vseh slovenskih didaktičnih ravnateljstev, srednjih in večstopenjskih 
šol v tržaški, goriški in videmski pokrajini. V tajništvih so tudi letos 
prijazno sprejeli obrazce za prošnje, da jih lahko interesenti dvignejo 
in izpolnijo. Če to želijo, pa se  lahko družine tudi neposredno obrnejo 
na SDD (ul. Mazzini 46 ,3 4 1 2 2  Trst). Rok za oddajo prošenj je  do konca 
novembra.

G abrovec o aferi v zvezi s privatiziranim  
parkiriščem na Opčinah
Primer parkirišča na Opčinah, ki je  bilo zgrajeno na parceli v lasti 
deželne uprave za približno 400 .000  evrov in nato prodano privatniku 
vključno z okoliškim gozdom za 258 .000  evrov, je  odmeval tudi v avli 
deželne skupščine FJk. Na grozljiv primer jasnega oškodovanja javne 
koristi, ki ga je  prvi obelodanil p redsedn ik  vzhodnokraškega 
rajonskega sveta Marko Milkovič, je  Tondovo upravo opozoril deželni 
svetnik SSk Igor Gabrovec v okviru “question tim e”, vendar se  je  
pristojna odbornica Sandra Savino skrbno izognila še  najmanjši obliki 
meritornega odgovora.
Deželni svetnik Gabrovec je opozoril, da s e je  žalostna zgodba začela 
pred skoraj desetimi leti, ko je Občina Trst sklenila, da zgradi parkirišče 
na parceli, ki je  bila še  last Dežele. Skoraj istočasno je zato stekel 
postopek za razlastitev površine oz. prepis parcele v občinsko 
premoženje. “Postopek pa se  iz nepojasnjenih razlogov ni nikoli končal, 
m edtem  pa je  deželna uprava celotno obm očje v obsegu preko 
15.000 kvadratnih metrov sklenila prodati na dražbi. To se  je tudi 
zgodilo in tržaško zasebno podjetje si je  za sm ešno  nizko vsoto 
zagotovilo obsežno območje, na katerem je bilo z javnim denarjem že 
zgrajeno parkirišče”, je  ugotavljal Gabrovec.
“Zgodbe pa ni še  konec, saj je  regulacijski načrt tržaške občine, kije 
v fazi sprejemanja, za velik del zainteresiranega območja predvidel 
sprem em bo v zazidljivo zemljišče, kar predstavlja dodatno darilo 
privatniku v višini najmanj milijona evrov”, je  še  dejal deželni svetnik 
Gabrovec, kije zato deželno upravo prosil za pojasnila. Teh pa žal ni 
bilo, saj se  je odbornica Savinova omejila na naštevanje že znanih 
podatkov in zaključila, d a je  bila parcela pač prodana na javni dražbi, 
kar naj bi deželno upravo rešilo vsake odgovornosti.
“Vaš odgovor, ki ni odgovor, me seveda ne more zadovoljiti, saj si je 
deželna uprava pilatovsko umila roke in sploh ne upošteva vprašanja 
glede oškodovanja javne koristi’’, je  še  dejal svetnik Gabrovec, ki bo 
zaradi škandaloznega zadržanja tako Dežele kot Občine Trst vso 
dokumentacijo v najkrajšem času posredoval Računskemu sodišču.

1. NOVEMBER Polaganje vencev

Delegacije so počastile 
spomin na rajne

M in ister za Slovence v 
zamejstvu in  po svetu 
Boštjan Žekš in  m inis
ter za prom et Patrik Vla- 

čič sta v sredo, 28. okto
bra, pred dnevom  spom 
ina n a  rajne položila ve
nec pred  spom enikom  
bazoviških junakov na 
gmajni, nato  sta se ude
ležila tudi krajše sloves
nosti v Rižarni, kjer je 
delegacijo vlade RS 
spremljala glasba p ihal
nega orkestra Kras iz Se
žane. M inistra sta 
sprem ljali še generalna 
konzulka RS Vlasta Va
lenčič Pelikan in  kon 
zulka Bojana Cipot; ob 
njiju pa je bila še vrsta 
županov oz. predstavni
kov občin iz obeh  držav, 
k rovnih  organizacij SSO in  
SKGZ, tabornikov RMV in stran
ke Slovenske skupnosti ter pred
stavnikov združenj borcev, de

portirancev in  preganjancev ter 
Združenja veteranov vojne za 
Slovenijo. Spominske svečano

sti so bile tudi po drugih vaseh. 
V G ropadi so se predstavniki 
SSO in SSk spom nili padlih  v pr
vi svetovni vojni. Ob tej prilož

nosti je prof. Robert Petaros v 
nagovoru poudaril, da je bila p r
va svetovna vojna sicer neosno-

vana, a strašna, blazna, vendar 
ne ideološko klanje kot druga. 
"26. julija 1914 (bila je m enda 
nedelja) so ljudje v vseh naših

krajih, vaseh in  m estih zagledali 
na u licah  in  vogalih hiš velike 
oglasne plakate, ki so pozivali 
vse moške do 42. leta starosti k 
splošni mobilizaciji. Naši fantje 
in  možje so se le nekaj dn i za
tem  bojevali kar na treh frontah: 
srbski, ruski in  leto kasneje tudi 
italijanski, ki je bila najbolj kr
vava". Avstrijskega dom oljubja 
seveda n i bilo kaj prida, sloven
stvo pa je m oralo biti pri vseh 
bolj utišano. "A na prim orskih 

tleh  so se naši ljudje kot 
levi krčevito borili proti 
zem ljelačnem u, iredentis
tičn em u  in  im perialisti
čnem u sosedu, ki je na soš
ki fronti žrtvoval 600.000 
mož, da si je ob vojaški in  
kasneje diplom atski p o d 
pori svojih zaveznikov za
sužnjil 500.000 Slovencev 
in  Hrvatov". Danes sm o se 
zbrali", je sklenil prof. Peta
ros, "da ob dnevu m rtvih  
počastim o vse, ki so v 
naših  krajih  in  naši zgo
dovini z žrtvovanjem svo
jega življenja pripom ogli, 
da lahko prosto in  brez 
kakršnihkoli zadržkov -  na 
svoji zemlji -, čeprav v sklo

pu  (v m arsikaterem  pogledu n e
naklonjene) dem okratične re
publike, živim o kar se da svo
bodno.

Foto Kroma

D ruštvo slovenskih izobra
žencev je v ponedeljek, 
26. oktobra, predstavilo 

dvojezično fotografsko m onogra
fijo o Alojzu Rebuli, ki jo je za za
ložbo Mladika uredila fotografin
ja Aliče Zen.
Večer je uvedla urednica pri Mla
diki Nadia Roncelli, ki je poudari
la trud, ki ga je fotografinja vlo
žila v publikacijo: triletno vneto 
snovanje pa je obrodilo temeljit 
dokument, ki nazorno prikazuje 
-  z besedo in  sliko -  lik enega naj
večjih slovenskih pisateljev. Ron- 
cellijeva je po splošnem orisu vse
bine publikacije predala besedo 
prof. Miranu Košuti, ki je ob kard. 
dr. Francetu Rodetu prispeval 
uvodno besedo knjigi.
"Ko sem vas pred petimi leti inter- 
vjuval ob vaši osemdesetletnici, 
ste mi zaupali, da je pisatelj brez 
čuta za dobro in  zlo prodajalec 
niča", je dejal prof. Košuta, ki je za 
dobro stvar ocenil dejstvo, da je 
Aliče Zen speljala tako zahteven 
načrt in da je založba Mladika de
jansko omogočila izid knjige, ki 
celovito zaobjema lik šempola- 
jskega pisatelja, čigar eksistenco 
je predstojnik katedre za slovenis
tiko postavil na tri temelje. Hu
manistika, metafizika in  poetika 
so globoko zaznamovale Rebulo
vo osebnost in  njegovo pisatelj
sko in  splošno umetniško razsež
nost. Prof. Košuta je bil mnenja,

Žalostne misli domačina

Kako tuja je postala 
domača vas Bani

N a vsakodnevni običajni 
poti p o  valovitih stezah 
gričevja nad vasjo opazu

jem  ranjeno naravo od pravkar 
prispelih strojev za izkopavanje. 
Dež z  burjo biča obraze delavcev, 
ki se pripravljajo kljub neugodne
m u  vremenu, da izkopljejo na 
vrh u hriba globoko jam o, kjer naj 
bi postavili oddajno anteno za 
potrebe civilne zaščite - pravijo. 
Bežeči nizki oblaki z  burjo se po 
dijo nad sivo naravo. V presled
kih sipajo goste dežne kaplje, ki 
kropijo to revno kraško zemljo.

Pogled z  vzpetine obronka Krasa 
na m esto v  zalivu, iz  katerega se 
širi zatohla arogantnost do pode
želja in ljudi, k i na njem  živijo, 
vzbuja razumljiv odpor. Na drugi 
strani ob vznožju hriba izmaliče
na neprepoznavna rodna vas, v  
kateri novi m estni priseljenci vsi
ljujejo meščanski medčloveški po 
gled in  odnos do okolja in  bli
žnjega. S svojim i štirinožnim i 
ljubljenci, s katerimi nekateri tudi 
spijo, mažejo vaške klance in vo
gale hiš. Na drugi strani se hudu
jejo na soseda, ker petelin kikirika

že zgodaj zjutraj. Na te pripombe 
jim  je nazorno odgovorila zgovor
na vaščanka, da je bil petelin že 
m nogo let pred njim i v  vasi, pre
den so prišli oni, in če jim  ni pogo
du, naj gredo na “korzo", od ko
der so prišli. Drug primer se je po 
javil na drugem koncu vasi, kjer 
so v  zadnjem času zgradili kar ne
kaj novih  stanovanjskih zgradb. 
Tam so bile nekdaj njive, kjer so 
domačini gojili pridelke za do
mačo potrebo, in p o t do teh par
cel je bila temu primerna. Zadnja 
leta s pričetkom teh novogradenj 
so to p o t razširili, a ne dovolj za 
nove priseljence, ki sedaj zahteva
jo od  občine, da preverijo za to 
zadolženi uradi, ali so bili mejni 
zidovi zgrajeni na pravem mestu. 
Vsa ta trenja in arogantno obna
šanje teh ljudi vnašajo neko nela
godje, k i se v  zadnjem času še za

ostruje s predlogom tega novega 
regulacijskega načrta občine, ki 
predvideva dodatne gradnje (v 
opuščeni vojašnici) novih stano
vanjskih objektov za vsaj štirikrat 
ali več ljudi, ko t jih je sedaj v  vasi. 
To obširno zemljišče je bilo nek
daj mandrija prem ožne družine 
Bideschini-Burgstaller, ki je za tr
žaško stvarnost naredila marsikaj 
dobrega: za dobrodelne ustanove, 
za pogozdovanje, kjer je bil Burg- 
staller predsednik te komisije, in  
še bi lahko naštevali. Ob njegovi 
smrti so zapisali, da je bil pravi S- 
lan trop, ki je rad pomagal ljudem. 
Na posesti pri Banih je imela ta 
rodbina poletni dvorec s pripada
jočimi objekti; od tega v  vseh teh 
letih n i ostalo veliko, a kar je osta
lo, bi bilo prav, da bi urad za spo
m eniško varstvo primerno zašči
til. To pa za današnjo občinsko

upravo, ki zgodovine očitno ne  
jemlje v  poštev pri načrtovanju in 
razvoju tega območja, je nepo
m em bna zadeva. Vse to vnaša 
napetosti in  nelagodje v  vaško 
skupnost.
Ko premišljujem in hodim  po  teh 
stezah nad vasjo in gledam to raz
brazdano naravo, ki so jo  pustile 
za seboj gosenice gradbenih stro
jev in  še prej gosenice tankov, ki 
so imeli vežbališče na tem hribo
vitem  kraškem svetu, se sprašu
jem: je res potrebna vsa ta gradbe
na mrzlica, vse to uničevanje nar
ave na tem koščku Krasa, kar ga 
ostaja? Zakaj?! Je to pohlep po  de
narju, egoizem, ali želja čim hitre
je izničiti identiteto ne le te vasi, 
ampak širšega predela Krasa. Do
ločeni znaki kažejo zaskrbljujoče 
stanje na širšem območju, tudi 
onkraj nekdanje meje. Odgovorni

za obstoj slovenskega človeka in  
jezika v  teh krajih bi se morali za
misliti o teh nespodbudnih zna
kih in ukrepati, dokler je še čas.
V zadnjem  obdobju ne opažam  
pretiranega zanimanja za ta prob
lem; z  določeno apatijo spremlja 
javnost vse skupaj, kakor da ne  
gre za našo zemljo, ki sm o jo  p o 
dedovali od  prednikov, na kateri 
so se znojili s trebljenjem in čišče
njem  te kam nite zemlje, da so na 
njej lahko preživljali družino. Kaj 
bo ostalo zanamcem od te zapu
ščine, za katero ne kažem o p o 
trebnega odnosa in  zanimanja?  
Zdi se, ko t da ne bi imeli pravega 
pogleda v  prihodnost teh krajev 
in  človeka, ki na njem  živi; brez 
zemlje ni prihodnosti za nobeno  
skupnost, toliko m anj za suveren 
narod.

Pavel Vidau

enotil še s prepričanjem, da je pi
satelj s svojim vsestranskim lep
oslovnim snovanjem -  s temami 
svobode, nasprotovanja nihiliz
mu in vsakršni obliki totalitariz
ma - ovrednotil etično funkcijo 
literature.
Aliče Zen je spregovorila o tem, 
kako jo je v slovenski kulturni mil
je uvedla pesnica Ivanka Hergold. 
"Po rodu sem Istranka in  v druži
ni ter okolju sem vedno odraščala 
v duhu nasprotovanja slovanski 
duši tega prostora. Do vas pa ni
sem izoblikovala negativnega sta
lišča, obratno, zasovražila sem ne-

navsezadnje pripeljala do končne
ga rezultata.
Sklepna beseda je pripadala Alojzu 
Rebuli, ki se je urednici biografije 
zahvalil za trud, ki ga je vložila v ta 
načrt. O njej je dejal, da pooseblja 
most m ed obem a narodnim a 
skupnostima, ki sta predolgo časa 
živeli ločeni v istem mestu. Rebu
la se je zahvalil tudi založniku, ki 
je kljub splošni finančni krizi spel
jal zahtevno nalogo, in 29 sode
lavcem, ki so z zapisi obogatili kn
jigo. Posebno besedo je pisatelj na
menil kard. dr. Rodetu in prof. Mi
ranu Košuti: "To je elegantna dvo-

strpnost in  vas vzljubila, ker mi je 
bila različnost vedno pri srcu", je 
dejala fotografinja. Glede publika
cije je Aliče Zen obnovila težavno 
raziskovalno pot, ki jo je preko sti
ka z Rebulovimi sorodniki v Šem- 
polaju in  pisateljevimi prijatelji

jica, na eni strani predstavnik 
Cerkve, na drugi pa ateist v na
jžlahtnejšem pom enu besede. 
Oba v eni sami knjigi... To je dvo
jica, ki bi jo v drugih okoliščinah 
v Sloveniji težko srečali".

Igor Gregori

Društvo slovenskih izobražencev

Predstavitev Rebulove 
fotomonografije

da se čut za humanistiko v Rebu
li razteza m ed skrajnima koordi
natam a univerzalnega in partiku
larnega. "Ta dva pola pa sta v pisa
telju združena", univerzalni svet 
se namreč spaja s pisateljevo slo
venskostjo, ta pa je lahko hkrati 
katalizator za analizo in  razvijan
je univerzalnih 
tem. "Taka drža 
ni pogosta v slo
venskem literar
nem  prostoru, 
saj slovenski pi
satelji rešujejo 
razklanost med 
dom om  in sve
tom  tako, da se 
odrekajo speci
fikam svoje ma
tične kulture in 
se naposled v 
primežu globali
zacij skih tokov 
izkažejo za ano
nimne. Metafizi
čna razsežnost 
pa se v Rebuli iz
pričuje v veri v 
Boga, ki je osred
nji vlagatelj sle 
po neskončnosti. Pisateljeva poe
tika pa izpričuje ljubezen do anti
ke: z njo je Rebula preko svojega 
dela "'poenakovredil' zamejsko 
književnost z osrednjo slovensko 
in  evropsko literaturo", je dejal 
prof. Košuta in  svojo oceno po-
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Sadje je bilo poslastica 
letošnje izvedbe

Okusi Krasa, vsakoletna 
tradicionalna enogas- 
tronomska pobuda, ki jo 
Slovensko deželno gospodarsko 

združenje prireja s prispevkom 
tržaške trgovinske zbornice in 
Pokrajine Trst, so tokrat potekali 
v znam enju sadja. Čeprav Kras, 
zaradi m ajhne količine vode in 
izredno suhega podnebja, ni zelo 
radodaren s tem  pridelkom , je 
sadje v preteklosti (kot tudi da
nes) veljalo za dober, izredno 
zdrav in  hranljiv prehrambeni vir 
-  piše Vesna Guštin v brošuri le
tošnje izdaje, ki sta jo grafično ob
likovala Walter in  Paola Grudina. 
Okusi Krasa so tako letos vzeli v 
poštev sadje, ki na Primorskem še 
danes rado uspeva na gmajnah, 
njivah in vrtovih: hruške, jabol
ka, češnje, breskve, kaki, škorš, 
drenulje, robidnice, grozdje, fige, 
češplje, kostanj, oreh, mandlji in  
lešniki. Sadje se je nekoč in se še 
danes uporablja v kuhinji zlasti 
pri pripravi sladic, če pa im a gos
podinja izostren čut za harm oni
jo pri sestavljanju okusov, lahko 
sadje služi tudi pri pripravi slanih 
jedi.
Pobudo, ki se bo končala v nede
ljo, 8. novembra, je tudi letos po
pestril bogat spored ku ltu rn ih  
dogodkov, večerov, razstav in  de
gustacij. Levji delež so tudi tokrat 
imele izvrstne kraške dobrote: vi
no krajevnega konzorcija Vin 
Kras, m ed Čebelarskega konzor
cija za tržaško pokrajino, sir Pro
mocijskega odbora za ovrednote
nje m lečno- sirarskih izdelkov 
Krasa -  Moisir in  olje Pripravljal

nega odbora za ovrednotenje tr
žaškega ekstradeviškega olja Ter- 
geste Dop; poleg tega tudi kruh, 
suha mesnina, sladice in  še groz
dje, bezeg, kutine, lešnik ter "zi- 
zole" ter že omenjeno sadje. Vsak 
gostinski obrat na Tržaškem in 
Goriškem je om enjene pridelke 
priredil in  jih predstavil po last-

ker so s svojo navezo z gostinski
m i obrati onkraj meje že jemali 
kraško področje kot neko geo
grafsko in  kulturno celoto. V tej 
viziji je nam reč v restavraciji Križ
m an v Repnu potekal večer Oku
sov Krasa brez meja. Ob slastnih 
dobrotah, m ed katerimi gre om e
niti izredne raviole z m uflonom
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nem  okusu. Stalnica v vseh gostil
nah je bila letošnja novost, Krož
nik Okusi Krasa 2009, ki je ponu
dil "njoke" z orehi, spremljal pa 
ga je figov kruh, ki so ga pripravi
le vse soudeležene pekarne. Sla
dokusci so tudi tokrat imeli na 
voljo kraške specialitete ne samo 
v gostilnah in  pekarnah, ampak 
tudi v trgovinah: kotiček tipičnih 
proizvodov, ki ga bodo oskrbo
vale kraške kmetije in  prideloval
ci, bo v obratih prisoten do spom
ladi.
Okusi Krasa so se v našo krajevno 
enogastronom sko in  ku lturno 
ponudbo zapisali predvsem zato,

in  zeleno na sekanici ohrovta in 
pečeno panceto na oljčnem olju, 
ki jih je predstavila domača ku
harska ekipa v sodelovanju s kole
gi združenja Terra carsus, je stekel 
prijeten kulturni večer, na kate
rem  so predstavili zanimivo pub
likacijo znanstvenika enogastro- 
nomske ponudbe Krasa Stanisla
va Renčlja z naslovom Okusi Kra
sa. "Kras n i le geografsko zaokro
ženo področje, uveljavil se je 
nam reč tudi kot tipična enoga- 
stronomska regija, ki daje ob iz
redno slikoviti naravni dediščini 
vedno novega zagona turistični 
ponudbi", je dejal Renčelj, čigar

govor je italijanskemu občinstvu 
sproti prevajal tajnik SDGZ Da
vorin Devetak. Kraška kulinarika 
je postala prepoznavna ne samo v 
slovenskem prostoru, ampak tudi 
drugod, tudi zaradi prizadevnos
ti in  inovativnosti mlajše gene
racije kuharjev, ki so veščino v 
pripravi jedi in  krožnikov vedno 
bolj nadgradili z estetskim ču
tom.
Na večeru v Repnu sta bila prisot
na tudi Neža Milič, ki so jo letos 
avgusta v Pliskovici proglasili za 
kraljico terana, in  predsednik tr
žaške sekcije Združenja italijan

skih kuharjev Emilio Cuk, ki je 
kuharje združenja Terra carsus 
povabil na pom em ben 
kuharski natečaj. Novinarka 
Olga Knez pa je prisotnim  
predstavila lik raziskovalca, 
publicista, biologa in  odlične
ga fotografa Igorja Maherja, ki 
je "s svojo toplino in  znanjem 
znal navduševati ljudi, jih bo
driti in  podpirati pri njihovem 
delu". Rdeča n it njegovega 
življenja je bila ljubezen do 
narave, ki jo je nadgrajeval z 
raziskovalnim delom  kot bi
olog in  publicist: v svet je 
ponesel lepote Krasa, kraškega 

človeka ter krajine. Prerana smrt 
m u je letos preprečila, da bi 
nadaljeval svoje načrte.
Daljše Besedilo Olge Knez bodo 
bralci lahko prebrali v novi izda
ji Jadranskega koledarja, ki je po
svečen sadju: besedila na to temo 
je prispevala etnografinja Vesna 
Guštin. Publikacijo ZTT so pred
stavili v petek, 30. oktobra, v pro
storih tržaške knjigarne. Sledilo 
je prijetno druženje ob kraških 
dobrotah, ki sta jih v Okusih Kra
sa ponudili Bar Basso in  proda
jalec bližnje trgovine sadja in  ze
lenjave Claudio Marchesich.

Igoii Gregori

Kavarna Tommaseo /  Založba Mladika

Zgodba Johna Earla končno 
v slovenskem prevodu

tosti slovenskega 
jezika: m edn je  
sodi tu d i vele
poslanik Andrew 
Page, ki je pris-

K njiga sp om inov  Jo h n a  
Earleja, ki v angleškem  
izvirniku zveni The Priče 

of Patriotism, je po  italijanskem 
prevodu končno  n a  voljo še v 
slovenski različici: "Triglava iz
daja zgodbe nam reč”, kot jo je 
uvedel n ek d an ji p redstavn ik  
B ritanskih  ta jn ih  služb m ed  
drugo  svetovno vojno. 
Publikacijo  z naslovom  C ena 
dom oljub ja  - SOE in  MI6 na 
stičišču Italijanov in  Slovencev 
m ed drugo  svetovno vojno so 
predstavili v petek, 30. oktobra, 
v  kavarni Tom m aseo ob  p risot

nosti avtorja, prevajalke Nataše 
S tanič, zgodovinarjev  M arine 
Rossi in  Gorazda Bajca ter nov
inarja Iva Jevnikarja, ki - kot je 
obč instvu  dejala p rvajalka 
Staničeva - si je m očno  prizade
val za izdajo slovenskega prevo
da. "Za to  pa je b ilo  po trebno  
dobiti založnika, Ivo Jevnikar je 
tako vzpostavil stik z založbo 
M ladiko, ki je n ačrt izpeljala", 
je dejala prevajalka, ki že več let 
poučuje na O pen U niversity of 
London in  je obenem  zadolže
na, da b ritanske d ip lom atske 
p redstavn ike uvaja v zakoni-
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ostvoval p redstav itv i knjige. 
Staničeva je obenem  poudari

la, da je knjiga v  angleškem  
izvirniku km alu pošla, kar priča 
o velikem  zanim anju  anglešk
ih bralcev za usodo slovenskih 
junakov - padalcev, ki so jih  b ri
tanske ta jn e  službe s padali 
spustili na slovensko zemljo, da 
bi se bojevali p ro ti okupatorju: 
po vojni pa so bili žrtve jugoslo
vanskega režim a, ker so jih  
oblasti pom otom a im ele za iz
dajalce.
Zgodba je n am reč  izredno  
privlačna tu d i zato, ker je "av
to r docela poudaril zapletenost 
zgodovinskih dogodkov", je de
jala M arina Rossi. Po m n en ju  
G orazda Bajca pa n u d i knjiga 
zanim iv zo rn i kot, ker je n jen  
avtor Britanec, ki je kot p red 
stavnik angleških ta jn ih  služb 
znal do zgodovinske resnice 
o h ra n iti p ravšnjo  d istanco  in  
nepristranskost.

O bvestila
V četrtek, 5. novembra, bo ob 18. 
uri v knjižnici v Ilirski Bistrici odpr
tje razstave Ivan Rudolf in padalci, 
ki obravnava junaško in tragično 
usodo  prim orskih padalcev, še  
posebej pa izpostavlja življenjsko 
pot njihovega organizatorja, šol
nika, časnikarja in politika Ivana 
Rudolfa (1898-1962). Razstava je 
nastala v režiji Fakultete za hum a
nistične vede Univerze na Primor
skem , Znanstvenoraziskovalnega 
s r e d iš č a  K oper in V o jašk eg a  
muzeja Slovenske vojske.
Fantje izpod Grmade obveščajo, 
da bo letna m aša za rajne pevce 
in prijatelje v cerkvi Sv. Duha v

20. uri.
Vsakoletna spominska svečanost 
za slovenske padalce bo v sredo,
11. novembra 2009 , ob 11. uri v 
Škrbini pri Fakinovi domačiji. Pred 
žalno slovesnostjo bo ob 10. uri v 
cerkvi sv. Antona m aša zadušnica. 
V petek, 6. novembra 2 0 09 , pa 
bo ob 11. uri v Vinoteki v gradu 
Štanjel predstavitev slovenskega 
prevoda knjige avtorja Johna Earla 
Cena domoljubja - Š0E in MI6 na 
stič išču  Italijanov in Slovencev 
med drugo svetovno vojno.

Darovi
Za m isijo n e  d a ru je ta  NN 5 0  
evrov, gospod Cerkvenik pa 20  
evrov.

E H  Marijin dom

Predaval je 
Franc Božjak

Današnja družba 
pojm uje bolezen kot 
neke vrste kazen ali 

poraz, zaradi česar se 
okrevanje marsikdaj sprem eni 
v dokaj dolg proces. Včasih se 
sploh ne zavedamo, koliko je 
okrevanje odvisno od nas 
sam ih in  naše volje in  da nam  
pri tem  lahko- poleg uradne 
m edicine- priskoči n a  pom oč 
tud i kom plem entarna.
Društvo Rojanski M arijin dom  
je v petek, 23. oktobra, 
organiziralo predavanje prav 
na to  tem o z naslovom  
Bolezen n i poraz ali kazen, 
tem več  k lic  k  sprem em bi in  v 
svojo sredo povabilo znanega 
slovenskega predavatelja 
Franca Božjaka. Le-ta je 
nam reč d iplom iral na 
Akademiji kom plem entarne 
m edicine Galileo Galilei v 
Trentu, km alu zatem  pa se je 
navdušil tudi nad  duhovno 
astronom ijo, hom eopatijo, 
antropozofsko m edicino in  
pedagogiko. V Sloveniji je 
znan  predvsem  zaradi svojih 
predavanj, n a  katerih 
slušateljem  posreduje svoj 
pogled n a  sprejem anje 
bolezni, proces in  načine 
zdravljenja. Franc Božjak je 
m ed drug im  tudi avtor knjige 
Klic k  sprem em bi- bolezen n i 
poraz, ki bralcem  želi 
pom agati pri iskanju njim  
najprim ernejšega načina 
zdravljenja s pom očjo uradne 
in  kom plem entarne m edicine. 
Petkovo predavanje, na 
katerem  se je Franc Božjak 
zaustavil pri
najpom em bnejših  točkah 
svojega pogleda n a  m edicino 
in  navedel m arsikateri koristen

napotek v zvezi s tem , je 
nadvse navdušilo poslušalce, 
ki so im eli priložnost spoznati 
drugačen pristop do tem e 
bolezni, s katero se prej ali slej 
spopadam o prav vsi. Najtežje 
pa je to sprejeti in  razmišljati o 
bolezni kot o priložnosti, da 
pokažem o svojo m oč. "V 
življenju n i pom em bno  biti 
zdrav, am pak vedeti, kako v 
p rim eru  bolezni ukrepati", je 
poudaril predavatelj.
Božjakova misel je nam reč ta, 
da sm o si za bolezen marsikdaj 
krivi sami: prepričan je 
nam reč, da je bolezen v večini 
prim erov le posledica 
čustvenih napetosti, ki jim  ne 
znam o kljubovati in  ki se 
nazadnje prelevijo v 
funkcionalne ali struk turne 
m otnje in  poškodbe. "Prav 
zaradi tega je pom em bno, da 
si človek ustvari zdravo in 
pozitivno življenjsko vodilo", 
je še dodal. Skupaj s poslušalci 
se je nato  sprehodil po  raznih  
tem atikah: orisal je svoj pogled 
na razloge in  ukrepe v p rim eru  
nespečnosti in  depresije, 
poudaril je pom en  zdrave 
p rehrane in  opozoril na 
p om em bno  vlogo, ki jo v 
našem  telesu odigrava im unski 
sistem. Predavanje se je tako 
izkazalo za izredno koristno in 
slušatelji so im eli priložnost 
marsikaj novega izvedeti. "Poti 
do dokončne ozdravitve je 
nešteto: pom em bno  je, da si 
pom agam o z vsem  znanjem , 
ki sm o si ga priborili, saj 
u radna m edicina n i vedno 
edina in  najboljša rešitev", je 
Franc Božjak končal 
predavanje.

PJ

iM u:nmi.i Priredil ga je Psihoanalitični kulturni forum

Srečanje z naslovom 
Psihoanalitični kalejdoskop

K rajevni strokovnjaki na 
področju psihoanalize so 
se v petek, 30. oktobra, 

predstavili v razstavni dvorani 
Narodnega dom a na srečanju z 
naslovom Psihoanalitični kalej
doskop. N am en P sihoanaliti
čnega kulturnega foruma, ki je 
priredilo  petkovo srečanje, je 
seznaniti javnost z disciplino, ki 
predstavlja ključ za spoznavanje 
človeške psihe in  njegove n e 
zavedne plati ter spodbuditi k 
nadaljn jem u sodelovanju m ed 
slovenskim i, italijanskim i in  
hrvaškim i psihoanalitiki. Sreča
nje so strokovno oblikovali psi
hoanalitik  Pavel Fonda, psiho
terapevtka Breda Kozina, psiho
analitik Hektor Jogan, psihoter
apevtka Veronika Lokar in  psi

hoanalitičarka Vlasta Polojaz, ki 
so orisali doprinos in  vpliv psi
hoanalize k psihoterapiji, zna
nosti, likovni um etnosti in  liter
aturi. Prvi je spregovoril psiho
analitik Pavel Fonda, ki je sluša
teljem prikazal razvoj psihoanal
ize in  odnos, ki se v psihoanalizi 
ustvari m ed pacien tom  in  psi
hoanalitikom . Prav ta odnos 
om ogoči psihoanalitiku , da se 
preko prostega pripovedovanja 
pacien ta sooči z njegovim  
nezavednim  delom  psihe. Nato 
je spregovorila strokovnjakinja 
Breda Kozina, ki je prikazala od
nos m ed psihoanalizo in  nevro- 
znanostjo, s posebnim  poudark
om  na obdobju pred rojstvom in 
po njem . Tesno n it m ed dvem a 
znanostim a je ovrednotila na

podlagi dokazov, ki pričajo o ob
čutljivosti zarodka n a  zunanje 
faktorje (na prim er n a  zvok in  
celo svetlobo) in  ki prav gotovo 
vplivajo na prve korake razvoja 
osebka. Svoj doprinos je srečan
ju dal tudi psihoanalitik Hektor 
Jogan, ki se je tem e lotil z d ru
gačnega zornega kota: na podla
gi rom ana z naslovom  Frizerka 
pisateljice Eveline Umek, ki po
streže z občutljivo analizo počut
ja glavne junakinje, je prikazal 
postopanje psihoanalize. Pisate
ljica se nam reč poglobi v psihi
čno doživljanje dekleta, ki se 
spopada predvsem z vprašanjem 
narodnostne  pripadnosti v 
tenkočutn i avtoanalitični obli
ki. Sledil je govor psihoterapevt
ke Veronike Lokar, ki je psiho

analizo prikazala na podlagi pre
učevanja pravljic, n am en jen ih  
otrokom . Strokovnjakinja je 
nam reč opozorila na pom en, ki 
ga nosijo pravljice v razvojnem 
obdobju vsakega otroka, saj m e
taforično prikazujejo misli in  di-

Foto Kroma

lem e, s katerim i se spopadajo 
otroci. Svojo teorijo je podčrtala 
s prim erom  vsem  dobro znane

pravljice o Rdeči kapici, kjer lah
ko vsakemu sim bolu pripišem o 
določen pom en: rdeča barva ka
pice na prim er predstavlja sen- 
zualnost in  privlačnost odrašča
joče deklice, figura volka pred
stavlja ugodje, figura lovca goto

vost, rezanje volkovega trebuha 
spom inja na carski rez in  pom e
n i ponovn i preporod  in  še bi

lahko naštevali. Tudi v pravljici 
gre torej iskati psihoanalitične 
zam etke. Petkovo srečanje je 
sklenila psihoanalitičarka Vlas
ta  Polojaz, ki je m isli nam enila 
analizi um etn išk ih  stvaritev 
slikarja Zorana Mušiča v obdob

ju internacije v kon
centracijskem  tab o 
rišču Dachau. Umet
n ik  je na platno zlil 
travm o, ki jo je do 
življal: tu d i p reuče
vanje um etn ikovih  
del pom en i neke 
vrste psihoanalizo . 
Srečanje P sihoana
litičnega kulturnega 
forum a, ki se ga je 
udeležilo  lepo 
število poslušalcev, 
je nakazalo verodos
to jnost psihoana
litične discipline, ki 
je marsikdaj postavl
jena pod  vprašaj, in  

ponudilo  marsikatero iztočnico 
za razmislek.

Patrizia Juiindc
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Mladi člani Prihodnosti na izletu v Strasbourgu

Lepa izkušnja v družbi 
vrstnikov iz Slovenije

Druga številka Galeba

V

1
«

Pravljiice in pesmice 
za vse okuse

Med učence se je po 
počitnicah vrnil tudi 
Galeb. Po 
septembrski številki je že tu  

oktobrska s kopico pripovednih 
besedil in  pesniških rim. Na 
platnici m im o velike m ušnice 
drobenclja srčkan rjav ježek s 
hruško na bodicah, da m u bo 
zima slajša. Ta idilični jesenski 
prizorček je narisala Karol 
Kovic, drugošolka OŠ F. 
Milčinski s Katinare. Zadnje 
strani oktobrske številke so z 
jesenskimi motivi, pa tudi s 
spom ini na m inule počitnice 
ob m orju in  hribih prispevali 
učenci OŠ P. Trubar K. D. Kajuh 
iz Bazovice, Albert Sirk iz Križa 
in  J. Ribičič -  Karel Širok od Sv. 
Jakoba. Šolarji OŠ A. Gradnik z 
Repentabra pa so v svoje 
likovne izdelke ujeli pesmice 
Toneta Pavčka in  jih z voščili, 
zapisi in  skupinsko fotografijo 
poklonili priljubljenem u 
pesniku za 81. rojstni dan. Živo 
se še spominjajo namreč, kako 
je bilo lepo, ko jih je sam 
obiskali. 2001.
Tudi v letošnjem, 56. letniku 
revije, ki jo izdaja Zadruga Novi 
M atajur -  Čedad, bogate 
zgodbe in  pesm i spremljajo 
slikovite in  pomenljive 
ilustracije znanih  zamejskih in 
drugih slovenskih ilustratorjev, 
ki so v glavnem  že sodelovali z 
Galebom. V oktobrski številki 
so svoje domišljijske talente 
natrosili Mojca Cerjak, Ana 
Zavadlav, Štefan Turk, Živa 
Pahor, Erika Cunja, Andreja 
Peklar, Alenka Sottler, Vesna 
Benedetič, Katerina Kalc, 
Zvonko Čoh, Magda Tavčar, 
Daša Simčič, Veno Dolenc in 
Jasna Sepin. Zanimive zgodbe v 
nadaljevanjih, zapise in 
pripovedi pa so prispevali že 
poznani pisci. Zvezdana 
M ajhen je ob 4. oktobru,
Dnevu proti m učenju živali, 
stkala drobno pesem Hvala za 
življenje o dečku, ki je rešil 
mucka iz smetnjaka in  m u dal 
topel dom. H udom ušne stihe o 
kačici Kim je napisala Vida 
M okrin - Pauer. Bina Štampe 
Žmavc pa v svojih rim ah 
pripoveduje, kako pesnik prosi 
muco, naj ne zalezuje ptičkov. 
Žiga Gombač je svojo pripoved 
v nadaljevanjih, kako je bilo, ko 
je m am ica odšla na službeno

potovanje in  pustila dom a očka 
in malo Nio, uvedel s pesmico, 
naslovljeno Družinski posvet. 
Ob nekaterih zgodbah si bodo 
tudi letos učenci lahko nabirali 
točke za bralno značko. Take so 
domišljijsko nadaljevanje 
Avtobus za Indijo Koromandijo 
izpod peresa M ilana Petka; že 
poznana Od pet do glave Marka 
Kravosa, katere vsebina vodi v 
odkrivanje vetrovnih pljuč; 
ajtiološke pravljice, ki razlagajo 
nastanek naravnih pojavov; 
zapisuje jih Jože Sevljak. V 
tokratni je strašljiv opis o 
nastanku globeli Gabela pod 
Slemškom. Marsikaj lepega 
bodo bralci izvedeli tudi iz 
drugih zgodbic, ki bodo 
spremljale letošnje šolsko leto.

pogum no m alo veverico, 
ki je kljub strahu 
nagovorila m očan veter 
in  ga poprosila, naj 
prizanese njenem u dom u. 
H udom ušno zgodbo z 
m odrim  naukom  je 
napisala Alenka Juvan, in 
sicer o noju, ki se je kljub 
neuspehom  s trm asto 

svojeglavostjo hotel naučiti 
leteti, čeprav m u je Bog dal 
noge, da z njm i "leti" po 
zemlji. Klarisa M. Jovanovič v 
svoji rubriki o rastlinah v 
bajkah, vražah in  prispodobah 
ponuja zgodbo o kmetu, ki je 
na kresno noč našel zaklad, ker 
m u je padlo praprotno seme v 
škorenj. Marjeta Zorec pa v 
drugem  delu zapisa ob 
m ednarodnem  letu 
astronom ije razlaga, kakšne 
čudne figure so ljudje videli na 
lun inem  obličju. 
Sladkosnednežem in 
ljubiteljem kuhanja nasploh bo 
tud i v letošnjem  letu svetoval 
marsikaj dobrega simpatični 
kuhar Škrobek, ki je pripravil 
čarobni sok. Tudi v Galebovi

Berta Golob prinaša zgodbo o 
dečku in  ptici: deček Darko se 
sprašuje, ali lahko nasprotja 
"gredo skupaj", npr. veselje in 
jok. Štefka Kac M arn popelje 
bralca pod grozeče nebo, 
prekrito z oblaki, v katerih 
trepetajo tri kapljice, ki z grozo 
pričakujejo, kaj bo z njimi. 
Darinka Kobal pa v 
nadaljevanjih pod skupnim  
naslovom Ljubeznivčki opisuje

delavnici je razgibano, kot 
vselej s strokovnimi nasveti 
spodbuja ustvarjalnost Jasna 
M erku'. V oktobrski številki 
daje navodila za izdelavo 
obteževalnika iz rečnega 
kamna.
Križanke, dopolnjevanke, 
rubrika Eno si zapojmo in 
Galebov kviz dopolnjujejo 
raznoliko branje.

K

Pet članov Prihodnosti - 
Mladinske sekcije Sloven
ske skupnosti Gorica se je 

udeležilo izleta v Strasbourg, ki 
ga je organizirala sekcija Sloven
ske demokratske m ladine (SDM, 
podm ladek SDS-a) iz Gorenjske. 
Iz Ljubljane sm o odpotovali v 
noči na ponedeljek, 19. oktobra. 
Po več kot deseturni vožnji preko 
Avstrije in  Nemčije smo dospeli v 
mesto Karlsruhe, kjer smo se n a
stanili v študentskem  domu. 
Kmalu zatem smo se z avbusom

odpeljali v Francijo, kjer smo obi
skali koncentracijsko taborišče 
Natzweiler-Struthof. To je bilo 
aktivno od leta 1941 do leta 
1944. Deportiranci so tu  živeli v 
17 lesenih barakah, Nemci so ta
boriščnike izkoriščali za dela na 
cestah in  v bližnjih industrijskih 
obratih. Od 51.684 ujetnikov, ki 
so prišli v taborišče, jih je tu  um r
lo več kot 25.000. Med ujetniki 
je bilo tudi 125 Slovencev. Tu je 
preživel del svojega ujetništva pi
satelj Boris Pahor. V muzeju, po
stavljenem v eni izmed barak, je 
sedaj razstavljena njegova foto
grafija, na panoju pa je v več je
zikih zapisan kratek odlomek iz 
Nekropole. V tem  taborišču so 
nemški zdravniki preizkušali raz
ne vrste plinov in  bakterij, mrtve 
taboriščnike so potem  polegli na 
posebno mizo, kjer so opravili 
obdukcijo. Na grozote iz tistih let

Letošnje srečanje literatov 
Benečije in  Gornjega Po
sočja, pod pokroviteljst

vom Javnega sklada za kulturne 
dejavnosti, ki im a obm očno iz
postavo v Tolminu, je 26. okto
bra v Gorenjem Tarbiju sklenilo 
odprti literarni natečaj. Obenem 
pa je bil ta  dan tudi sejem p ri
delkov, domače obrti... skratka, 
vaški praznik.
V organizaciji občine, Kmečke 
zveze, kulturnega in  turističnega 
društva so v Gorenjem Tarbiju v 
Slovenski Benečiji dve nedelji za
pored pripravili sejem in literar
no srečanje, ki so se ju udeležili 
tudi mnogi iz sosednje Soške do
line.
Po dolgem času so lani ponovno 
obnovili srečanje literatov iz so
sednjih krajev. Takrat so zaključ
no srečanje pripravili v Čadrgu 
nad Tolm inom . Letošnji konec 
natečaja pa je prevzel Inštitut za 
slovensko kulturo iz Špetra in  so
delujoče literate povabil v Go
renji Tarbij, lepo obnovljeno va

spom inja obiskovalca tudi kre
matorijska peč, kjer so sežigali 
mrliče. Z željo, da se kaj takega 
ne bi ponovilo, smo se vrnili v 
Karlsruhe.
Naslednjega dne smo v evro
pskem parlam entu v Strasbour
gu spremljali plenarno zasedanje 
na tem o Podnebne spremembe 
in  države v razvoju v okviru kon
ference Združenih narodov o 
podnebn ih  sprem em bah v Ko- 
benhavnu. Po razpravi, ki je traja
la več kot eno uro, nam  je bilo v

manjši sobi prikazano delovanje 
Evropskega parlam enta in  Evro
pske komisije. Intervenirala sta 
tudi evroposlanca SDS-a Roma
na Jordan Cizelj in  Milan Zver. 
Popoldan smo obiskali še tovar
no piva Brasserie Kronenbourg, 
ki je v neposredni bližini Stra
sbourga. Glavni obrat sicer de
luje 40 km  izven mesta, v mestu 
je še aktiven del proizvodnje in 
laboratorij, ki se ukvarja z anali
zami in  raziskavami. Po vode
nem  ogledu stare kleti in  hale, 
kjer so še pred desetimi leti izde
lovali pivo, je prišla na vrsto de
gustacija raznih vrst piv in  
sadjevca, ki jih prideluje ali zasto
pa Brasseries Kronenbourg 1664 
v Franciji.
Zvečer smo večerjali v tipični re
stavraciji, pridružila se nam  je tu 
di evropska poslanka Romana 
Jordan Čizelj.

sico z lepim  razgledom  po Be
nečiji. Tudi to okolje je pripom o
glo, da je bila udeležba avtorjev 
na natečaju letos presenetljivo 
dobra. Prozo in pesmi je prijavilo, 
do začetka septembra, kar 49 av
torjev in  avtoric različnih staro
sti in literarne izkušenosti. Na na
tečaj se je odzvalo kar trinajst av
torjev iz Benečije. Razveseljivo je, 
da so besedila pisci zapisali pre
težno v narečju, saj niso obisko
vali slovenske šole.
Ob koncu uradnega dela srečanja 
jih je pozdravila tudi predsednica 
Inštituta za slovensko kulturo 
Bruna Dorbolo'. Opozorila je na 
več težav in  udeležence pohvali
la, ker jih znajo premagovati z vz
trajnim  učenjem materinega je
zika, kar pom eni v Benečiji trden 
korak v njeno prihodnost na kul
turnem  in drugih področjih. 
Prav poznavanje jezikov doka
zuje, da beseda nim a meje, je do
dala tudi strokovna sprem lje
valka srečanja profesorica Ivana 
Slamič. Literarna dela dom ači

V sredo smo z barko pluli po reki 
Ren in  si ogledali Strasbourg tu 
di iz druge perspektive. Ob 
obrežju je m nogo zanim ivih 
stavb, ki smo si jih potem  ogleda
li še s kopnega: m ed tem i so naj
bolj znane Rohanska palača, zna
m enita katedrala Notre Dame s 
142 m  visokim  zvonikom  in 
astronomsko uro in  predel Petite 
France, ki spominja na Benetke.
V četrtek smo se razdelili v dve 
skupini, ena je šla na kopanje v 
vodno mesto Europabad v Karl

sruheju, druga, v kateri smo bili 
vsi člani Prihodnosti, pa se je z 
vlakom odpeljala do Heidelber
ga. Tu smo si ogledali grad iz 14. 
stoletja, v katerem  hranijo  naj- 
večji leseni sod na svetu s pro
stornino prib. 220 m3. V mestu 
je veliko študentov, tamkajšnja 
univerza je najstarejša v Nemčiji, 
ustanovljena je bila leta 1386. Na 
reki Neckar stoji tudi stari most. 
V petek zjutraj smo si ogledali 
mesto Karlsruhe oz. živalski vrt, 
nato  sm o odpotovali proti Lju
bljani. Na poti nazaj smo obiska
li še enega izmed najbolj znanih 
nogom etn ih  stadionov na stari 
celini, Allianz Areno v M unchnu. 
Zahvala naj gre organizatorjem, 
ki so nam  omogočili, da pobliže 
spoznamo, kako deluje Evropski 
parlam ent, in  obiščem o zgodo
vinsko pom em bna mesta.
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nov so jo prav očarala. Posebej je 
izpostavila njihovo izpovedno 
iskrenost. Ta je ena izmed glav
nih  odlik pisca, ki se kaže kot do
bra popotnica za naprej skozi na

darjenost. V okolju prijetnega do
mačega sejemskega vzdušja je to 
literarno srečanje potrdilo neo
m ajno voljo do odpiranja vrat 
prijateljstva m ed Slovenci in  vse

mi v tem  prostoru. "O dprta 
meja" - želja po sodelovanju, je 
tokrat prvič privabila večino obi
skovalcev iz Slovenije, ki bivajo v 
vasicah okoli Kolovrata.
Benečija je od nekdaj znana kot 
dežela divjega kostanja, številnih 
rokodelskih obrti, izvirne do
mače slovenske kulture in  vdane 
vernosti v  Jezusa Kristusa. Vse to

skušajo danes domačini ohraniti 
in  obujeno predati m ladem u ro
du. Predvsem se trudijo posodo
biti uporabne predm ete, vse iz 
domačega naravnega materiala,

ki bodo šli v prodajo, da te slo
venske vasi ne bodo prazne, ne 
bo n jih  narodno kulturno in  ver
sko bogastvo nekega dne izgu
bljeno, ampak se razvijalo naprej, 
v obujeni povezavi z rojaki v Po
sočju.
Kot je bilo ob odprtju prodajne 
razstave km ečkih pridelkov in 
obrtniških izdelkov poudarjeno,

si lahko neko podeželje najbolj 
globoko zapomniš, če vidiš, kaj 
pridelujejo, okusiš njih kuhinjo, 
kaj znajo narediti s svojimi roka
mi, kako svojo kulturo in  vero

izkazujejo v vsakdanjem  
življenju.
M edtem ko so drugod po Sloven
skem v tem  času že vsi pridelki 
pobrani in  spravljeni, je v Be
nečiji še veliko dela s kostanjem - 
burnjakom  po domače. Tega so 
polni tukajšnji hribčki in  tudi ta 
dan so v kulinarični ponudbi 
prevladovale okusne jedi iz 
burnjaka. V programu srečanja li
teratov iz obm ejnih krajev je go
ste iz Slovenije pozdravila tudi 
predsednica Inštituta za sloven
sko kulturo v Špetru Bruna Dor
bolo ', pogreli pa so se z vročim 
burnjakom.
Kljub vsej pestrosti ponudbe pa 
se je zdelo, da sta srca in  dlani 
najbolj ogrela v bližnji cerkvici, v 
nedeljo, 25. novembra, Božja be
seda in  izjemen nastop pevskega 
zbora Lojze Bratuž iz Gorice. 
Beneški pevci, igralci, glasbeniki, 
pesniki in  pisatelji se v svojem 
okolju prepogosto srečujejo z na
sprotovanjem njih identiteti, zato 
so takšne prireditve podpora njih 
pravici in  želji po ohranitvi be
neške besede in  vsestranski upo
rabnosti domače kulture, identič
ne tisti v sosednjem Posočju.
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V Gorenjem Tarbiju je potekal sejem pridelkov, zraslih v zemlji in srcih

Medsebojna podpora
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Vlada predlaga, naj bi v Sloveniji v prihodnje imeli le štiri državne praznike

Razdeljena mnenja o primernosti 
podpisa s Hrvaško

V Sloveniji nastaja veliko 
dogodkov, toda n a
jpom em bnejša tem a, ki 

povečuje tudi strasti in  polemike, 
so odnosi s Hrvaško. Premier 
Borut Pahor se je odločil za pod
pis t. i. arbitražnega sporazuma s 
Hrvaško o tem, po kakšnem  
postopku bo m ednarodno  
sodišče reševalo spor o meji med 
državama. Sporazum pom eni 
upanje in  tveganje hkrati, na kar 
opozarjajo v politiki in  javnosti. 
Za podpis se zavzemajo premier, 
vlada, koalicijske stranke in  man-

predsedniku vlade, vladi in  zu
nanjem u m inistru , o spornosti 
arbitražnega sporazuma o meji 
oz. načinu  reševanja m ejnega 
spora m ed Slovenijo in  Hrvaško 
pa se bodo Slovenci m orda od
ločali tud i na referendum u. 
Zapleti s Hrvaško se bodo v naši 
politiki in  javnosti očitno še dol
go nadaljevali, čeprav so v obeh 
državah u tru jen i od m edsebo
jn ih  sporov, ki trajajo že osem 
najst let. Med spodbudnim i 
napovedm i o obetih  slovenske 
družbe in  države je ocena, da se

časov socialistične ureditve, 
sedanjo krizo pa izrablja za ust
varjanje 'grde slike kapitalizm a'. 
Stanje duha sta torej nekakšna 
splošna zasanjanost in  otopelost, 
nam esto da bi iskali druge 
rešitve, da bi prevladovali opti
mizem , želja po  sprem em bah, 
stremljenje po boljšem in prav
ičnejšem. Mislim, da potrebuje
m o novo vizijo na vseh ravneh. 
To, kar se dogaja v Sloveniji, je 
m oreče za stanje duha, ker ni 
občutka o pravični ureditvi sis
tema".
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jši del slovenske javnosti, pod 
prla pa sta ga tudi predsednik re
publike dr. Danilo Turk in  nek
danji državni poglavar M ilan 
Kučan. M ednarodno sodišče bi 
Sloveniji lahko priznalo položaj 
pom orske države in  s tem  tudi 
pravico do stika slovenskega 
m orja s hrvaškim i oz. m ednaro
dnim i vodam i, lahko pa bi 
zm anjšalo suverenost Slovenije 
in  nam  odvzelo celo del Pi
ranskega zaliva.
Za zdaj gre seveda zgolj za 
ugibanja in  dom neve zato, ker 
opozicija napoveduje oster boj 
zoper arbitražni sporazum, kot je 
napisan  in  obrazložen. Janez 
Janša, predsednik SDS, opozarja 
na m ožnost, da bi opozicija 
(slednjo tvorita tudi Slovenska 
ljudska stranka in  Slovenska n a
cionalna stranka) v državnem  
zboru predlagala nezaupnico

bo v letu 2010 zgodil sicer 
skrom en gospodarski preobrat. 
Kriza naj bi se nadaljevala, toda 
gospodarski kazalci bi se 
izboljšali in  na državni ravni bi 
prvič po dveh ali treh letih krize 
dosegli nekaj rasti b ru to  do
mačega proizvoda. Bolj pa zaskr
bljuje stanje duha v slovenski 
družbi, kot ga je v intervjuju, ob
javljenem  v novi številki
m esečnika Ampak, razložil 
predsednik Slovenske ljudske 
stranke Radovan Žerjav. Opozo
ril je, "da je stanje duha v sloven
ski družbi na nizki ravni, glavni 
vzrok pa je gospodarsko in  so
cialno stanje v državi. Trenutna 
oblast se nikakor ne m ore od 
ločiti, kako ukrepati v teh 
razm erah, zato je gospodarsko 
stanje v Sloveniji katastrofalno. 
Aparat trenutne oblasti vztrajno 
vzbuja nekakšno nostalgijo do

Ministrstvo za kulturo je objavi
lo predlog o zmanjšanju števila 
državnih praznikov, "ki da jih je 
zdaj največ daleč naokoli". Že v 
letu 2010 naj bi imeli na državni 
ravni sam o štiri praznike. Dan 
državnosti naj bi praznovali 25. 
junija, praznik samostojnosti in 
enotnosti Slovenije 26. decem 
bra, slovenski ku ltu rn i praznik 
bi počastili 8. februarja, uvedli 
pa bi nov državni praznik, Dan 
Evrope, ki bi ga praznovali 6. ma
ja. Vanj bi sim bolično vključili 
tudi praznovanje dneva upora in 
praznik dela. Vse druge praznike 
pa naj bi v prihodnje proslavljali 
le vsakih pet let. Pobuda m in 
istrstva za kulturo je že vzbudila 
pomisleke in  nasprotovanja. Os
ter je bil pisatelj in  kulturnik Feri 
Lanjšček iz Prekmurja. Zapisal je: 
"Žal m oram  reči, da gre v tem  
prim eru za izdajo slovenstva, a

sedanja koalicija tega ne vidi. Uk
injanje proslav je tako, kot da bi 
ukinjali slovenski grb, zastavo, 
skratka simbole, ki predstavljajo 
državo. Uvaja pa se nov praznik, 
ki slavi nek internacionalizem , 
ki je po m ojem  m nen ju  že 
preživel. Gre za napačno smer z 
vidika branjenja slovenstva". V 
Ljubljani so odkrili spom enik 
nekdanjem u kom unističnem u 
reform atorju Stanetu Kavčiču, ki 
si je kot prem ier prizadeval za 
večjo samostojnost Slovenije, to
da so ga na zahtevo Tita 
odstavili. Odkritja so se udeležili 
tudi nekateri politiki, ki so sode
lovali pri odstavljanju Staneta 
Kavčiča, zdaj pa bi se hoteli 
prikazati celo kot njegovi nasled
niki oz. izvajalci Kavčičeve re
formistične politike. Janez Janša 
in  Igor Bavčar, ki sta dnevnik in 
spom ine Staneta Kavčiča 
pripravila za objavo, se odkritja 
n ista udeležila. Bolj pa je 
poskušal blesteti ljubljanski žu
pan Zoran Jankovič.
Odnos do stalnega gledališča v  
Trstu "škandal nepojmljivih 
razsežnosti"
Niko Grafenauer, eden izm ed 
vrhunskih slovenskih intelektu
alcev (bil je tudi urednik založbe 
Nova revija), je v svoji analizi 
stanja v Sloveniji, objavljeni v 
novi številki mesečnika za kul
turo, politiko in  gospodarstvo 
Ampak, ocenil tudi krizo 
Slovenskega stalnega gledališča 
v Trstu. Zapisal je "da je to škan
dal nepojm ljivih razsežnosti. V 
državi, v kateri je iz nacionalne 
banke neki Kramar, ki je 
bistveno zaslužen za dolgoročne 
prevzemne kredite tajkunom  ra
zličnih kalibrov, pri čem er pa 
sploh ne ve, kam  so šli in  kako 
jih bo Nova ljubljanska banka 
izterjala za nazaj, bil za svojo iz
najdljivost poplačan za m ilijon 
evrov. Hkrati pa ta ista država, ki 
ima polna usta nacionalnega in 
teresa, ne podpre tržaškega 
gledališča s 500 tisoč evri, da bi 
ga ohranila za tekočo sezono in 
tako ustvarila trdnejša in  
prepričljivejša izhodišča za poga
janja z Italijani v prihodnje, saj ti 
več kot očitno  z ukinjanjem  
slovenskega gledališča s statu
som  teatro stabile kršijo lastno 
zakonsko obvezo do slovenske 
m anjšine v Italiji".

Marijan Drobež

Požrtvovalno delovanje v času vsesplošne krize

Škofijska karitas Koper v prvih devetih 
mesecih je razdelila 240 ton hrane

Škofijska Karitas Koper je v 
p rv ih  devetih  m esecih 
letos na obm očju  Pri

m orske razdelila 240 to n  ra
zlične hrane skoraj 4000 druži
nam , več kot 100 družinam  pa 
so pom agali pri plačilu računov. 
Vrednost tovrstne pomoči, brez 
prostovoljnega dela, ocenjujejo 
na 250.000 evrov, so za Sloven
sko tiskovno agencijo sporočili 
iz tiskovnega urada škofije Kop
er.
N eposredna gm otna in finanč
na pom oč otrokom  je pom oč s 
šolskim i po trebščinam i in  
drugim i osebnim i predm eti. V 
letu 2009 je na območju koprske 
škofije preko Karitas prejelo po
m oč 1900 šolarjev. Razdelili so 
17.500 zvezkov in  za 22.000 
evrov vrednostnih bonov, s ka
terim i so poravnali stroške 
nabave šolskih potrebščin v kn

jigarnah.
Redna oblika pom oči otrokom  
je tudi t. i. Posvojitev na razdaljo, 
ki jo pri Škofijski karitas Koper 
vodijo že 15 let. Posvojitev na 
razdaljo pom eni, da se skupina, 
d ružina ali posam eznik  za
veže, da bo za določenega 
otroka vsaj za dobo enega le
ta prispeval najm anj 25 evrov 
na mesec. Trenutno je pri n jih  v 
ta projekt vključenih 
210 otrok, kar pom eni 
63.000 evrov
neposredne le tne p o 
m oči. V sep tem bru  in  
oktobru pri Karitas pre
jem ajo prošnje za pom oč 
otrokom  pri plačilu toplega 
obroka v šoli, dijaških do 
mov in  obšolskih dejavnosti.
V lanskem letu so za tovrstno 
pom oč lahko nam enili mesečno 
do 50 evrov na otroka. Letos

ugotavljajo, da je prošenj za po
m oč vse več, zato so se v šolskem 
letu 2009/2010 odločili za p o 
m oč do 

30 evrov

mesečno.

Pom oč otrokom  in  druži
nam  izvajajo v centrih  Kari
tas, ki jih je v koprski škofiji 
13, ter neposredno v župni
jskih Karitas. Vse delo v 
zvezi z organizacijo in  
razdeljevanjem  pom oči 
opravijo prostovoljci brez

plačno, zato je vsa zbrana po 
m oč v celoti razdeljena pom oči 
potrebnim  ljudem. Nem aterial
na oblika pom oči je tudi učna 
pom oč in  organizirano preživl

janje prostega časa z 
naslovom  Popoldan na 

cesti, počitnice otrok in 
družin ter materinska do

m ova in  varna hiša. Orga
nizirajo tud i Šolo za starše in  

različne svetovalne 
dejavnosti.
V koprski Karitas ob 
Tednu otroka 
opozarjajo na potre
bo po celostnem  

pristopu do otrok, tako na 
področju  vzgoje in  izo
braževanja, skrbi za 
otrokove pravice in  

dolžnosti kot tu d i na po 
dročju zadovoljevanja

otrokovih osnovnih potreb.

Kratke
V Ljubljani najbolj onesnažen zrak
V Ljubljani naravovarstven ik i in izvedenci v civilnih gibanjih 
o p o z a r ja jo , d a  m e š č a n i  in o b isk o v a lc i v d ih u je jo  n a jb o lj 
o n e sn a ž e n  zrak  v Sloveniji. Iz podatkov  agen c ije  za  okolje je  
razvidno, d a  je  bila v m e se c u  av g u stu  d o p u s tn a  v red n o s t 
z rak a  s  p rašn im i delci p re s e ž e n a  kar 8 4 -k ra t. Na sp le tn ih  
s tra n e h  m e s tn e  obč ine  podatkov  o zraku oz. o n esn ažen ju  ne 
objavljajo. Na sp le tu  je  m ogoče dobiti u s trezn e  p o d a tk e  za 
D unaj, za  slovensko  glavno m es to  pa  jih ni. Kritik je  d e leženum
zlasti žu p an  Ljubljane Z oran Jankovič, ki p rak tično  od loča  o 
v sem , ne  d a  bi s e  posvetoval ali upošteval pridržke in p o b u d e  
m eščanov . To velja tudi za  p rob lem e zraka , okolja in n asp loh  
ekologije.

Pobude in zamisli o oživljanju nekdanjih 
dejavnosti v Brdih
K atja Kogej, z n a n a  s lo v en sk a  eno log in ja  d o m a  v Brdih, je  
p red lag a la  oživitev n ek a te rih  dejavnosti in opravil, ki so  bila 
nekoč trad ic io n a ln a  in razširjena , v en d ar so jih  pred  dese tle tji 
opustili. Z avzem a s e  za obnovitev  s u š e n ja  sa d ja , pri č e m e r 
pou d arja , d a  v Brdih š e  zm eraj p ridelajo  veliko s a d ja , zlasti 
h ru šk , č e š e n j ,  fig, sliv  in m are lic . R a z š ir je n o s t sliv  v rs te  
p ru n e la  pom eni svetovno  p o se b n o s t. Enologinja, ki prebiva v 
Š m artn em , n ad a lje  opozarja, d a  bi pri oživljanju su š e n ja  sad ja  
m orali up o štev a ti sp re m e n je n e  razm ere , pogoje in m ožnosti. 
S edan ji časi zah tevajo  nove n ač in e  p rede lave , sk ra jš a n e  in 
d ru g a č n e  p o s to p k e  s u š e n ja ,  p o s u š e n o  s a d je  pa  im a tu d i 
d ru g ačn o  vlogo v preh ran i, kot jo  je  im elo nekda j. Kogojeva je  
o m e n je n e  p red loge  in zam isli predložila občinski komisiji za 
ev idenco , zašč ito  in obnovo n a rav n e  in ku ltu rne  d ed išč in e  v 
B rdih. M orda b o d o  kdaj v p r ih o d n o s ti n je n e  zam isli tu d i 
u re sn ičen e .

Tudi v mestnih občinah Koper in Nova Gorica 
kritično o slovenski vladi
Č asnik  P rim orske novice in Z nanstveno raz iskova lno  s re d išč e  
v Kopru s ta  izvedla raziskavo o tem , kaj prebivalci m estn ih  
občin  K oper in Nova G orica m enijo  o delu  njunih županov  
Borisa Popoviča in Mirka Brulca in o delu s lovenske  vlade. Oba 
ž u p a n a  so  an k e tiran c i dobro  ocenili in so  z njim a po večini 
zadovoljni, p re s e n e č a  pa  s la b a  o c e n a  s e d a n je  levosred inske  
v lade  pod vodstvom  B oruta P ahorja . P re se n e č e n je  je  večje 
z a ra d i te g a ,  ker o b e  m e s tn i ob č in i v e lja ta  za  t . i. rd e č e  
o bm očje  v Sloveniji. V lado so  ocenjevali z o cen am i od e n e  do 
pet, pri č e m e r je  e n a  pom enila , d a  z njo sploh  niso zadovoljni, 
p e t pa, d a  so  z v lado  zelo zadovoljni. Tistih, ki so  slovensk i 
vladi dali petico, je  bilo v koprski občini kom aj 1,1% vp rašan ih , 
v m estn i občini Nova G orica pa  1,7% . Veliko več je  bilo tistih , 
ki so  v lado B oruta Pahorja  s lab o  ocenili. V koprski občini jih 
je  bilo 20 ,4% , 26 ,4 %  pa v novogoriški občini.

Gledališka skupina z Opčin v Komnu
V sobo to , 7. novem bra  2 0 0 9 , ob 2 0 . uri, v K ulturnem  d om u  v 
Komnu bo gledališka skup ina  S lovenskega kultu rnega društva 
Tabor z Opčin pri Trstu uprizorila kom edijo  Carla Goldonija 
C am piello. Prevod in režija Sergej Verč.

Avtor Janko Žigon je  bil dolga leta vodja nekdanjega 
obrata  S oškega  gozdnega  gospodarstva v Ajdovščini 
in konec šes tdese tih  let poslanec v Skupščini SR  Slovenije

Predstavitev bo v Lavričevi knjižnici v Ajdovščini 
v ponedeljek, 9. novembra 2 0 0 9 , ob 18 .30
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Deskle /  Visoki jubilej naj starejše Slovenke

110. rojstni dan 
Katarine Marinič

Zdrahe in zdrahice

V petek, 30. oktobra, je 110. 
rojstni dan praznovala naj- 
starejša Slovenka, Katarina 

Marinič iz Deskel. Tinca, kot ji pra
vijo vsi, ki jo poznajo, živi zadnjih 
12 let v novogoriškem domu 
upokojencev, kjer so ji, tako kot 
vsako leto, ob rojstnem dnevu pri
pravili veliko praznovanje. Letos 
je bilo še posebej slovesno, saj se 
ga je udeležil tudi predsednik re
publike Danilo Turk. Katarina Ma
rinič -  Tinca je bila rojena davne
ga leta 1899 v Desklah kot deveta 
od desetih otrok. Leta 1915 je m o
rala družina Marinič zaradi fronte 
v begunstvo. Štiri leta so preživeli 
v Avstriji, kjer je Katarina dve leti 
na Dunaju delala v tovarni čokola
de, dve leti pa je obiskovala gostin
sko šolo. Domov v Deskle so se vr
nili leta 1918. Ker je bilo vse po
rušeno, je družina začela z obno-

stoletnica" se zaveda svoje visoke 
starosti. Na to je ponosna in ved
no komaj čaka praznovanje rojst
nega dne. Ko so ji letos povedali, 
da pride tudi predsednik države, 
je rekla: "Lepo, bom  pa še njega 
spoznala". Predsednika je na vo
zičku pričakala pri vhodu doma 
upokojencev, potem pa sta skupaj 
z ostalimi pomembnejšimi gosti, 
med njimi so bili tudi minister za 
delo, družino in  socialne zadeve 
Ivan Svetlik, novogoriški župan 
Mirko Brulc, župan Občine Kanal 
ob Soči Andrej Maffi in  drugi, 
vstopila v pretesno domsko jedil
nico, kjer vsako leto poteka praz
novanje z bogatim kulturnim pro
gramom. "Draga slavljenka, draga 
Tinca. Rad bi povedal, da je da
našnji rojstni dan nacionalnega 
pomena. Slavimo rojstni dan go
spe, ki je najzrelejši cvet vseh slo

vo. Katarina je šla za dve leti za 
deklo k sestrični v Ljubljano. Ko se 
je vrnila v domači kraj, so vsi 
odhajali v Ameriko, ona pa je osta
la doma in se leta 1929 poročila z 
Rudolfom Mariničem, ki je umrl 
"že" leta 1967. Otrok nista imela, 
zato pa ima Tinca osem nečakov, 
med njimi tudi stoletno Pepco, ki 
živi v Trstu. V Dom upokojencev v 
Novi Gorici je najstarejša Slovenka 
prišla po zlomu kolka. Kljub temu 
še vedno hodi in  vsa nujna 
življenjska opravila postori sama. 
Zdravnika in zdravil skoraj ne rabi, 
saj je dobrega zdravja. Le sliši bolj 
slabo. Pa še to veliko bolje, odkar 
je za lanski rojstni dan dobila sluš
ni aparat. Vesela je vsakega obiska 
in  zelo rada ima kavo. Ob le
tošnjem rojstnem dnevu ji je 
podjetje, ki skrbi za avtom at s 
pijačami v domu, podarilo zlati 
ključ, tako da bo imela svojo 
priljubljeno pijačo zastonj. "Super-

invalidski voziček, ki ji bo prav 
prišel, saj je v zadnjih dveh mese
cih večkrat padla, kanalski župan 
pa ji je ob tem obljubil, da bo dom 
upokojencev, ki naj bi ga tam  od
prli leta 2011, nosil njeno ime. Da 
je Katarina Marinič -  Tinca s svojo 
starostjo res prvokategornica, 
priča tudi podatek s spletne strani 
ameriškega gerontološkega 
združenja, ki vodi seznam še ži
večih superstoletnikov. Po njihovi 
evidenci je bilo 27. oktobra letos 
ljudi, starejših od stodeset let, 78, 
od tega le štirje moški. Pet je bilo 
starih 114 do 114,5 let, osem jih je 
bilo starih 112 let, 111 let jih je 
imelo 24,27 pa 110 let. S tega sez
nam a jih je 25 živelo v ZDA, 25 na 
Japonskem, 9 v Italiji, 7 v Veliki 
Britaniji, 3 v Franciji, 3 v Španiji, 3 
v Belgiji, 1 v Švici, 1 na Portugal
skem in 1 na Norveškem. Od šti-

venskih deklet, in  seveda predsed
nik republike mora gledati na cvet 
slovenskih deklet", je povedal Da
nilo Turk, potem  ko je čestital 
slavljenki. Izrazil je tudi pre
pričanje, da imajo današnji otroci 
možnost, da bodo dočakali pov
prečno starost 90 let. "To kaže, da 
kot družba napredujemo. To pa 
kaže tudi, da imamo vse razloge 
za čim več medgeneracijske soli
darnosti. In ko danes gledam vse 
zbrane tukaj - tu smo ljudje vsaj 
treh generacij -, vidim, da to soli
darnost im am o", je še povedal 
predsednik. V kulturnem  progra
m u so sodelovali različni izvajalci, 
od naj mlajših, le nekaj let starih 
recitatorjev iz vrtca, do domskega 
pevskega zbora. Torta je bila letom 
slavljenke prim erno velika, Tinca 
pa je svoj kos pojedla z mladost
nim  tekom. Novogoriški in kanal
ski župan sta ji v im enu obeh 
občin za rojstni dan podarila nov

rih moških so bili trije Američani 
(113,111 in  110 let) in  en Japonec 
(112 let), kar pomeni, davEvropi 
trenutno (oziroma do 27. oktobra 
2009) ni (bilo) niti enega moške
ga Evropejca, starejšega od stode
set let. Če v teh nekaj dneh ni priš
lo do kakšnih negativnih spre
m em b na seznamu superstolet
nikov, in  upamo, da ni, potem  je 
evidentiranih superstoletnikov od 
30. oktobra dalje po zaslugi Kata
rine Marinič -  Tince, 79. Ker naj
starejše Slovenke osebno ne poz
nam  in sem jo s "Tinca" v tem  za
pisu naslavljal samo zato, ker so jo 
na praznovanju vsi tako imenova
li, se v množici vseh, ki so ji želeli 
na petkovem praznovanju čestita
ti, nisem silil zraven, zato pa zdaj 
izkoriščam priložnost in  ji želim 
še naprej čim manj zdravnikov in 
zdravil in  še veliko skodelic sladke 
kave v dobri družbi.

Nace Novak
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Ljuba Marica in 
kraška brezna

N a pokopališču v Sloveniji 
sem urejal grob, pa pri
stopi znanka in  pravi: 

"Ti, kdaj pa misli nehat tvoj Pirje
vec streljat kozle"? Malo začudeno 
sem jo pogledal. Ona mene tudi 
in potem  mi našteje vse mogoče 
in  nemogoče o Grofici Marici, pa 
še o tem  in onem... Ne vem, ali so 
vsi ti ustreljeni kozli res kozli, vča
sih menim, da so že biki, končno 
pa, le zakaj ne bi streljali tudi 
bikov, ker so težji od kozlov in  bi 
na krožniku imeli več mesa?
Drži, da je naš prom inentni go
spod profesor dr. Jože Pirjevec po- 
drocal, hote ali nehote, v tisto za
mejsko dračje, ki se je samo od se
be vžgalo ob goriški opereti. Zo
pet je res, da smo se ob tem  ognju 
greli in  prišli do določenih spoz
nanj, za katera smo že davno ve
deli, da so, pa so se ponovno po
trdila. Eni so se ob ognju Grofice 
Marice ogreli, drugi pa opekli. To 
zadnje velja še zlasti za nekatere 
naše zamejske politike, ki so po
novno pokazali zelo nizko politič
no kulturo. Meni pa že lep čas roji 
po glavi tole: ali je kdo pomislil, 
koliko večerov so bili naši otroci

sami pred televizijo ali z nonam i 
in nonoti, mogoče celo zaklenje
ni v spalnice, ker njihovih staršev 
ni bilo doma? Saj, lepo je imeti 
družino, vsaj jaz mislim tako, ved
no bolj pa zapažam, da problemi 
z otroki, ki jih im am o dan za 
dnem, imajo korenine prav tu. - 
Čeprav zelo cenim  kulturo, pa 
vendar bi morala biti družina na 
prvem mestu!
Druga zadeva, o kateri je g. dr. 
Pirjevec pisal, pa so kraške jame in 
morebitne žrtve v njih. Preden je 
STA v tisku objavila novico o razi
skavi, sem bil seznanjen z njeno 
vsebino. "Okoljski inšpektor je 
opravil nadzor v kraških jam ah 
Golobivnica in  Socerb ter v rovu 
opuščenega rudnika v Rodiku. 
Ugotovil je, da je dno obeh bre
zen pokrito z odpadki, v rudniku 
pa da je večje število kovinskih so
dov, v katerih so ostanki škodlji
vih snovi. Človeških ostankov inš
pektor ni našel". Pod tako napisa
nim  poročilom manjka samo še: 
"Smrt fašizmu -  svoboda naro
du"!, pa še podpis Politkomisar. 
Vsi, ki poznamo Kras, vemo, da se 
poročilo o takšni tematiki tako ne

piše. Prvi dvom je: kdo ve, kaj je 
pod odpadki, ki so se pol stoletja 
nabirali v jamah? Prav tako nihče 
ne ve, kaj se skriva pod kovinskimi 
sodi ali za njimi ali ob njih? Če so 
bile žrtve vržene v brezna, vemo, 
da so se ob padcu trupla poškodo
vala, predvsem pa polomila. Del
ce skeletov je potem lahko odplak
nila podzemna voda, saj so skoraj 
vsa naša kraška brezna povezana - 
pretočna - s podzemnimi prekati, 
po katerih velikokrat teče voda. 
Ne zagovarjam laži, želim opozo
riti le na dejstvo, da se tako poroči
lo ne more napisati, preden objekt 
ni saniran, ali n i iz njega od
stranjena vsa navlaka, ki se je na
birala pol stoletja. Tako upraviče
no ostajajo dvomi, ne glede na to, 
kaj okoliški prebivalci govorijo. 
Kdo pa ve, kaj se je ponoči po 
našem Krasu dogajalo med vojno 
in po njej? Ostajajo dejstva, da so 
ljudje izginevali! Pred dobrimi 
dvajsetimi leti sem srečal starejšo 
ženico v Štivanu ob izviru Tima
ve. V pogovoru mi je mimogrede 
rekla, da je Timava po vojni ve
likokrat "imela čuden duh - sm
rad", pa niso vedeli zakaj. Znano 
je, da ob reki Reki v tistem času ni 
bilo industrije, bili so mlini in  ža
ge, zato se ob takšnem pripovedo
vanju zamislimo, in to upraviče
no!
Obe kosti - ljubo Marico in  nesreč
na brezna - lahko še naprej gloda
mo. Kot kaže, pa bom o ostali še 
naprej vsak na svojem bregu...

Ambrož Kodelja

Pravljice sveta v Feiglovi knjižnici

Prisrčna in zelo lepa 
pravljična urica

Dvajset le t je m inilo, 
odkar so se v Feiglovi 
knjižnici, na takratnem  

starem sedežu v Križni ulici v Go
rici, prvič oglasile Pravljične uri
ce za osnovnošolske otroke. Iz pr
votnega srečanja z avtorji in  ilu
stratorji ob pravljični pripovedi 
so se urice polagoma prelevile v 
an im irano  pripoved, ki se je v 
zadnjih leti zelo približala gleda
liškemu prikazu. Ob lepem jubi
leju si je predsednica ZSKD za 
Goriško, Vesna Tomšič, zamislila 
za najmlajše obiskovalce knjižni
ce domišljijsko potovanje okrog 
sveta na lahkih  krilih  pravljic. 
Posrečeno zamisel je posredova
la knjižničarkam , ki so jo nav
dušeno sprejele. K sodelovanju je

ni ne samo malčki do drugega 
razreda, ampak tudi ostali osnov
nošolci. Ringaraja pravljic z vse
ga sveta se je z vso prisrčnostjo 
začel v ponedeljek, 26. oktobra, 
ko se je na prvem  pravljičnem  
srečanju v mladinski sobi Feiglo- 
ve knjižnice v KB Centru zbralo 
okrog trideset otrok, pa tudi lepo 
število staršev, ki so z zani
manjem spremljali dogajanje. Ko 
so zvončki zacingljali v rokah Ve
sne Tomšič, so otroci u tihnili in 
prisluhnili n jenim  uvodnim  be
sedam ter pozdravu knjižničarke 
Luise Gergolet, ki je povabila 
otroke, naj ob koncu sežejo po 
ilustriranih knjigah, da jih bodo 
dom a listali in  prebirali. Potem 
pa se je mladinska soba ogrnila s

povabila še dijake, ki obiskujejo 
Zavod združenega sveta v Devi
nu in  študente z videmske un i
verze, da bi otroci iz pravih ust 
lahko poslušali, kako zvenijo 
pravljice v italijanščini, španšči
ni, režij anščini, nem ščini, an 
gleščini, litovščini, grščini, v sh- 
vahiliju in  malajskem jeziku. Po
leg teh tujih jezikov bo seveda na 
prvem mestu slovenščina, v kate
ri bodo otroci poslušali pravljice 
iz naše ljudske zakladice, ki so 
marsikomu neznane. Zaradi bo
gastva, ki ga prinašajo letošnje 
pravljične urice, so nanje vablje-

pravljičnim plaščem. Iz sloven
ske narodne skrinjice je pravljico 
O povodnem  možu obudila Ka
rolina Černič v živem, igranem  
prizorčku, z menjavo glasu, m i
miko in  z dvema lepima lutkama 
na palici, nežn im  dečkom  in 
razmršenim povodnim  možem, 
ter s pom očjo scene, ki je s pro
sojnim plastičnim  zaslonom  do
mišljeno prikazala podvodni 
svet, pa tudi stekleno, srebrno, 
zlato in  draguljev polno bogast
vo povodnega moža. Okusna 
scenska slika in  lutki sta izšli iz 
domišljije in  spretn ih  rok

tenkočutne ilustratorke Aleksan
dre Maraž, ki bo s svojo ustvarjal
nostjo  spremljala letošnji 
pravljični tok. Iz modre vsebine 
ljudske pravljice so otroci spoz
nali, da vsi zakladi sveta ne od
tehtajo ljubezni staršev, sester in 
bratov. Čar slovenske pravljice se 
ni še razblinil, ko je Vesna Tom
šič zavrtela globus in  osvetlila 
Litvo ter z rim ano besedo pova
bila k sebi dve prikupni dekleti, 
levo Dudaite in  Kamile Vaupsai- 
te, ki obiskujeta Zavod združene
ga sveta v Devinu, kjer letos štu
dira 179 m ladih iz 83 držav in  se 
prepleta 61 jezikov. Rjavolasko in 
plavolasko je spremljal profesor 
glasbe Stefano Sacher, zadolžen 
za ta projekt. leva je, poslužujoč 
se prej om enjenih lutk in  rekvizi
tov, v zvočno zelo zanim ivi li
tovščini živahno pripovedovala 
znano pravljico bratov Grimm o 
Janku in  Metki. Kamile pa je z gi
bi, mimiko in  očm i tako zavzeto 
pripovedovala litovsko ljudsko 
pravljico s tragičnim  koncem  o 

Egli, kraljici 
kač, ki se je ob 
smrti moža Zil- 
vinasa, podvod
nega kralja kač, 
od žalosti spre
m enila v bor, 
n jeni otroci pa 
v hrast, jesen, 
brezo in  trepe
tliko, da so m a
li poslušalci sk
lenili okrog nje 
tesen polkrog 
in  tiho, z začu
denjem
spremljali p ri
poved. Privlač
ni dekleti sta 
pripovedi zaok
rožili z ubranim  
dvoglasnim 
petjem  dveh 

narodnih  pesmi v domačem je
ziku. Sledilo je navdušeno plo
skanje kot zahvala otrok in  odra
slih za nenavadno uro v svetu 
pravljic, ki jo je posnela tudi ka
m era slovenskega program a 
deželnega televizijskega sedeža 
RAI in  na kateri so se poslušalci 
naučili dve litovski besedi, labas- 
hvala in  ačiu-živijo.
Prihodnje srečanje s pravljico bo 
v ponedeljek, 9. novem bra; na 
njem  bodo udeleženci spoznali 
slovenski in  rezijanski pravljični 
biser.

Iva Koršič
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Pozabljeni biser Istre

Boljun, s sanjavim 
pogledom na jug

Istra je zeleno m odro platno z 
belim kam nitim  srcem. Prav
zaprav s tisočimi srci. In ta sr

ca so čudovita kam nita mesteca, 
ki vrh bujno zaraščenih gričev 
kljubujejo soncu in  vetru ter no 
sijo v sebi zapise o davni preteklo
sti. V njih  naročju pa se duša 
naužije lepote in  miru, predvsem 
miru, ki je dandanes nam  vsem 
še posebno dragocen.
Boljun, malo mestece vrh Boljun- 
skega polja z razgledom na m o
gočno Učko, Čičarijo in oddaljeni 
Kvarner, je pravzaprav pozabljen 
biser, ki je ušel času in turistične
m u vrvežu. Nekako kot bi ušel 
vsakdanjosti in  živel v skritem 
objem u Kvarnerja, o katerem 
sanja in na katerega spominjajo 
sonce in kam en ter zasanjani raz
gledi, ki bežijo na jug.
Pravzaprav je o Boljunu prav m a
lo zapisanega. Sama sem zašla tja 
čisto slučajno, neko sončno ne
deljsko jutro, ko so bile poti pre
pojene z nočnim  dežjem in sem 
iskala kraj, kjer bi se lahko nasiti
la zadnjih sončnih  žarkov. Na 
zemljevidu se mi je zdel Boljun 
dovolj osamljen in  dovolj visoko, 
da je bil bližje soncu.
Do tja se da z lahkoto priti z av
tom, še prijetnejša je vožnja s ko
lesom, sama pa sem se odločila za 
pešačenje po asfaltu, in  sicer po 
sam otni poti, ki vodi tja iz Do
lenje vasi (nekaj kilometrov je od
daljena od Lupoglava) in  po kate

ri se v soncu udobno sprehajaš 
uro pa pol, ne da bi se srečal z av
tomobilom.
Vasica se nam  na oddaljenem  
griču prikaže že kmalu po prvem 
spustu; očarljiva je s 25 m  visokim 
zvonikom, ki kraljuje nad za
puščenimi hišami in  kam nitim i 
razvalinami, razgled pa je vsesko
zi enkraten, saj nas stalno 
spremljata Učka in slikovita doli
na rečice Boljunščice, ki tu pa tam 
utoneta v objem dišečih medite
ranskih gozdov.

griča ljudje naselili že 
v prazgodovini in  tu 
postavili prvotno gra
dišče. Strateška lega 
utrdbe je postala zani
miva za Ilire, Venete 
in  Kelte, stari Rimlja
ni pa so mestece poi
menovali Ad Fines, 
od tu  izvor im ena Fi

nale. Pozno starorimsko 
ime mesteca je bilo Ba- 
gnolium  ozirom a Bal- 
neolum, iz tega pa izvira 
slovansko im e Boljun. 
Med imeni, ki jih še naj
demo v starih zemljevi
dih, sta tudi Bognon iz 
časa Beneške republike 
ter Buglione, ki ga naj
dem o na krajevnem 
zemljevidu iz leta 1784. 
Prav ta množica imen, ki 
so skozi različna zgodo-

Prečudovita lega z odprtim , stra
teškim razgledom na vse Boljun- 
sko polje je pravzaprav razlog, da 
so se na vrhu 254 m  visokega

vinska obdobja označevala m e
stece na griču, priča o pom em b
nosti njegove lege. Boljun je bil 
kam niti stražar trgovske poti, ki

je iz Plomina preko Učke vodila 
do Trsata, kasneje, v srednjem 
veku, pa je tukajšnja utrdba varo
vala meje pazinske kneževine. 
Boljun, niti vas niti mesto, je do 
poznega srednjega veka vsekakor 
veljal za nepremagljivo strateško 
točko.
Boljunski grad, ki je še dandanes 
dobro ohranjen razglednik, pa če
prav nekoliko potreben prenove, 
se prvič om enja v 11. stoletju. 
Obrambne zidove in  stolp so red
no obnavljali do 17. stoletja. Vse 
do tedaj je bilo mesto pom em bna 
postojanka, sovražniki pa so se za
m an trudili, da bi ga s številnimi 
napadi osvojili. V 13. stoletju so 
okoli gradu začeli zidati in razvija
ti se je začelo mesto, ki je še danes

mešanica arhi
tektonskih slo
gov. Ti pričajo o 
različnih ob
dobjih in  naro
dih, ki so tu  žive
li, se bojevali, 
prihajali in
odhajali. Župnij
ski arhiv, ki govo
ri o tej bogati in 
razčlenjeni zgo
dovini, sega tja 
daleč v leto 1632, 
boljunska kro
nika pa se hrani 
v Zagrebu (HA- 
ZU).
Na vrhuncu 
moči je bilo me
stece m ed 15. in 
17. stoletjem, ko 
je im elo svoje 
sodnike in  župa
na, odločitve pa 
so ti sprejemali 
pod prelepo me
stno ložo, ki stoji 
zraven župnijske 

cerkve. V Boljunu je tedaj živelo 
nekaj več kot 130 prebivalcev, šti
rikrat toliko kot dandanašnji, bil 
pa je tudi center glagoljaške pi
smenosti. V tedanjem  obdobju, 
točneje leta 1640, je bila zgrajena 
tudi župnijska cerkev, posvečena 
sv. Juriju, ki stoji pravzaprav na 
mestu starega hram a iz leta 1102. 
Sedanja cerkev je bila večkrat ob
novljena, nazadnje leta 1969, ob
nove pa žal ni doživel ločeni zvo
nik. Tudi o sosednji mestni loži, ki 
je arhitektonsko zelo dovršena, 
pravijo, da ni več stabilna. Meni 
se je zdelo predvsem neum estno, 
da so pod njene lepe oboke po
stavili zanikrn smetnjak.
Cerkev im a veliko zanimivega, 
predvsem lep glavni oltar z oltar-

AŠZ 01ympia /  Gymplay za najmlajše

Med telovadnimi 
vajami se imajo lepo!

a
T i

'o č n o  mesec dni je 
preteklo, odkar se je 
v društveni telovad

nici AŠZ 01ympia, v Slovenskem 
športnem  centru  M. Špacapan, 
na drevoredu 20. septem bra v

Stančič, Marija Jussa ter pom ož
na vaditeljica Gioia Innocenti in 
trenerka Damijana Češčut se tu 
di letos z dovoljenjem Goriškega 
didaktičnega ravnateljstva dvak
rat tedensko -  vsak torek in  petek

Po mesecu dela je že čas prvega 
preverjanja znanja, preverjanja 
tega, kar smo se v enem  mesecu 
naučili. Zato so nam  v torek, 27. 
oktobra, pripravile že prvi poli
gon, ugotovile pa so, da prav vsi 
že znam o preval naprej, sami 
h od im o po klopi, sonožno 
skačemo kot zajčki in  ne n a 
zadnje - se znam o kotaliti kot 
prave "palačinke"! Najhitrejši sta 
pri deklicah bili Kea in  Sara, pri 
dečkih pa Danjel in  Luka -  vsi, in 
prav vsi pa smo bili nagrajeni s

Gorici po po le tnem  prem oru  
ponovno pričela -  in to že dese
to  leto po vrsti - vadba za pred
šolske otroke Gymplay.
Vadba se je začela 29. septembra 
in  malčkov je že več ko 20. 
Vaditeljice Eva in Valentina Kri-

- odpravijo najprej v vrtec v So- 
vodnje, Standrež, Pevmo, nato 
pa še v oba goriška m estna vrtca. 
Nas malčke pripeljejo v telovad
nico, kjer nas spremljajo do kon
ca vadbe, starši pa poskrbijo za 
pot domov.

sladko kolajno. Naslednje pre
verjanje nas čaka 6. decem bra -  
pravijo, da nas bo  nagradil sv. 
Miklavž!
Zato vsi pridno k vadbi, in  če še 
niste m ed nam i, pridite -  im a
m o se res lepo"!

Slovenska kulturno gospodarska zveza

Čestitke zaslužnima 
športnima delavcema

Predsednik Slovenske kultur
no gospodarske zveze Rudi 
Pavšič čestita zamejskima 

športnima delavcema, Juriju Ku- 
fersinu in  Sonji Milič, ki sta v teh 
dneh bila deležna pomembnega 
priznanja. Odlikovanje predsed
niku Združenja slovenskih šport
n ih  društev v Italiji s strani Olim
pijskega komiteja Slovenije za

življenjsko delo v športu pred
stavlja veliko pozornost osrednje 
slovenske športne organizacije 
športnem u delavcu za dolgoletno 
in nesebično prizadevanje v kori
st in  za razvoj zamejske športne 
organiziranosti in  same krovne 
športne organizacije, ki ji Kufer- 
sin uspešno predseduje.
Priznanje predsedniku ZSŠDI po

m eni tudi nagrada za njegovo pre
pričano povezovanje športnikov 
iz našega zamejstva s slovenskimi 
športniki iz Koroške, Madžarske in 
Hrvaške, kakor tudi m ed sloven
sko in  italijansko manjšino. Skrb 
za takšno obliko povezovanja je 
Jurij Kuefersin pokazal tudi z ak
tivnim sodelovanjem v Slovenski 
manjšinski koordinaciji Slomak. 
Za zamejsko športno gibanje je 
pom em bna odločitev, da so za 
predsednico deželne nam iznote
niške zveze Fitet izbrali Sonjo Mi
lič, "pojem" zgoniškega namizno
teniškega kluba Kras in  sploh za
mejskega nam iznoteniškega gi
banja.

no podobo kipa Jezusa Kristusa in 
kipi raznih svetnikov, od katerih 
je na vrhu sv. Jurij. Žal nam  ol
tarja ni uspelo slikati, ker smo se 
po sv. maši spoštljivo um aknili, 
da bi ženice v m iru posedele in 
zmolile rožni venec, ko smo se 
čez pol ure vrnili, pa je bila cerkev, 
kljub tem u da je bila nedelja, že 
zaklenjena. Ostal nam  je čas za 
ogled pokopališča, nekdanje 
kašče v bližini cerkve in pokrite 
ploščadi. Posebno zanimivi pa so 
še obzidje in  glagoljaški napisi iz 
leta 1590 in  1641.
Bogato arhitekturno vrednost 
predstavlja še cerkvica sv. Kozme 
in Damijana iz obdobja rom an
tike, ki je bila zadnjič obnovljena 
leta 1700, sedaj pa žalostno pro
pada in diši po preperelem lesu. 
Bogate freske, ki so krasile no 
tranjost, so popolnom a izginile, 
in  čeprav se je ravno v teh letih 
začela obnova celotnega mesteca, 
se m oram o vprašati, ali bo lahko 
ta kulturni spomenik sploh pri
dobil nekaj prvotne lepote. 
Čeprav je Boljun še manjši, kot sta 
Grožnjan in  Hum, sprehoda po 
njem kar noče biti konec, toliko 
lepote je v skritih b ' rjačih, kam
nitih mizah in ložah, kjer se sušijo 
drva in  perilo. Pa zaprta dvorišča, 
tišina in  sonce ter nevidno 
življenje ljudi, ki se tu še ukvarjajo 
s kmetijstvom. Kot bi se čas usta
vil, m i pa se nikakor nočem o več 
vrniti v njegov tok. Sončni Boljun 
s svojo tišino in  neprecenljivo le
pimi razgledi je za vedno ostal v 
mojem srcu kot priča lepote, mi
m o katere turisti kot zaslepljeni 
hite proti natrpanim  plažam, ne 
da bi znali prisluhniti miru in  po
sedeti v vaški konobi, kjer do
mačini zavzeto kvartajo ob kozar
cu refoška.

SuziPertot

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ? 11
Človek nekako kar ne ve, kaj naj bi rekel, ko se  znajde 
pred stvarjo, ki je  ne razume, je pravzaprav ne more 
razumeti, pa čeprav sem  sam  prepričan, da se  v 
življenju dosti stvari ne more razumeti in tudi ni nujno, 
da m oram o razum eti vse stvari. N ekatere  pač 
enostavno so. In pika.
Pa vendar bi rad napisal, da sam  ne razumem, zakaj 
današnji mladi ne berejo tako in niti ne toliko, kot sem 
sam  bral v mladosti, a sem  zase danes prepričan, da 
bi lahko takrat prebral še  več knjig. In jih nisem malo, 
verjemite, kot sem  tudi eden tistih srečnežev, ki si še 
danes privoščijo razkošje, kar vsekakor še  vedno je 
branje knjig. Še posebno takrat, ko lahko sam  izbiraš, 
kaj boš prebral in česa ne. Že v osnovni šoli sem  
prebral toliko knjig, da sem  že z 
nejevoljo kasneje bral knjige, ki so 
mi jih  naročili, rekli sm o  jim  
preprosto: šolsko čtivo. Z nejevoljo 
zato, ker nekaterih pač nisem maral, 
pisateljev seveda in tudi slogov ne.
Da to lahko rečeš, moraš prebrati 
precej knjig. A ni rečeno, da imaš kot 
n a js tn ik  prav, ko o p o re k a š  
profesorju, ki ti naloži branje, ki ti 
enostavno  “ne d iši”. Meni ni bil 
realizem nikdarvšeč, neslovenski in 
ne svetovni, Francozi še  posebej ne, 
dolgovezni so se  mi zdeli, skratka: 
niso mi bili všeč. Odveč je seveda 
podatek, da mi je pokojni dr. Anton Požar, ko je ugotovil, 
kako ne maram realistov, v enem letniku naložil dvajset 
knjig za obvezno branje. Ja, dvajset. In vsi so bili realisti. 
In je  nato dodal še  štiri knjige z besedami: “Te pa ti 
bodo gotovo všeč”! Bili so štirje romani slovitega 
F jodora, ki ga š ir š e  ob č in s tv o  pozna tud i kot 
Dostojevskega, tisti pa, ki nam je zlezel dobesedno pod 
kožo, ga im enujem o kar Fjodor. Včasih dodam o 
zravem še  Mihajlovič, Fjodor Mihajlovič. In bi rad tu 
dodal pripombo, da branje Dostojevskega ni vedno 
užitek, vsaj meni ni bilo in ni vedno užitek, pa naj gre 
za knjigo Bratje Karamazovi ali za njegove Zapiske iz 
podpodja, ki jih občasno vzamem v roke in grem še 
enkrat skozi njegovo gosto pisavo. Če slučajno knjige 
Zapiski iz m rtvega dom a še  niste brali, vam jih 
priporočam, kot vedno priporočam vse, kar je Fjodor 
napisal, a knjiga, kije bila našem u ljubemu dr. Požarju 
najbolj všeč  od tega  velikega ruskega pisatelja 
beloruskega porekla, je  gotovo bila Zločin in kazen. In 
še  danes se  sam  pri sebi smejem, ko se  spominjam 
prijatelja, ki jo je moral za kazen prebrati še  enkrat, ker 
g a je  pokojni dr. Požar pri izpraševanju “našel na bosi 
nogi”, kot smo rekli nemi sceni, ki smo ji bili priče, ko 
nekdo med izpraševanjem ni znal. Moj prijatelj ni maral 
knjig, danes je  izjemno uspešen, a knjig ni maral ne 
takrat in ne pozneje, še  danesjih nima rad, prizna pa, 
daje  dr. Požarju hvaležen, ker je  moral prebrati njegovo
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delo Zločin in kazen. Tako dobro je ta  moj prijatelj to 
knjigo prebral, da je  živ primer starega reka: “Boj se  
bralca ene  knjige”!, ki ga seveda, he he!!!, lahko 
razumeš na več načinov... Pozneje nam je namreč 
vedno težil z Raskolnikom na vse pretege in po moje 
šed an estopočne ,čem u  le uspe zvabiti koga vdebato 
o tej knjigi, o kateri dejansko ve (skoraj) vse. Tisti skoraj 
sem  v oklepaj dodal zavestno, ker je  vedno tako, da se  
po navadi vedno najde kdo, ki ve še  več. Najslabše pa 
je, ko se  znajdeš med takimi, ki vedo še več kot vse. 
Takrat je molk zares zlata vreden. In modro navodilo 
sv. Avguština, ki je  trdil, da je  rešitev v begu, tudi velja 
ob takih primerih. Sicer Avguštinu in njegovi trditvi (“In 
fuga sa lu s e s t”!) oporekajo, a sam  se  kar držim 

njegovega nasveta, ko se  znajdem 
med ljudmi, ki vedo vse. In tudi več 
kot vse.
In m e b o s te  po tem  uvodu, o 
F jodoru in njegovih zg o d b ah , 
romanih, življenju in zgodbah, ob 
njegovih zgodbah bi znal napisati 
romane!, razumeli, da sem se zares 
vprašal: “Kaj sploh počnem tukaj”?, 
ko sem se  v marketu v Rožni Dolini, 
kamor sem  šel pred dnevi po kruh, 
znašel pred polico časnikov in revij, 
sam odejno vzel s police dnevnik 
Delo, ki je  imel priložen roman 
Zločin in kazen. Za Delo in Fjodorov 

roman sem  dal dva evra. Dva, ja! S prodajalko sva se 
zapletla v lep pogovor o knjigah, ona je kupila za deset 
evrov pet Cankarjevih knjig, vedno z Delom.
Opazil sem, da sta bila na polici tudi Sartre in Camus. 
Vedno po dva evra vsaka knjiga plus Delo.
“Veste, danes nihče več ne bere”! je rekla prodajalka. 
“Ni prav tako”! sem  rekel.
“Je, je, skoraj tako je. Mladi ne berejo več’’!
In sem  pomislil nase, tepca, ki sem  v Trubarjevem 
antikvariatu v Ljubljani pred leti čakal kar nekaj let, da 
sem  le lahko kupil vsega Dostojevskega v slovenščini! 
Kam sem  dal knjigo Zločin in kazen?
Za zdaj je  še  v avtu, na sedežu. Ko jo bom med enim 
čakanjem  otrok in drugim prebral, bo našla svoje 
mesto med množico drugih na knjižni polici v upanju, 
da bo še  kdaj segla kaka roka po nji.
P. S.
Knjiga Zločin in kazen je že našla nekoga, za katerega 
vsaj upam, da mi jo je iz avta neopazno smuknil z 
namenom, dajo bo prebral. Minuli teden sem  namreč 
peljal sošolce (sic!!!) v avtu, šli smo namreč obiskat 
nam  dragega razrednika prof. Pavla Šporna na 
Primskovo na jesensko, pravljično lepo Dolenjsko, kjer 
je  danes župnik. Odveč je pripomba, da sem  gornji 
zapis napisal prej, in tudi, da ne vem, kdo je knjigo 
o d n e s e l s  se b o j. Da s e  ta k e  s tv a ri d o g a ja jo  
petdesetletnikom, pa je zelo lepo!
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GORICA Senatorka Tamara Blažina na SCGV Komel

Kakšne so perspektive za 
naše glasbeno šolstvo?

Znotraj naše manjšinske sku
pnosti m oram o razumeti, 
kaj želimo in  kaj zmoremo 

doseči, nato pa s konkretnimi po
datki v rokah počasi napredovati. 
S to osnovno držo se je senatorka 
Tamara Blažina v petek, 30. okto
bra, v Gorici srečala s predsednico 
in ravnateljem Slovenskega centra 
za glasbeno vzgojo Emil Komel, 
Maro Černič in  Silvanom Kerše- 
vanom. Sama je vprašala za sesta
nek, ker se je želela lotiti še odpr
tih  vprašanj, "da bi skupaj pote
gnili črto in naredili projekt za na
prej".
Glasbeno šolstvo je eden izmed iz
recno om enjenih sektorjev v 
zaščitnem zakonu 38/2001 in  še 
vedno čaka na udejanjanje. Pisan 
je bil sicer pred reformo glasbene
ga šolstva, vseeno, je prepričana 
senatorka, "moramo iti naprej v 
smeri avtonomne sekcije na kon

servatoriju". Šola Komel in  Gla
sbena matica nudita splošno gla
sbeno izobrazbo; za tiste, ki želijo 
nadaljevati, se odpirajo nove poti. 
Aktualno je vprašanje reforme 
višjih šol oz. glasbenih licejev, na 
katerih bi mladi prejemali višje
šolsko izobrazbo. Njihovo predvi
deno število je sicer omejeno, za
to "preverjamo možnost o enem 
takem liceju za vso deželo, ki naj 
bi imel po vsej verjetnosti sedež v 
Trstu". To naj bi bil nekakšen 
umetniški licej z 20 urami sploš
n ih  predmetov, ob teh pa še z 12 
urami, posvečenimi glasbi. V slo
venščini naj bi - preko konvencije 
- poučevali profesorji šole Komel 
in Glasbene matice. Tudi na kon
servatoriju Tartini, ki naj bi dobil 
univerzitetni pečat in  v Trstu 
"velja za zastavonošo italijanstva", 
so se zadeve premaknile z mrtve 
točke, saj poskusno uvajajo lekcije

nekaterih predmetov v sloven
skem jeziku. Izdelan je bil tudi 
dokum ent za nadgradnjo te prve 
stopnje; "poslali smo ga na kon
servatorij, sedaj čakamo na odgo
vor". Treba pa je razumeti, "če 
imamo zanimanje in potencial za 
avtonom no sekcijo". Seveda, 
vsem je jasno, da določila zakona 
38 niso to, kar bi naši zamejski gla
sbeni šoli želeli; idealno bi bilo, 
ko bi postali državni oz. parificira- 
ni. "V tej legislaturi pa zakon 38 
lahko samo poslabšajo, saj parla
m en t ne razpravlja o nobenem  
drugem zakonu, razen o tistih, ki 
prihajajo iz vlade", je dodala Blaži- 
nova, ki je prepričana o tem, da 
"začeta pot ni optim alna, je pa 
lahko pozitivna". Livio Semolič, 
ki je spremljal senatorko, je potr
dil, da so stare razprave šle v koš; 
vse je na novo zastavljeno na pod
lagi zakonodaje. "Treba je videti,

kateri so interesi šole Komel, Gla
sbene matice in  vse manjšine, po
tem  pa najti sintezo". Kerševan je 
izrazil svoje pomisleke glede gla
sbenih licejev, ki se m u zdijo ko
rak nazaj, saj "take šole lahko zaži
vijo samo v večjih mestih". Štiri
najstletniki se pri nas ne odločajo 
za pot glasbe. "Samo izjeme sto
pijo na to pot, ostali študirajo gla
sbo vzporedno ob drugi šoli". Za 
otroke je pom em bno, da imajo 
pouk v slovenščini, ko so še mla
di; "ko so starejši, iščejo na kon-

pristavila, da bi bilo torej pam et
no, ko bi se z vodstvom konserva
torija pogovarjal o tehničnih vse
binah po en predstavnik dveh slo
venskih šol. Mara Černič je potrdi
la, da moramo na konservatoriju 
doseči slovensko sekcijo in  tako 
om ogočiti našim  m ladim  tudi 
univerzitetno stopnjo glasbene 
izobrazbe v našem jeziku. Semolič 
je podčrtal, da se je število vpisov 
v slovenske osnovne šole na Go
riškem v zadnjih dobrih desetih 
letih povečalo za 80%. "V tem

da kaj pridobimo". Dejstvo, da bi 
na glasbenem  liceju poučevali 
profesorji naših dveh šol, bi vse
kakor pom enilo "formalni držav
ni okvir za višješolsko glasbeno 
izobraževanje v slovenskem je
ziku". Vsem je jasno, da razpola
gam o z razm erom a m ajhnim i 
številkami, in  vendar, so bili sogo
vorniki enotni, je pom em bno 
om ogočiti našim  m ladim  in 
otrokom, da imajo možnost gla
sbene vzgoje na vseh stopnjah v 
slovenščini. Hkrati je pom em b-

servatoriju dobrega profesorja in smislu moramo že sedaj razmišlja- no, da se vloga naših šol, ki ust-
se ne ozirajo za tem, ali poučuje v ti, kaj hočem o danes izbrati za varjajo naš kulturni prostor, okre-
slovenščini ali ne". Senatorka je našo prihodnost. Pomembno je, pi in  ne osiromaši. / DD

(tekm e so m ed tednom  in  po to
vati m orajo celo do Kobarida), 
v italijanskih začetniških prven
stvih pa igrajo pač samo italijan
ski državljani, se pravi tekmoval
ci Mladosti in  Sovodenj. Zamisel 
očitno uspeva, saj im ajo rosno 
m ladi nogom etaši na dveh fron
tah  več tekem, poleg tega, da tre- 
n irajo  bolj kakovostno, ker je 
skupina številnejša in  trenerske 
m oči so združene. Pobudniki te 
ideje načrtujejo, da bi ta skupina 
nadaljevala enotno  in  da bi čez 
nekaj le t nastop ila  tu d i v čez
m ejnem  prvenstvu.
Ko sm o že pri tem  m ednarod 
nem  tekm ovanju (katerega prvi 
pokrovitelj je goriški predsednik 
CONI Giorgio Brandolin), žal v

letošnji sezoni ne bo  zamejskih 
postav  n e  v kategoriji U16 ne 
m ed U14, kar je seveda n e n a 
vadno, pa tudi škoda. Potem ko 
je lani že sodelovala Juventina 
iz Štandreža, so vpis letos ovira
li organizacijske težave in  p o 
m anjkanje nekaterih  generacij. 
Kakorkoli že, v preteklosti so b i
li -  v m nogo težjih razm erah -  
čezm ejni stiki iz jem no p lodn i 
(se kdo spom inja m nož ičn ih  
Iger pod  košem a n a  Prim or
skem?) in  obojestransko (a zlasti 
za m anjšince) koristni, danes pa 
b i jih kazalo ponovno ovredno
titi, saj bi nedvom no pripom o
gli k dvigu kakovosti slovenske
ga športa v Italiji.

HC

HOKEJ IN LINE
A l liga: Polet Kwins -  E dera 2 :9  
NOGOMET
Elitna liga: T olm ezzo -  Kras 2 :0  
Prom ocijska liga: Vesna -  Union 91 1:0 , 
S ta ra n z a n o  - Ju v e n tin a  0 :1 , C en tro sed ia  -  
S ovodnje 1:0
1 . am aterska  liga: P rim orec  -  C o sta lu n g a  2 :0
2 . am aterska liga: Z a rja /G a ja  -  P ied im onte  
2 :1 , R om ana -  P rim orje  1 :2 , M uglia -  Breg 1:0
3 .  am aterska  liga: M ladost -  Ruda 1 :0 
KOŠARKA
C1 liga: J a d ra n  -  Rovigo 7 8 :5 3
C2 liga: R on th i -  Breg 9 0 :9 3 ,  F a g a g n a  -  Bor

8 8 :8 7
D liga: G rado  -  Kontovel 7 0 :5 3  
Promocijska liga: Bor -  Sokol 8 9 :9 2  
O D B O J K A
Ženska C liga: Sloga  -  S a n g io rg in a  0 :3 , 
B o r/B reg  -  P o rd e n o n e  0 :3  
M oška C liga: Soča -  P o rtia  3 :1 , (U S  -  
0 ly m p ia  1 :3 , P ra ta  -  Val 3 :0 , B asiliano  -  
S loga  3 :0
Ženska D liga: G ovolley -  M ossa 3 :2 , 
C ordenons -  Kontovel 2 :3  
M oška D liga: N aš P ra p o r -  Vivil 0 :3  
B A L I N A N J E  
C liga: G aja -  Č edad 10 :10

Prejeli smo

Zakaj Una primavera difficile

P revajalka Jolka M ilič se je 
v  N ovem  glasu 29. oktobra 
2009 obregnila nad  ita

lijanskim naslovom Pahorjevega 
Spopada s pomladjo, ko t da bi bi
lo  to, kar ona misli, merodajno  
ali 'das Gelbe vom  E i', k o t pra
vijo Nemci.
Dejstvo je, da m e je  g. Pahor pred  
izidom  nem škega prevoda že 
pred leti prosil, naj pregledam v  
krtačnih odtisih, koliko je topo
n im o v  s Tržaškega, ki naj bodo 
pravilno  zapisani v  slovenski 
obliki, kar sem seveda rada stori
la, in  tu pa tam še kakšno m a
lenkost popravila, ne da bi im e
la dovolj časa za poglobljen pre
gled. Že takrat sem  rekla g. 
Pahorju, da m e  naslov K am pf 
m it dem  Fruhling n e  prepriča, 
ker p o  m ojem  n e  gre za borbo, 
tem več za soočanje, saj se prota
g on ist n e  upira blagodejnim  
sončnim  žarkom, pogovorom  z  
drugim i pacienti ali z  zdrav
n ikom  in še m anj čarom m lade 
bolničarke. Ima svoje dvome, se 
izmika, a se končno  le vda svoje
m u  in  n jenem u čustvovanju. 
Vtis im am , da je  prevajalka v

francoščino tudi zaznala v  tem  
smislu vsebino tega romana, za
radi česar je  (ona sama, lektor ali 
založnik) izbrala za naslov Prin- 
temps difficile, na kar je g. Pahor 
pristal, k o t m i je  sam povedal. 
Zato sem  se sama odločila za 
enak naslov v  italijanščini, Una 
primavera difficile, se pravi: pro
blematična pomlad, s čimer sta 
se strinjali tako založnica ko t lek
torica (in nemara tudi avtor). 
Kako naj drugače rečem, morda 
Lotta contro la primavera ali 
Scontro con la primavera? Kako 
bi to zvenelo? V nem ščini je bilo 
lažje ohraniti isto konstrukcijo s 
samostalnikom, ker se slovenšči
na prej ujema z  nem ščino, kar se 
sintakse tiče, k o t pa z  italijanšči
no. V italijanščini bi moral stati 
glagol. Affrontare la primavera, 
morda.
"... m ed tem  ko  je Pahorjev na
slov dejaven, dinamičen, naspro
tujoč, spopad pač, upor in boj, 
ne vdam se, pa čeprav m e bo dra
go stalo, do zadnje kaplje krvi, 
hočem  živeti ", piše J. Milič, kar 
je odlična definicija, sicer n e  za 
naslov, pač pa za vsebino Nekro

pole in ne Spopada s pom ladjo!

Prevodov Primoža Sturmana n i
sem  še brala. Vendar že sam o  
dejstvo, da se kdo  iz mlajše gene
racije loti tega dela, je  zelo razve
seljivo. N ihče n e  bo večno na 
tem  svetu, nihče nim a izključne 
pravice, da se s tem ali onim  uk
varja, n ihče n i vseveden in  nez
motljiv. Vsak začetek je bolj ali 
m anj težaven. Iz začetnih težav 
se pa človek uči, in  če vztraja, bo 
s časom im el zadoščenje, da tudi 
sam ustvari kaj dobrega. 
Prevajanje je kdaj sicer nehvalež
no  in  podcenjeno delo. Vendar 
ne  v  prvi vrsti. Na začetku stoji 
vabilo avtorja, založnika ali ko 
garkoli že, ali bi kaj prevedli: to je 
laskavo in  spodbujajoče. Včasih 
se prevajalka zaljubi v  kak tekst 
in čuti potrebo, da bi svoj obču
tek posredovala še kom u, s tem  
da ga prevede. Tako postane tisti 
tekst tudi nekolike ' njen, k o t da 
bi ga posinovila. Če prevod do
bro uspe, je zadoščenje veliko. 
Težave se začenjajo z  lektori
ranjem, kar je morda še težje ko t  
prevajanje, posebno  ko  lek

tor/ica n e  pozna jezika (tu m i
slim  predvsem  na slovenščino) 
ali okolja, v  katerem se kaj do
gaja, in se ne potrudi, da bi se po 
svetovala s prevajalko ali av
torjem ter m alom arno kaj spre
m eni. Tako se lahko zgodi, da 
potka, ki je  bila pokrita s p e 
skom, je  naenkrat pokrita "con 
ghiaia", da obelisk na Opčinah  
postane “Opicina presso Obeli- 
sco" ali da se Fabbrica M acchine 
spremeni v  "officina grandi ripa- 
razioni" in  Giardino pubblico v  
"giardini pubblici", da om enim  
le nekaj cvetk.
Prevajanje postane nehvaležno  
in podcenjeno, ko se "ves svet" 
zanima za delo ko t tako in  za av
torja, prevajalca/ke pa n iti ne  
omeni, k o t da n e  bi bila vsaj del
no  tudi n juna zasluga, če je  
uspešno in  je sploh izšlo v  dru
gem  jeziku. Lahko postane celo 
ponižujoče, ko  je potrebno  vz
trajnega prosjačenja, zato da za
lo žn ik  končno  izpo ln i dano  
obljubo in  izplača dogovorjeni 
honorar.
Najbolj pristno  zadoščenje pa 
daje po  m ojem  prepričanju pre
vajanje "za božji Ion", ki ga člo
vek naredi iz samega veselja, da 
kom u lahko pomaga.

Mirella Urdih Merku' 
Erlangen, 1.11.2009

Sovodnje ob Soči
Ja v n o  srečan je  svetniških skupin  SSk 
in Skupaj za  Sovodnje
V č e t r t e k ,  2 9 .  o k t o b r a ,  j e  p o t e k a l o  v p r o s t o r i h  
so v o d e n jsk e g a  o b č in s k e g a  s v e ta  ja v n o  s r e č a n je  sv e tn išk ih  
s k u p in  S S k  in S k u p a j  z a  S o v o d n je .  N a s r e č a n j u  s o  
o b ra v n a v a li n a jb o lj a k tu a ln e  p ro b le m a tik e , ki z a d e v a jo  
o b č in o  S o v o d n je  o b  Soči.
N ajprej so  svetn ik i o b e h  sv e tn išk ih  sk u p in  p redstav ili s ta n je  
g le d e  e le k tro v o d a  d ru ž b e  KB 1 9 0 9 , ki je  v p re jšn jih  d n e h  
p re d s ta v ila  v a ria n to , n a  p od lag i k a te r e  bi s e  e lek tro v o d  
og n il s t a n o v a n js k im  p o s lo p je m . P o le g  t e g a  p a  bi bilo 
m o g o č e  is to č a s n o  u red iti p rim ern o  c e s tn o  povezavo  m ed  
o b r tn o  c o n o  v M a ln iš č u  in to v o rn im  p o s t a ja l i š č e m  v 
Š ta n d r e ž u .  O be sk u p in i s t a  izrazili z a d o v o ljs tv o , k e r  je  
d ru ž b a  KB 1 9 0 9  u p o š te v a la  z a h te v e  opozicijsk ih  sve tn ik o v  
in tu d i v e č je g a  š tev ila  o b čan o v .
P red lag a li s o  tu d i p re u re d ite v  s r e d iš č a  vasi S o v o d n je , kar 
bi bilo m o g o č e  fin an c ira ti z o d šk o d n in o  za š ir itv e n a  d e la  na 
a v to c e s tn e m  o d s e k u  V ile š -Š ta n d re ž . N a č e ln ik a  o b e h  
sk u p in , P e te r  Č ern ič  in VValter D ev e tak , s t a  p re d s ta v ila  
p red log , d a  bi pri s e d a n ji o sn o v n i šoli zgradili nov o b je k t za  
v rte c , uredili ig ra la  za  o tro k e  in zbirni c e n te r  za  s ta r e jš e  
ljudi. V s ta v b o , k je r  je  d a n e s  o tro šk i v r te c , p a  bi lah k o  
n a m e s tili o b č in sk o  knjižnico  in n e k a te re  o b č in s k e  u ra d e . 
Z ad n ja  to č k a  je  z a d e v a la  ju s a r s k a  zem ljišča  n a  Vrhu Sv. 
M ih ae la . S o d iš č e  je  p red  k ra tk im  razveljavilo  p o s to p e k , s  
k a te r im  je  la s tn iš tv o  te h  zam ljišč  p re š lo  n a  o b č in o . O be 
sv e tn išk i skup in i s ta  p red laga li s e d a n ji upravi, naj od ločitev  
s o d iš č a  s p re jm e , ta k o  d a  s e  la s tn iš tv o  s p e t  v rn e  v ašk i 
sk u p n o s ti n a  Vrhu, k jer je  bila p red  k ak šn im  le tom  s p e t  
ož iv ljena  ju s a r s k a  sk u p n o s t. M o reb iten  priziv so v o d e n jsk e  
o b č in s k e  u p rav e  proti odločitv i s o d iš č a  p a  bi n a sp ro to v a l 
in te re so m  v rh o v sk e  v a šk e  sk u p n o s ti.

Združena m ladinska ekipa Adria - M ladost - Sovodnje______

Zanimiva združitev na nogometnem igrišču

Čezmejno sodelovanje lahko 
našemu športu samo koristi

Skupni goriški prostor, ki ga 
je do nedavnega um etn o  
ločevala državna meja, je 

tudi v športu krasen 
p rim er sodelo
vanja, sožitja m ed 
narodi in  podiranja 
o m en jen ih  meja.
Zadnji p rim er je 
ustanovitev  sku
pne, prve čezmejne 
m ladinske n o g o 
m etne  ekipe, ki 
združuje društva iz 
Doberdoba (Mlado
st), Sovodenj (So
vodnje) in  M irna 
(Adria). Pravzaprav 
gre za dve postavi v 
sta rostn ih  katego
rijah do 10. in  12. 
leta. M iren (Slove
nija) in  Sovodnje 
(Italija) ločujeta le 
dva kilom etra, Doberdob pa je 
oddaljen samo še kakih deset ki
lometrov. Čisto sm iselno je bilo 
torej, da so -  v času, ko je otrok

vse m anj, ponudba zanje pa vse 
bogatejša -  športni delavci iz so
sednjih  okolij sedli za m izo in

m or jih  o dborn ik i in  starši 
peljejo z d ruštven im i kombiji. 
Tudi dom ače tekm e igrajo krož-

zasnovali skupni projekt.
Otroci -  soudeleženih je kakih 
trideset m alčkov -  trenirajo iz
m enično v vseh treh  vaseh, ka-

no  na vseh treh  lokacijah: zani
m ivo, ko nastopajo  v So- 
vodnjah, nosijo dres tamkajšnje
ga kluba, ravno tako pa v Dober

dobu barve M ladosti in  v M irnu 
oprem o Adrie. Naziv m oštva je 
Adria -  M ladost -  Sovodnje. Eki
pi lahko na ravni u radn ih  tek
m ovanj nastopata le v sloven
skem prvenstvu, ki dovoljuje re
gistracijo tudi tujih  državljanov. 
Zal pa tega n i v italijanski nogo
m etn i zvezi, ki zahteva, da 
im ajo vpisani tuji nogom etaši 
dovoljenje za bivanje v državi.

Pravilnik je torej za 
zdaj še v nasprotju  s 
filozofijo čezm ejne
ga sodelovanja, ki so 
jo v obm ejni deželi 
Furlaniji Julijski 
krajin i le osvojili s 
priredbo italijansko- 
slovenskega čezmej
nega nogom etnega 
prvenstva naraščaj
n ikov (Under 14). 
To tekm ovanje so 
prvič priredili -  pod 
okriljem  n o g o m et
n ih  zvez Slovenije 
in  Italije ter celo 
m ed narodne  fede
racije UEFA! - v lan
ski sezoni, letos pa 
so uspelo pobudo že 

razširili še na starejšo kategorijo 
kadetov U16. N adobudni člani 
poskusne ekipe torej že nasto
pajo v ligi n a  slovenski strani


